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Ljubljana, 4. april 1986
številka 13, letnik 45, cena 45 dinarjev

Po
kongresu

Smeri političnega delovanja slo- 
Ver>skih sindikatov so bile na mi- 
^lem kongresu jasno začrtane. 
^elo skopo bi jih lahko ponazorili 
z.nujnostjo po okrepljenem priza- 
fevapju sindikata povsod, za uve- 
‘Javljanje novih, ustavno sicer za- 
PJsanih družbenoekonomskih od
nosov, za novo gospodarsko filo- 
zofijo, ki ne temelji na tonah izdel
kov, temveč na znanju, in za korak 
naprej v utrjevanju demokratič
nih samoupravnih odnosov, takih 
kajpak, ki razvijajo celovito in še 
zlasti kritično ustvarjalno oseb
nost človeka - delavca.

V zelo strnjenem resolucijskem 
oosedilu, ki so ga sprejeli delegati 
na 11. kongresu Zveze sindikatov 
Slovenije, so preprosto in jasno 
označene glavne točke delovanja 

sjndika tov in drugih družbenih 
dejavnikov pri premagovanju se
danjih gospodarskih in družbenih 
težav, neskladij in dilem. Te niso 
zastrte z nepotrebnim političnim 
besednjakom, ki pogosto megli 
fazmeija sil in poskuša ohranjati 
status quo v družbi. To ni v skladu 
z glavno usmeritvijo: z razvija- 
hiem socialističnega samouprav
ljanja in ustvarjalnega dela kot te
meljnima vrednotama življenja in 
našega družbenega napredka.

Morda je res, da je težje prema
kniti kaj v glavah ljudi kot zgraditi 
novo tovarno; težje je v sedanjih 
zmogljivostih uveljaviti nov način 
Proizvodnje, jo preusmeriti na 
Podlagi lastnih spoznanj in zna- 
ma, kot pa kupiti licenco in posta- 

1 odvisen od tujine. Temu verjet
no velja pritrditi, vendar tudi raz
misliti o tem, koliko nas je že do- 
stej stalo slabištvo in počasnost 
Pri spreminjanju naše gospodar
ske sestave in politike, ki je le z 
,esedami podpirala opiranje na 
lastne moči.

Ta čas, usoden za razvoj sloven
ske in jugoslovanske družbene 
skupnosti, ne prenese več starih 
obrazcev za ravnanje in odločanja. 
Zahteva revolucionarne premike 
'f. družbeni praksi, v vsakem oko- 
m in v vsakem oblastvenem in 
Orugem organu - zahteva neneh- 
bo Politično angažiranje in ustvar
jalni nemir, saj je treba prisluhniti 
bdi manjšinskemu mnenju.

, Kar smo slišali in zapisali na 
kongresu slovenskih sindikatov, 
m se mu konec tega tedna pribli- 
jkJ.e. kongres mladih, nemirnih, 
kritičnih in iskalcev novega, je tre- 

a udejaniti. Postopoma sicer, to- 
a marsikje tudi z nujnimi rezi v 

kadrovski politiki in pravilih ve- 
ebja> ki onemogočajo razvoj. Pre- 

teyarno bi bilo v sedanjih zaostre- 
m družbenih in gospodarskih 
azmerah odlašati z delom po kon- 

fres.4’ Počivati v foteljih ali za 
troji in še naprej prepuščati reše- 
,aA/e družbenih in razvojnih vpra- 
anj skupinam ljudi, pa naj bodo 
a kateri koli ravni odločanja.
Za sindikat pa bi bilo še bolj 

lj.-Varno pozabiti na nekatera kri- 
oa razmišljanja o njegovi vlogi, 
Janškem pomenu in (ne)učinko- 

k Poduk iz tujine, kjer se vse
J30^ sprašujejo o identiteti sindi- 

i in 
j ~as ji
- smih vrstah kaj spremenimo, da

, -j
.ata in članstva, je zelo zgovoren, 
i cas je, da se kaj naučimo. Pa v

b° geslo kongresa, hočemo, 
kj-0 'n zmoremo prazen stavek, 
s. Sa bodo aktivisti do onemoglo- 
^avi/aii. Že danes zavihajmo

Marjan Horvat

jsMt-------------------------

Danes, ko tiskamo tole številko Delavske enotnosti, je začel delo 12. kongres Zveze socialistične mladine Slovenije. Mladi bodo na njem 
razgrnili svoje poglede na družbene in gospodarske razmere in prav gotovo tudi z njimlastno kritičnostjo in mladostno zagnanostjo 
opozorili na prihodnost-

IZVOZNIKI PA TONEJO
Po trditvah predstavnikov zvez

ne vlade bomo z novim deviznim 
zakonom in zakonom o bančnem 
sistemu letos okrepili izvozno spo
sobnost jugoslovanskega gospo
darstva in zajezili splošno rast cen. 
Po mnenju podpredsednika ZIS 
Borislava Srebriča lahko še vedno 
računamo na zmanjšano rast cen 
proizvajalcev za okoli 3 odstotke 
na mesec, tako naj bi v drugi polo
vici letošnjega leta občutno 
zmanjšali inflacijo. Pod pogojem 
seveda, da bomo poglavitna žariš
ča divjanja cen odpravili, tudi s 
politiko obrestnih mer, ki po mne
nju Borislava Srebriča »povzroča
jo visoko inflacijo«, nujna pa je 
menda tudi konverzija kratkoroč
nih posojih v dolgoročna. V letoš
njem stabilizacijskem načrtu vla
de torej ni nobenih neznank - vsaj 
glede prednostnih ciljev tekoče 
ekonomske politike ne - veliko 
vprašanje pa je, kako te cilje dose
či. *

Tako kot doslej - pravijo izvoz
niki - prav gotovo ne bomo poma
gali izvoznemu gospodarstvu, da 
bi se laže vključevalo v mednarod
no delitev dela, ampak bo prišlo 
do nasprotnih učinkov. Izvozne 
spodbude so namreč bistveno 
zmanjšane ali celo ukinjene, izvoz
na posojila dobiva gospodarstvo 
pod težjimi pogoji kot lani, celotni 
dohodek gospodarstva je še vedno 
obremenjen bolj kot pri konku
rentih v razvitem svetu, pogoji za 
uvoz opreme na podlagi lani skle
njenih pogodb še niso znani in 
optedeljeni.

Med izvoznim gospodarstvom 
in vlado je torej spet prišlo do 
kratkega stika in medsebojnega 
obtoževanja, kdo je poglavitni kri
vec za 2,7-odstotno zmanjšanje iz
voza v februarju glede na lansko 
leto in za 2-odstotni manjši izvoz 
marca, če splošnega pomanjkanja 
deviz na t. i. deviznem trgu niti ne 
omenjamo. Samo za popestritev 
naj povemo, da se je v letošnjem 
prvem trimesečju pojavilo na de
viznem trgu le 147 milijonov di
narjev, kar je zadoščalo le za 8 od
stotkov dolga tujini. Zapadle ob
veznosti plačila posojil pa so bile v 
letošnjem trimesečju dvakrat viš
je kot v enakem obdobju lani. Ra
zlike med napovedmi zvezne vla
de glede izvoza in nižje inflacije 
ter med gospodarskimi gibanji so 
torej vse večje, izgube izvoznikov 
se povečujejo, nezaupanje gospo
darstva v dinar pa je prav tako 
veliko.

Nujno bi torej bilo, da bi 
vlada kaj ukrenila, in če lahko 
sklepamo po sestanku predstavni
kov ZIS, gospodarske zbornice 
Jugoslavije in največjih izvozni
kov, je to že storil, saj je odpravila 
nesorazmerja med domačimi in iz
voznimi cenami ter ukinila plačila 
taks za blagovna posojila. Preuču
jejo še ukrepe za povečanje banč
nih limitov, izvoznih posojil, mož
nosti za večji obseg t. i. družbeno 
priznanih reprodukcijskih potreb 
in podobno. A vse to bržčas izvoz
nikom ne bo kaj prida pomagalo, 
pri odpravi izgub in pri prodaji 
izdelkov na tujem, še posebej na

ameriškem trgu. A nas, kot da pa- slovanskega izvoza na ameriški 
danje vrednosti dolarja ne zanima, trg lani okoli 460 milijonov do- 
čeprav je znašala vrednost jugo- larjev... Emil Lah

IZ VSEBINE:
Ob koncu javne razprave o kritični analizi
Oblast delavca ni isto kot oblast njegove ožje dr
žave

Predsednik RS ZSS Miha Ravnik na sindikalnem posvetu na Brdu pri 
Kranju
Sindikat naj se tolče za delavske interese v 
delegatskih klopeh

Sedmi kongres ZS BiH
Rezultati dobri, snovanja stvarna, rezerv pa še 
neverjetno dosti

Konferenca ZS Kosova
Delavci ne potrebujejo oblasti, temveč pomoč svo
jega sindikata

Osmi kongres ZS Črne gore
Snemanje krinke nesposobnim

Dr. Janez Šinkovec
Živimo in gospodarimo z namišljenim dohodkom
Neurje nad brniškim letališčem 2.
Mračne sile očitno niso bile v sindikatu
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Uradniki
vze
vedo . . .

Ob neki prejšnji obširnejši 
podražitvi izdelkov smo v 
našem časniku zapisali pri
bližno takole: nobenega ra
zloga ni, da bi se razburjali 
zaradi novih in po vsem vi
dezu nelogičnih podražitev 
toliko časa, dokler bodo 
uradniki v zvezni admini
straciji odločali, kateri izdel
ki in za koliko se smejo po
dražiti, kateri pa ne. In do
kler bodo zaradi nam nezna
nih »višjih« interesov odlo
čali, ali bomo uveljavili me
rilo realnih cen oziroma real
nih stroškov ali pa še naprej 
gospodarili po načelu sploš
ne socializacije gospodar
skih težav in napačnih po
slovnih odločitev.

Politika cen je posledica 
tega pojava, ali če hočete 
njegov sestavni del. Zato ni
ma dosti zveze s sicer na ši
roko razglašenimi cilji go
spodarske stabilizacije, pre- 
ustrojem gospodarstva ali 
povečevanjem izvoza. Takš
na politika cen, ki je v službi 
pomoči vsem »pomoči po
trebnim«, se pravi šibkim in 
nesposobnim gospodarskim 
subjektom, ne more prav nič 
ukreniti zoper nesorazmerja 
v cenah med posameznimi 
vrstami izdelkov in surovin 
zanje, ter storitvami, nič zo
per vse večjo inflacijo.

Zato zvenijo tokratne izja
ve zveznih funkcionarjev, 
denimo tiste o potrebnih po
dražitvah zaradi nujnega us
klajevanja razmerij med ce
nami ali pa tiste o nujnem 
večjem nadzoru nad nekate
rimi cenami zaradi prepre
čevanja monopolizma in 
izredno visoke rasti cen, ra
hlo humoristično. V isti koš 
bi seveda vrgli lahko še 
kakšno podobno modro izja
vo ali ukrep. Denimo tistega 
o podaljšanju odloka o ne
posrednem nadzoru nad ce
nami, da se ne bi inflacija 
podvojila ali pa tisto, da ni 
mogoče znižati cene bencina 
za zasebno rabo, ker bi se 
zavoljo tega podrla energet
ska bilanca države. . . Nika
kor ne smemo pozabiti vreči 
v ta koš tudi tistega dela 
sporočila ZIS ob zadnjih po
dražitvah, da bodo natančno 
predpisani stroški preprečili 
neupravičene podražitve. 
Uradniki pač že vedo, kaj je 
upravičeno in kaj ne. Vseka
kor to njihovo znanje najbo
lje dokazujejo razmere na ju
goslovanskem trgu in giba
nje inflacije.

Spet lahko napišemo, da 
se zaradi vedno novih in no
vih ter na videz nesmotrnih 
podražitev ne splača razbur
jati. Jugoslovansko gospo
darstvo in njegovi vodniki 
pač ne ponujajo takšne po
dobe, kakršna sili v oči s 
stenskega koledarja: šarpla- 
ninski ovčar leži pred ovčjo 
čredo, ki v urejenem tropu 
in brezskrbno muli travo.

Boris Rugelj

Kandidati za na pomembnejše 
dolžnosti v republiki

Na prvi seji republiške kandidacijske konference so 
delegati določili kandidate za člane predsedstva SR 
Slovenije, za nosilce najodgovornejših dolžnosti v 
skupščini SR Slovenije in izvršnem svetu ter tudi 
kandidate za predsednike skupščin in zborov samou
pravnih interesnih skupnosti.

Na kandidatni listi za člane predsedstva SR Slove
nije bodo: France Popit kot kandidat za predsednika; 
Alojz Briški, Ivo Fabinc, Majda Gaspari, Boris Majer, 
Andrej Marinc in Janez Stanovnik pa za člane pred
sedstva. Kandidat za predsednika skupščine je Miran 
Potrč, za podpredsednika kandidirata Jože Knez in 
Marija Zupančič-Vičar, za predsednika zbora združe
nega dela Valentin Dvojmoč, za predsednika zbora 
občin Vlado Beznik in za predsednico družbenopolitič
nega zbora Valerija Škerbec.

Dušan Šinigoj, ki je tudi v novem mandatu kandidat 
za predsednika izvršnega sveta, je na seji obrazložil 
tudi predlog kandidatov za podpredsednike in za 
člane izvršnega sveta. Dušan Šinigoj je za člane izvrš
nega sveta predlagal Janeza Bohoriča in Borisa 
Frleca, ki naj bi bila še naprej podpredsednika, člani 
pa naj bi bili Judita Arko-Rakovec, Tomaž Ertl, Milan 
Jelenc, Vladimir Kavčič, Alojz Klemenčič, Milan Kne- 
ževič, Stane Kotnik, Pavel Kunc, Janko Kušar, Dinko 
Leskovšek, Bogomila Mitič, Franci Pivec, Miha Riba
rič, Milivoj Samar, Cvetka Selšek, Uroš Slavinec, Jože 
Strle, Rudi Šepič, Marjan Šiftar, Peter Toš, Erik 
Vrenko, Tomaž Vuga, Janez Zajc.

Arja vas

MLEKARNA 
ZA MED IN 
MLEKO

Pred dnevi so delavci Celj
ske mlekarne v Aiji vasi, ki 
je v okrilju Hmezada iz Žal
ca, na referendumu sprejeli 
medse še čebelarje, ki so 
prav tako domovali pri 
Hmezadu. Pobudniki te 
nevsakdanje in tudi za naše 
razmere prve tovrstne zdru
žitve pravijo, da gre za veli
ko pridobitev, od katere bo
do imeli največ koristi - ob
čani: mleko z dodatkom 
medu.

Kot je znano, se delavci 
Celjskih mlekarn še zdaj 
otepajo z velikanskimi izgu
bami, ki so v glavnem posle
dica prevelikih želja. Manj 
znano je, da niti celjsko niti 
žalsko združeno delo in ne 
republiške rezerve nimajo 
na voljo denarja za pokritje 
teh izgub, še manj znano pa 
je, da so delavcem Celjskih 
mlekarn zagotovljeni osebni 
dohodki samo še za ta 
mesec. J. S. * v

Pred kongresom ZSMS

DA BESEDA NE BO DELIKT
Že to prepričanje, v katerem so mladinci 

pisali listine za 12. kongres ZSMS, obeta, v 
kakšnem duhu bodo potekali trije zadnji 
dnevi tega tedna v Krškem. Zapisali so, da 
bo kongres označil pač naš čas:

»Čas vedno večjega razkoraka med mož
nostmi in željami, med strahom in upanjem, 
čas, ko se zavedamo, da je zastoj družbene
ga in gospodarskega razvoja odvisen od po
dobnih zakonov, kot so tisti, ki utesnjujejo 
osvobodilne težnje po vsem svetu. Čas, ko 
mirnost mladine in njena pripravljenost za 
sprejemanje vsega kaže tudi na to, da kot 
organizacija ne odpiramo pravih vpra
šanj .«

Zato so se odločili prikopati se do jasnega 
vedenja, kdo so in kaj hočejo. Izkušnje so 
jih naučile, da nihče ne sme imeti monopola 
nad resnico, da nihče ne more imeti mono
pola nad revolucijo, da je edina mera revo
lucije spreminjanje dejanskega družbenega 
položaja ljudi.

Zatorej ne na kongresu ne sicer ne kanijo 
iskati »notranjih in zunanjih sovražnikov«. 
Žanima jih le demokratično, samoupravno 
sprejemanje vseh odločitev za nadaljnji 
družbeni razvoj. Želijo skratka živeti v seda
njosti, ki jo bodo lahko soustvarjali:

»Spoznali smo, da so ob polarizaciji bede 
in bogastva težnje po uniformiranju misli 
samo eno od orožij ohranjanja polarizacije 
vladanja in sužnosti. Zato se moramo s to 
različnostjo soočiti in priznati legitimnost 
tistim interesom, ki težijo k spreminjanju 
dejanskosti.

TA ČAS JE NAŠ ČAS, MI NIMAMO 
DRUGEGA ČASA, ZATO BOMO TUKAJ 
IN ZDAJ ODPIRALI TEMELJNA VPRA
ŠANJA NAŠEGA ŽIVLJENJA!«

Pred kongresom preletimo le še nekaj po
udarkov iz usmeritev: Naš cilj: manj, toda 
bolje delati. Za produktivno, demokratično 
prerazdelitev narodnega bogastva. Delu 
oblast, šele nato čast...

ZADRUGE ISKRERAZVOJNE
Iskra izvozi 2-odstotni de

lež vsega jugoslovanskega 
izvoza ali 2,2 odstotka kon
vertibilnega. Njena lanska 
industrijska rast je 2-krat 
večja od republiškega pov
prečja. Rešila se je tudi polo
vice izgub (Telematika in 
Zmaj; ostaja še Široka po
trošnja v Sežani). Kljub te
mu ob bližajoči 40. obletnici 
Iskre priznavajo, da še niko
li niso bili v tako težkem po
ložaju kot zdaj.

Lani so vložili v razvoj 10,5 
milijarde dinarjev - predv
sem za že opredeljene strate
ške programe, a se še ne mo
rejo utrditi v bazni informa
cijski tehnologiji, to je v mi

kroelektroniki. Zato se boji
jo, da se kmalu še ne bodo 
sposobni enakopravno 
vključiti v evropske projek
te, denimo Eureko. Po drugi 
strani pa tudi ni mogoče za
nikati napredka, na nekate
rih področjih: pri laserjih v 
Centru za elektro-optiko, ra
čunalniški tehnologiji v Del
ti in še kje.

Večjo poslovno učinkovi
tost vidijo v boljšem izko
ristku notranjih rezerv (ka
dri, znanje, organizacija de
la, trženje in servisiranje); v 
povezovanju z Gorenjem, s 
katerim jih že vežeta skupna 
programa elektromotorjev 
in fibrooptičnih vlaken; in 
slednjič, večjem posluhu

družbe za Iskrine razvojne 
težave. Obresti na sposojeni 
kapital so medtem že dose
gle višino izplačanih oseb
nih dohodkov. Le stežka pa
v Iskri priznajo, da so kot 
velik sistem postali silno to
gi. Za to, da nimajo izgub, se 
morajo zahvaliti nekaterim 
propulzivnim, relativno 
mladim delovnim organiza
cijam, ki se že preusmerjajo. 
Na primer v prodaji, name
sto povečevanja obsega pro
daje, prehod k oddaji licenc 
za napredne tehnologije. 
Delti je že uspel prodor v 
ZDA. Žal pa prva lastovka 
še ne pomeni pomladi...

Igor Žužek

M. Sekerezovič

»VROČI« TEHNOLOŠKI 
PRESEŽKI

Mariborska delovna orga
nizacija TVT Boris Kidrič 
ima v Bistrici pri Limbušu 
tozd Tobi, ki zaposluje 
okrog 170 delavcev. Lansko 
poslovno leto so v tem ko
lektivu imeli 164 milijonov 
dinarjev izgube. Na pomoč 
so jim priskočili drugi tozdi 
in letos so začeli poslovati s 
pozitivno ničlo.

Po treh mesecih letošnje
ga leta je vodstvo tozda ugo
tovilo, da z dobrim poslova
njem ne bo nič, če bodo pri 
proizvodnji ogrevalnih na
prav zaposlovali enako šte
vilo delavcev kot lani. Ra
čun je pokazal, da bi morali 
zmanjšati število delavcev 
za 46, tehnološki presežek 
pa bi lahko zaposlili v »ma
tičnem« podjetju v Maribo
ru, kamor bi se pač morali 
delavci voziti z vlakom ali 
avtobusom.

Vest, da bo moralo nekaj 
delavcev »na rajžo« v Mari
bor (ki je od Bistrice odda
ljen kakšnih osem kilome
trov) je prišla med delavce 
po »neformalni« poti, posle
dica takšnega načina obveš
čanja pa je bil na vrat na nos 
sklican sestanek, na kate
rem so delavci od vodstva 
zahtevali dodatna pojasnila, 
po možnosti tudi spisek

imen tistih, ki so postali teh
nološki presežek.

Na sestanku (ni šlo za pfe' 
kinitev dela, sklican pa je bh j 
med delovnim časom) so od
govorni delavci TVT Boris 
Kidrič in tozda Tobi pojasni
li vse, kar je delavce zanima
lo. Drugače pač ne bo šlo, so j 
povedali delavcem, kajti se-1 
danji proizvodni programi 
ki da že toliko in toliko do
hodka, ne zadošča za vse za
poslene. Te dni so namera- j 
vali o tem obvestiti delavce 
po normalni poti, ker pa Je 
novica prišla po ovinkih na 
ušesa delavcem, je bil PaC 
potreben sestanek.

Seznama imen za preme
stitev še ni, sindikati v tovar
ni in na občinskem sindikal' 
nem svetu Ruše pa obljub: 
Ijajo, da bodo stvari reševali 
življenjsko.

Za vse težave v Tobiju Je 
kriv proizvodni program- C® 
bi delali takšne izdelke, k1 
na trgu »nesejo«, ne bi bil0 
delavcev nič preveč. Zdaj 
bodo v strokovnih služba0 
poiskali ustrezen proizvodni 
program, in ko se bodo pre' 
usmerili, se bodo bržkone 
vrnili tudi tisti delavci, ki se 
bodo morali nekaj časa vozi
ti na delo v Maribor.

Srečko Logar

POVZEMAMO

VELIKO VREČ BREZ DNA
Smo res dovolj bogati, da leta in leta vla

gamo v izgubarje, ki so pogosto že vnaprej 
odpisani, se sprašuje Borba in nadaljuje: 

»Izgube so postale naša vsakdanja skrb. 
Znebiti se jih že dolgo ne moremo, za to ni 
denarja. Ali, kaj bi z armado brezposelnih, 
če bi šli vsi zgubarji v stečaj? Tako ostaja 
negativni saldo na računih nujno zlo, iz leta 
v leto vse večje, s katerim vnaprej računa
mo, brez katerega preprosto ne moremo.

Gospodarstvo Srbije je brez pokrajih 
sklenilo minulo leto s 45,5 milijarde dinar
jev zgube. Število organizacij združenega

dela z rdečimi številkami se je lani povečalo 
za 95,4 odstotka oziroma na 465. Kar 213 jih 
beleži negativni saldo, ki je večji od 20 mili
jonov dinarjev. Med njimi so tudi veliki 
kolektivi kot so MKS Smederevo, Rudar- 
sko-topilniški bazen Bor, Zorka iz Šabca, 
Prahovo in drugi. Tako se je znašalo 212 
organizacij v sanacijskem postopku, vsi 
skupaj pa v dokaj nezavidljivem položaju.

Ob tem napovedi opozarjajo, da je rast 
izvoza v letošnjih prvih dveh mesecih 
predvsem statistična prevara. Fenomen, za 
katerega ni nikakršnih osnov, da bi ga na

daljevali. Že februarski rezultati so slabši 
od januarskih, medtem ko te dni pričakuje
mo pomanjkanje reprodukcijskih materi
alov in surovin. Uvoz je bil namreč na začet
ku letošnjega leta razmeroma majhen. Očit
no je, daje tudi v izrazito poslovnih organi
zacijah potreben veliko večji trud za ustvar
janje dohodka in akumulacije, zato postaja 
socializacija izgub vse večje breme.

Prav porazen je podatek, ki ga je bilo 
slišati na seji predsedstva Srbije, da se okoli 
30 odstotkov dohodka ustvarja mimo go
spodarske dejavnosti, na račun obresti, 
subvencij, regresa. Po drugi plati pa stroški 
poslovanja nenormalno naraščajo, posebno 
pri izgubarjih. V okoliščinah, ko je združe
no delo vse manj motivirano za izvoz - 
zaradi ukinjenih izvoznih spodbud, nepra

vočasnega usklajevanja tečaja dinarja in 
povečanega domačega povpraševanja - Je 
tudi vse skromnejši dotok deviz, kar sam0 
po sebi otežuje odplačevanje dolgov.

V dvomu - imeti še naprej izgubarje in 
nenehno polniti vrečo brez dna ter prenaša
ti zgubo na vso družbo ali napraviti odloči*' 
ni rez in zapreti vrata tovarn, ki slabo poshj' 
jejo - se družba opredeljuje za prvi Pf 
log. Toda ta politika, opozarjajo mnogi- J 
zelo kratkoročna. Nismo namreč tako bog3' 
ti, da bi kar naprej vlagali v nekaj, kar je ^ 
vnaprej zgubljeno. Seveda gre za sistemsk 
rešitve, saj je vprašanje, v kolikšni meri s 
prav le-te vzrok za velike zgube in kdajst. 
za to kriva slabo delo in neprimerna orga*11' 
ziranost.« , ,rl

Povzel,'-A. V-
_________________________ ; fr.
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Ob »koncu« javne razprave o kritični analizi delovanja političnega 
sistema socialističnega samoupravljanja

OBLAST DELAVCA NI ISTO 
KOT OBLAST NJEGOVE OŽJE
države

Javna razprava o kritični analizi delovanja politič- 
®eSa sistema je v naši republiki končana. Seveda ne 

“besedno, kajti v prihodnje, ko bomo v naši družbi 
J? .oval* spremembe in dopolnitve ustave, zakona o 
flruženem delu in drugih sistemskih zakonov, se bomo h 

.etični analizi in javni razpravi vsekakor še vračali, 
^kone pa bodo prihodnji partijski in drugi kongresi k 

a*pravi še kaj dodali in utrdili prepričanje, da je moč 
jjr“broditi družbeno in gospodarsko krizo le s krepitvijo 
stavnega položaja delavca in popolnejšo narodno ena- 

?°pravnolstjo, kar se je kot rdeča nit vleklo skozi vso 
azPravo o kritični analizi v naši republiki.

Tako nekako je moč strni- 
tudi razmišljanja o kritični 

,£alizi na nedavni republi
ki konferenci SZDL. V na- 
em spremljanju javne raz- 

Prave o tej družbeni listini 
.Pio opozarjali na številne 
vome in možne rešitve (ra- 
lonalizacije v delovanju sa

moupravnega in političnega 
isterna) za učinkovitejše de- 

,° v združenem delu in v de- 
‘e§atskem sistemu. Skoraj- 
a referendumsko smo se v 

Pas; republiki odločili, da ni 
spreminjati temeljev 

Političnega sistema, kar po- 
JPeni> da temelji vsa oblast 
.apravici delavcev, da odlo- 
, aJo o vseh vprašanjih druž- 

I , ei?e reProdukcije in da je 
1 u- a na vseh ravneh v druž- 

1 odpraviti nezakonite cen- 
Po in oblike odločanja. Zato 

j oi o raj o vse inštitucije poli- 
h- jouoga sistema odgovorno 

P skladno z ustavnimi pri- 
•e. .kJn?stmi opravljati svoje 
}il jk0. in budno paziti na de
ri- zunaj združenega
•is I vela’ ne bi posegali v no- 
d- 0 Ustvaijeno vrednost.
,a- 
so 
;e- 
Tl.
0'
:a- 
■a- 
ce
je
ra

Obsodba 
^utemeljenega 
^binjanja tozdov
^Najbolj v grobem kaže po- 
^ntr, da so bila vsaj v sin- 
■ kalni razpravi v ospredju 
.''Pega presojanja kritične 
Oalize delovanja politične- 

ra sistema vprašanja druž- 
enoekonomskih in dohod- 
“vnih odnosov v združe
ni delu in samoupravne 

^l^niziranosti. Tudi repu-
jOat svet ZSS se je kar dva- 

spopadel« s to temati- 
ter opozoril, da je v pri- 

dnje treba uveljaviti kate-
n Py° realnega dohodka in 

takšnem načrtovati vse 
g^Vojne in druge načrte v 
^ fknizacijah združenega 

‘a- Ob tem pa je ostro za- 
kna Vse Poskuse (žal pone- 
n: .tudi neuspešno!) uki- 
cpr tozdov kot temeljne 
v. .lce združenih delavcev 
ljti gospodarjenju in tudi po- 
VrČn.ern odločanju o vseh 
Pasanjih v družbi, 

fil eveda je razprava opozo- 
tivi na PPOvelik norma- 
g: Zern, pod katerim v orga- 
s^moijah združenega dela 
te .rai klonijo, na razvredno- 
nj Je družbenega dogovarja- 
ra ln samoupravnega spo- 
^b^Piovanja in na druge 
še? ^°oke v delovanju na- 
tirl? ekonomskega in poli- 
°Da Sa sistema, kjer lahko 

2lm° preveliko razhaja- 
Pied načeli in delova

njem, pogoto pa tudi prešib
ko povezanost gospodarske 
in politične ureditve. Bržko
ne od tod izhajajo tudi neka
teri bolj ali manj navidezni 
dvomi »uglašenosti« kritič
ne analize političnega siste
ma in dolgoročnega progra
ma gospodarske stabilizaci
je. To neusklajenost je moč 
najti ma^ikje, vendar goto
vo ne v osnovnih postavkah 
obeh listin, še manj v skup
nem hotenju, da bi delavci 
gospodarili z vsem ustvarje
nim dohodkom na enotnem 
jugoslovanskem tržišču ter 
da bi morala ekonomsko- 
tržne zakonitosti in merila 
imeti v prihodnje temeljno

razrednem in nacionalnem. 
Morda se je to še najbolj 
opazilo v predlogih za obli
kovanje tretjega zbora v 
zvezni skupščini - nekakš
nega zbora združenega dela, 
ki pa v naši republiki niso 
dobili podpore. Toda v ne
katerih drugih okoljih so po
novno oživeli, čeprav je bilo 
obdobje, ko ni bilo tako 
močnih pritiskov na javnost, 
naj bi se celo z referendu
mom izrekla za DA ali NE 
tretji zbor v zvezni skupšči
ni. Najbolj nas skrbi, da pri
hajajo v javnost takšni pred
logi tudi iz inštitucij zveze 
komunistov, saj bi pričako
vali, da smo vsaj v tej druž
benopolitični organizaciji 
enotni, ker je tudi CK ZKJ 
sprejel jasne idejne usmeri
tve za javno razpravo in v 
zadnjem času tudi opredeli
tve do nekaterih ključnih 
vprašanj delovanja politič
nega sistema. Obstaja resna 
nevarnost, da bodo takšne 
zamisli dobile zelo pomemb
no mesto tudi v razpravah 
na zveznih kongresih, kar 
prav gotovo ne bi pripomo

glo k poenotenju pogledov v 
jugoslovanski partiji o na
daljnjem delovanju politič
nega sistema socialističnega 
samoupravljanja.

Premisleka je vredno, ali 
takšne pobude ne prihajajo 
iz tistih okolij, kjer bi radi z 
administrativnim urejanjem 
odpravili vsa družbena pro
tislovja in nasprotja in celo 
razlike v razvitosti. Če nič 
drugega je to utopija ali 
zmota, ki lahko pahne razvoj 
vse družbene skupnosti še 
za nekaj desetletij nazaj. Res 
pa je tudi, da organizirane 
sile socialistične zavesti v ta
kih okoljih očitno ne zmore
jo razčiščevati vseh vprašanj 
na enotni idejni podlagi , in 
tako, da bi ljudem odpirala 
socialistično perspektivo. 
Še manj pa so sposobne 
spoznati in narediti temeljit 
preobrat, da bi se začel kre
piti položaj združenega dela 
v občinah, republikah in v 
federaciji, ne pa odvisnost 
delavskega razreda od last
ne države in njenih organov.

Marjan Horvat

Bogo Čerin: Rudarji

vlogo pri oblikovanju višine 
dohodka, ne pa kartelno do
govarjanje o cenah ter mo
nopolistični pritiski.

Če je kdaj, potlej je v seda
nji javni razpravi postalo 
prav gotovo jasno, da noben 
politični sistem ne deluje sa
modejno in da je v naravi 
političnega sistema sociali
stičnega samoupravljanja, 
da se svobodno izražajo tudi 
parcialni interesi in da mora 
zato subjektivni dejavnik v 
družbi, vključno z znanost
jo, dati več od sebe za uskla
jevanje različnih pogledov, 
za sintezo interesov v demo
kratični razpravi in tudi za 
takšen način odločanja.

Izmišljena 
vprašanja o 
razrednem in 
nacionalnem

V razpravi je bilo moč zaz
nati ostro obsodbo tistih, ki 
ponujajo umetne dvome o

Novijaštvo 
ni demokracijo

Dokončno oceno letošnjih volitev v naši republiki bo 
seveda možno dati šele po konstituiranju vseh skupščin in 
izvolitvi njihovih funkcionarjev in izvršnih organov. Kažejo 
pa se že nekateri pojavi, ki bi jih lahko označili za pot h 
kakovostnejšim volitvam v prihodnjih letih. Seveda le, če se 
bomo ob letošnjih izkušnjah res kaj naučili. Geza Bačič, kije 
uvodoma govoril na republiški kandidacijski konferenci na 
začetku tega tedna, je omenil, da so veliko večino imen, ki so 
sedaj postali nosilci kandidatur za najodgovornejše družbene 
dolžnosti predlagali delovni ljudje in občani v temeljnih oko
ljih, kar pomeni, da ni bilo več pojavov evidentiranja v zapr
tih krogih, političnih kooridinacijah in ožjih vodstvih družbe
nopolitičnih organizacij. Drugi, za zdaj manj opazen premik 
je opaziti v nenehnih zahtevah, daje treba ljudem dati mož
nost izbiranja med več kandidati, ne le da glasujejo za kandi
date na zaprtih kandidatnih listah. Tako smo imeli na 
začetku praviloma po več kandidatov za vse dolžnosti v 
skupščini SR Slovenije in republiških sisih, podobno pa tudi 
v večini občin. Še večja novost je sprejeta kandidatna Usta za 
delegate zveznega zbora. Ker je na listi 36 kandidatov, bo po 
volitvah v občinskih skupščinah odpadlo 6 tistih, ki bodo 
dobili najmanj glasov. Novostjo tudi. da sta kar za polovico 
predsednikov skupščin republiških sisov določena po dva 
kandidata.

Na kandidacijskih konferencah so bili dani v javno 
razpravo evidentirani možni kandidati za nosilce funkcij v 
republiki in federaciji. Nekatere delegacije ali kar kandidacij
ske konference so odrekle podporo oziroma zaupanje nekate
rim izmed evidentiranih. V javnosti je bilo včasih videti, kot 
da gre kar za tekmovanje v kritiziranju kandidatov, o katerih 
sposobnosti so na že omenjeni skupni seji podvomili delegati 
mladinske organizacije. Na kandidacijskih sestankih je pri
hajalo do zagat, ki so, globalno vzeto, nastale zaradi razlik 
med načeli demokratične kadrovske politike in konkretno 
prakso, občutili pa sojih na svoji koži predvsem posamezni 
možni kandidati, ki so v izjemnih primerih celo sami odsto
pili od kandidatur. V prihodnje bi kazalo razmisliti o tem, da 
bi možne kandidate umaknili tisti organi oziroma organiza
cije. ki so jih kandidirali in tako preprečili, da bi se sami 
borili zase in še za koga, ki ni navzoč na preštevilnih predkan- 
didacijskih in kandidacijskih sestankih.

Na kandidatnih listah so bili tudi kandidati, ki,so na tajnih 
glasovanjih dobili po 5, 10 ali celo^O odstotkov manj glasov 
od vseh možnih. To se je zgodilo tudi na republiški kandida
cijski konferenci pri glasovanju za omenjeni zvezni zbor! Ti 
manjkajoči glasovi so le odraz različnosti mnenj in hotenj, ki 
se izražajo na demokratični način, ko gre za posameznike, ki 
so tudi v preteklosti nosili velik del odgovornosti za naš 
gospodarski in družbeni razvoj in katerim ljudje pripisujejo 
krivdo za sedanjo družbenogospodarsko krizo.

Vsi ti (novi) pojavi na letošnjih skupščinskih volitvah, 
podobno je tudi na kongresih družbenopolitičnih organiza
cij, kjer delegati volijo nova politična vodstva, so seveda ob 
nespremenjenih temeljih delegatskega političnega sistema, 
ob znanih slabostih in zapletenosti volilnega sistema, nova 
izkušnja, ki bo nedvomtio omogočila dvig volilne in politične 
kulture. Demokratično razpoloženje in zrelost volilcev, ki se 
je kazalo pri evidentiranju in kasneje ob pripombah na kan
didacijskih konferencah, bo treba resnično vključiti tudi vse 
tiste krite faze, ko pravzaprav za javnost premalo prepričljivo 
iz spiska desetih evidentiranih imen za eno dolžnost izbe
remo le enega ali dva kandidata. Treba bo javno povedati, in 
to za preproste ljudi dovolj prepričljivo, zakaj predlaga ožji 
izbor kandidatov in kdo prevzema odgovornost za njihovo 
delo. Brez tega bo mogoče čez štiri leta navidez še več demo
kracije, dejansko pa bo lahko nastal položaj, ko se bo še več 
kandidatov kot letos spraševalo, kdo jih je spustil v to pre
malo kultivirano areno, kjer lahko ljudje po svoji volji navi
jajo tudi proti vnaprej postavljenim nosilcem oziroma favori
tom, če nimajo »svojih« kandidatov in če nimajo pravih 
možnosti za izbiro.

F. K.

SAMI Sl ŽAGAMO VEJO
Že lani smo veliko pisali in 

govorili (storjenega namreč 
tako ni bio nič) o tem, da na 
Slovenskem umira tretjina 
gozdov. Letos pa je gozdarski 
inštitut v Ljubljani postregel z 
natančnimi podatki, ki razkri
vajo, da je pri nas dejansko 
ogroženih že več kot 56 od
stotkov dreves. Pri tem pred
njači jelka, ki umira v 95-od- 
stotkih primerov. Sušijo se tu
di bresti, kostanji, smreke in 
bukve. Tudi druga drevesa 
kažejo znamenja obolevanja.

Gozdni delavci že zdaj seka
jo po naših gozdovih čedalje 
več suhega in napol suhega 
drevja. Kakovost lesa je vse 
slabša, kar slabi lesno prede
lovalno industrijo in njene 
končne izdelke. Številni dele
gati na slovenskem kongresu 
sindikatov zato niso ravno iz
birali besed, ko so govorili o

umiranju gozdov na naših 
tleh, o njihovih vzrokih in po
sledicah.

Tako so navedli, daje na ob
močju Slovenj Gradca poško
dovanih že 75 odstotkov vsega 
drevja, še posebej iglavcev. 
Obolevnost gozdov zaradi ki
slih padavin je na tem področ
ju največja v Sloveniji in je že 
resno posegla v gospodarski 
in socialni položaj prebival
stva v teh krajih. Veliko škode 
v gozdovih napravi tudi div
jad: na Pohoiju in v Podravju 
so jo predlani ocenili kar na 
110 tisoč dinarjev.

Zanimivo bi bilo tudi zvede
ti, koliko gozdov smo žrtvova
li v vsej Sloveniji za potrebe 
zimskega turizma, se je spra
ševal Janez Potrč iz Ruš pri 
Mariboru. Samo nad Maribo
rom so skrčili že več kot 260 
hektarov gozdov. Znano pa je,

da se nam še vedno cedijo sli
ne po novih posegih v naravo 
in to celo v krajinskih parkih, 
skrb za naravno in kulturno 
dediščino pa je marsikomu še 
vedno španska vas. Pri tem bi 
lahko govorili o splošni izo
brazbi in kulturi vedenja nas
ploh.

Močno je prizadeta tudi Ša
leška dolina, kjer je uničenih 
več kot 6.000 hektarov iglaste
ga gozda, predvsem zaradi ve
likih količin žveplovega diok
sida iz šoštanjske termoelek
trarne. Zdaj se nam obeta še 
izgradnja termoelektrarne v 
neposredni bližini Trsta, ki bo 
proizvajala dvakrat več elek
trike kot denimo šbštartjska. 
Pa tudi za termoelektrarno 
Plomin 2 v labinskem bazenu 
še ni do kraja znano, ali bo 
vsebovala zračne prečiščeval- 
ne naprave ali ne.

Res je sicer, da smo v sred
njeročni razvojni načrt zapisa
li, da bi v prihodnjih nekaj le
tih znižali onesnaženost ozrač
ja najmanj za deset odstotkov. 
Vendar dlje od napisanih be
sed nismo prišli. Niti govori
mo ne več o tem. Kot da smo 
pozabili, da umiranje gozdov 
med drugim lahko pospeši tu
di erozijo in s tem močno 
spremeni videz gorske pokra
jine. Zgodovina nas uči, da je 
brezglavo uničevanje gozdov 
imelo za posledico tudi pro
pad civilizacij.

Zato bi morali tudi sindika
ti, kot organizacija, ki naj bi 
bila najbliže delovnemu člo
veku, bolj smelo in odločno 
kot doslej, iskati rešitve in 
predloge za izboljšanje narav
nega okolja - z gozdovi vred.

Marija Frančeškin
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O uvodni besedi predsednika RS ZS Slovenije Miha Ravnika na sindikalnem posvetu na Brdu pri Kranju

SINDIKAT NAJ SE TOLČE ZA 
DELAVSKE INTERESE V 
DELEGATSKIH KLOPEH

V četrtek se je začel na Brdu pri Kranju dvodnevni posvet sindikalnih delavcev, ki so 
se ga udeležili člani predsedstva RS ZS Slovenije, predsedniki občinskih, medobčin
skih in mestnih sindikalnih svetov ter republiških odborov dejavnosti. Na njem so 
razpravljali o odmevih na 11. kongres ZSS, o vlogi sindikata v političnem sistemu 
socialističnega samoupravljanja ter o programih dela občinskih sindikalnih organiza
cij. Prvi dan posveta je uvodoma govoril predsednik slovenskih sindikatov Miha 
Ravnik, ki se je osredotočil predvsem na pokongresno obdobje, pereča družbenogospo
darska vprašanja in najpomembnejše naloge sindikata v združenem delu in širši 
družbi.

Po besedah Miha Ravnika 
smo na 11. kongresu Zveze 
sindikatov Slovenije uspeš
no sklenili široko predkon
gresno dejavnost, v kateri so 
se sindikati bolj ali manj 
uspešno spopadali z vsakod
nevnimi gospodarskimi in 
drugimi vprašanji. Zado
voljni smo lahko, da so bile 
na kongresu sprejete jasne 
usmeritve za nadaljnjo delo
vanje sindikata na vseh rav
neh in da so prišle zahteve 
delavcev po spreminjanju 
družbenih razmer do polne-

mističnih nagibov, nesamo- 
upravnega načina spremi
njanja odnosov v nekaterih 
okoljih, itd.

Kdo je za kaj 
odgovoren

Vsi se strinjamo - je nada
ljeval uvodničar - da je treba 
namenjati veliko večjo po
zornost kot doslej odgovor
nosti za naložbene in druge 
pomembne razvojne odloči
tve. Sindikat bi se moral 
upreti trditvi, češ da so za

ustvarja ozračje, kot da ni
smo nič koristnega naredili.

Sindikat in 
opozicija

Aktualno vprašanje je se
veda, kakšna naj bo vloga 
sindikata v sedanjih napetih 
družbenih razmerah. Ed
vard Kardelj je v Smereh 
razvoja zapisal, naj se sindi
kat bori za uveljavitev last
nih stališč v okviru delegat
skega sistema, da naj sou- 
stvaija politiko, ne pa le kri
tizira druge družbene dejav

nike. »Če pa sindikat tega 
res ne more, potem sem tudi 
jaz za to, da naj bo v opozici
ji. A sprašujem se, proti ko
mu naj bo v opoziciji. Ali 
proti delavcem?« se je spra
ševal Miha Ravnik. Menil je, 
da je naloga sindikata 
predvsem spreminjanje 
družbenih razmer in prispe
vek k boljšim gospodarskih 
dosežkom. Te pa bomo do
segli le z večjim uveljavlja
njem ekonomskih zakonito
sti in večjo motivacijo delav
cev za boljše delo. Le-to pa 
je nujno potrebno, saj so go
spodarska gibanja zaskrb
ljujoča. Industrijska proiz
vodnja v SR Sloveniji se je 
lani povečala le za 1,2 od
stotka, produktivnost dela v 
industriji se je zmanjšala za 
0,6 odstotka, delež material
nih stroškov v celotnem pri
hodku se je povečal za 9,1

odstotka, akumulacija se je 
povečala le nominalno, 
osebni dohodki pa so se po
večali bolj kot bi se smeli 
glede na (ne) produktivnost 
dela. V letošnjem prvem tri
mesečju se nekatere ne
ugodne gospodarske težnje 
nadaljujejo, tako da je bitka 
za večjo proizvodnjo ena te
meljnih usmeritev sindika
ta, ki ne bi smel pozabiti še 
na ustvarjanje večjega de
viznega priliva.

Vse več prekinitev 
dela

Na koncu je Miha Ravnik 
govoril še o drugih aktual
nih nalogah sindikata (nuj
nost boljše samoupravne in 
poslovne organiziranosti, 
kadrovske pomladitve vod
stev na vseh ravneh, nagra
jevanju po delu in rezultatih

dela, socialnih vprašanjih 'J1 
občutljivem področju dru* 
benih dejavnoti), ki se ji*5 
bodo morale sindikalne or
ganizacije lotevati z več)0 
vnemo kot doslej. Posebej Je 
poudaril, da bi nas moralo 
skrbeti, da je številno preki
nitev dela v letošnjem Pr' 
vem trimesečju enkrat veQe 
kot v enakem obdobju lah* 
(delavci so letos 48 krat pre, 
kinili delo) in da ponekod 
napovedujejo »svoje« preki
nitve dela. Zato je vprašanj6; 
kgj je naredil sindikat, da W 
se spori reševali na samou
pravni način, da bi bilo pr6' 
kinitev dela manj, ne pa vs6 
več. Razčleniti bo treba, za
kaj se število prekinitev dela 
povečuje, zakaj delavci vs6 
pogosteje prekinjajo delo za 
dan, dva ali celo več, zakaj 
vse pogosteje zahtevajo od
stope vodstev v organizaci
jah združenega dela in P6' 
dobno. Precej pove na Prl' 
mer podatek, da so se direk' 
toiji v konfliktnih situacijaii 
pogosto izogibali odkritiu1 
pogovorom z delavci, res Pa 
je tudi, da so delavci zelo la
bilni in da kaj hitro pristane
jo na pobude za prekinitey 
dela, če s čim niso zadovolj
ni. Dejstvo pa je, da nezado
voljstvo praviloma nikoli h61 
izbruhne kar čez noč, da P0'] 
glavitni vzroki zanj tičijo 
nizkih osebnih dohodkih 
slabem političnem delu ne
urejenih odnosih, slabi ob
veščenosti, slabih delovnik 
razmerah in podobnem. Ne
sprejemljivo pa je, da s pre
kinitvami dela izsiljuje dviŽ 
osebnih dohodkov, ne glede 
na uspešnost gospodaijenja* | 
s čimer se sindikati nikakp1 
ne bi smeli in ne morejo stri
njati.

Emil Lab

Pripis: več o posvetu bomo pisaW 
prihodnji številki Delavske enotnost1'

ga izraza. Ker so dobili tudi 
listine na kongresu in v širši 
javnosti-polno podporo, se 
lahko nadejamo večje enot
nosti in večje učinkovitosti 
sindikata pri doseganju ci
ljev, s katerimi smo vsi do
bro seznanjeni.

Na kongresu se je pokaza
lo, da so bili delegati zelo 
kritični do družbenih raz
mer ih do lastnega dela, pri 
čemer pa so se uspešno izog
nili nevarnosti kritizerstva 
in negiranja dosedanjega 

"družbenega razvoja. Ta zna
čilnost bi morala veljati tudi 
za pokongresno sindikalno 
dejavnost, saj se mora sindi
kat kot samostojna organi
zacija vendarle bolj vpeti v 
politični sistem. Le tako bo 
sindikatu in drugim subjek
tivnim silam uspelo učinko
viteje uveljavljati dogovorje
na stališča. Na splošno bo 
treba še najprej krepiti druž
benoekonomski položaj de
lavca v vsej družbeni repro
dukciji, pa čeprav gospodar
stvo razpolaga le s 53 odstot
ki ustvarjenega dohodka. 
Prav v takih neugodnih raz
merah pa je treba - je dejal 
Miha Ravnik - še izboljševa
ti kakovost samoupravnega 
sprejemanja odločitev in se 
kritično opredeljevati do 
ukinjanja temeljnih organi
zacij združenega dela iz teh
nokratskih ali zgolj ekono-

vse krivi delavci, ki so v sa
moupravnih organih spreje
li posamezne naložbene od
ločitve. Kajti samoupravno 
odgovornost delavcev je tre
ba ločiti od strokovne odgo
vornosti vodilnih ljudi za te
kočo in razvojno politiko, ne 
pa pristajati na tezo, češ, eni 
naj delajo, drugi naj se gredo 
samoupravo, tretji pa politi
ko. Sicer pa, vprašajmo se, 
kdo bolje gospodari z denar
jem kot delavci, ki kljub pa
danju življenjske ravni 
uspevajo životariti iz meseca 
v mesec.

Gospodarski subjekti naj 
bi bili torej samostojnejši, s 
tem pa tudi bolj odgovorni 
za lasten in širši družbeni 
razvoj, kajti vse preveč je v 
naši družbi administrativne
ga urejanja in sprejemanja 
linearnih ukrepov. Prav pa 
bi bilo, da bi bili konkretni 
in da stvari ne bi preveč pos
ploševali, kot na primer, da 
je življenjski standard ljudi 
padel. Po mnenju Miha Rav
nika bi se morali vprašati, 
komu je, ob lanskem pove
čanju realnih osebnih do
hodkov v republiki za 10,5 
odstotkov, standard resnič
no padel in komu ne. »Veči
ni ljudi standard ni padel, je 
pa delavcem, ki živijo na as
faltu, torej v mestnih središ
čih«, je poudaril uvodničar 
in dodal, da ni dobro, da se

S programsko volilne seje medobčinskega sveta ZSS za Koroško

INFLACIJO BESED NAJ ZAMENJAJO 
DEJANJA

Delegati štirih koroških 
občinskih sindikalnih orga
nizacij so ta teden konstitu
irali še medobčinski svet 
ZSS in izvolili novo vod
stvo. Novi predsednik je Jo
sip Košuta, dosedanji izvrš
ni sekretar CK ZKS za kul
turo,- podpredsednik pa 
Zmago Žorž iz Radelj ob 
Dravi. Delegati so na seji 
sprejeli poročilo o delu v 
preteklem štiriletnem ob
dobju in program dela za 
prihodnje obdobje. Delegati 
so v razpravi ugodno ocenili 
delo v preteklem obdobju in 
zanj izrekli priznanje dose
danjemu vodstvu.

Razprava se je večinoma 
nanašala na najaktualnejša 
vprašanja sindikalnega dela, 
zato so največ govorili o po
slovnih gospodarskih dosež
kih. Med izgubarji na Koro
škem so tudi elektrarne na 
Dravi, ki pridobivajo naj ce
nejšo elektriko, delavci pa 
nimajo niti toliko denarja, 
da bi opravljali redna vzdr

ževalna dela v elektrarnah. 
Na Koroškem je ob uspeš
nih delovnih organizacijah 
(Železarna, Rudnik, TUS) 
precej ozdov, v katerih ima
jo delavci podpovprečne 
osebne dohodke, med njimi 
so omenili Gradis Ravne, 
kjer so bili povprečni osebni 
dohodki lansko leto le nekaj

Čigave so ceste

Če bi s stroji upravlja
li tako kot s koroškimi 
cestami, bi nas državni 
organi zanesljivo zasli
ševali zaradi nevestnega 
gospodarjenja z družbe
no lastnino. Očitno za 
upravljalce cest ne ve
ljajo ista načela. Delavci 
pa izgubljamo čas in de
nar ter živce ob prevozu 
na delo, grozi pa nam, da 
bodo avtobusi kar pre
nehali voziti po takšnih 
cestah.

nad 3 stare milijone dinar
jev. Sicer pa je socialna var
nost delavcev ogrožena tudi 
v gostinstvu, trgovini, neka
terih lesnih ozdih. Nič bolje 
ni niti v družbenih dejavno
stih.

Negotovost pri gospodar
jenju se povečuje tudi zaradi 
novega deviznega zakona in 
rastoče inflacije. Razprav- 
Ijalci so kritizirali slabo delo 
razvojnih služb (ponekod jih 
sploh ni), ugotovili, da se 
zmanjšuje storilnost in da 
gre drobno gospodarstvo ra
kovo pot. Kol že velikokrat, 
smo tudi na tej seji slišali za 
kritične razmere v delitvi po 
delu in rezultatih dela, kjer 
se uveljavlja uravnilovka. 
Omenili so, da ozdi šele pod
pisujejo panožne sporazume 
in da je vprašanje, kdaj jih 
bodo uveljavili. V Lesni, po 
besedah enega od razpra- 
vlalcev, že šest let priprav
ljajo nov sistem delitve, pa 
še nič ne kaže, da bo kmalu 
zagledal luč sveta.

Delegati so veliko besed 
namenili tudi sindikatu irl 
velja poudariti misel, da oo 
treba priti od inflacije besea 
k dejanjem in premikofl1- 
ker sicer na prihodnjem sin
dikalnem kongresu ne bo
mo mogli trditi, da smo ho
teli, znali in zmogli naloge, 
ki smo jih sprejeli na ne- 
danvnem. Mogoče so Pr6V 
zato posebej omenili potreb
nost usposabljanja za P°h' 
tično delo v sindikatu, za ka 
bi naj ustanovili regij5" 
sindikalno šolo. Velika veči
na sindikalnih aktivistov 
osnovnih organizacijah J 
namreč na novo sprejel 
dolžnosti, in če jih bo sino’' 
kat usposobil, lahko račun5' 
mo na njihovo uspešno delo- 

Sklenimo z mislijo, da h ' 
roški sindikalni aktivisti, P 
razpravi sodeč, docela P0.^ 
naj o gospodarski položaj n 
politično razpoloženje. 
pa je tudi eden od temelju1 
pogojev za uspešno delo-
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Bosna že dolgo ni več »za- 

. Pana princesa«, ki bi vzbur- 
iu3 našo radovednost zaradi 
ksotike, morda tudi neka- 
anh vzhodnjaških običajev 

,P Patriarhalnega načina živ- 
vJenja. Vsega tega je v tej na- 

1 republiki še zmeraj po ma- ' 
am, vendar je tudi tukaj čas 
.Pravil svoje in zato niti ni 

U(lno, da se postavljajo kar 
j®sna vprašanja, ali Bosna in 
riercegovina še spada v ju- 
s°slovanski klub nerazvitih.

Bo mnogih stvareh se Bos- 
in Hercegovina loči od ti- 

Plcno nerazvitih območij 
Jugoslavije. Med njimi je 
Prav gotovo poglaviten zelo 
J11 rer in smotrn gospodarski 
u družbeni razvoj po vojni, 

“lalno napredovanje brez 
Prevelikih kriznih žarišč in v 
določenem smislu tudi po 
rPSumu ljudi v tej republi- 
^».ki seje še posebej izkazal 
eh olimpiadi, ko so bili Sa- 
;alevo in okoliški smučarski 
Tereni kar precej časa v ža- 
lsču svetovne javnosti.

, Minuli 7. kongres Zveze 
Slhdikatov Bosne in Herce- 
govine je po mnenju opazo- 
valcev dogajanj v tej repu- 
jkki dobro razgrnil gospo
darski in družbeni vsakda- 
jUrk, s sorazmerno skromno 
°ero odločnih kritik na ro- 
JJdš minulega štiriletnega 
dula sindikatov in drugih 
družbenih dejavnikov, Po- 
?azal pa je na kar precej te- 
tav in stisk v tistih okoljih, 

spadajo tudi v BiH med 
dranj razvita, kjer si krčevito 
Prizadevajo zaposliti več lju
di in si tako ustvariti več 
diožnosti za zaposlitev do- 
dra, kajti zdomstvo (pa naj 
Sre za razvite republike pri 
das ali za zaposlovanje v tu- 
kni) očitno ni dobra per
spektiva, še zlasti ne v deže- 
Jl> ki ima potencialno obilo 
rriožnqsti za razvoj.

Minulo srednjeročno ob- 
d°bje je bilo za jugoslovan
sko družbo med najtežjimi 
P° vojni. Z obeležji gospo
darske in družbene krize (o 
pednji v BiH ne govorijo do- 
“Ti) so se srečevali tudi v tej 
Tapubliki, vendar pa je kot 
da dlani, da so znali številne 
Težave uspešneje premago- 
XaTi kot marsikod drugod, 
^e samo podatek o 4-odstot- 
Pf industrijski rasti v minu- 
Tn petih letih je za debel od- 

“Totek nad jugoslovanskim 
Povprečjem. Res je sicer, da 
so y tem obdobju začele de- 
ati nekatere nove industrij- 
ske zmogljivosti, vendar pa 
p njih največ pričakujejo v 
em srednjeročnem gospo
darskem obdobju. Na kon- 
sfesu ZS BiH so razpravljal- 
dj poudarjali, da je letos 
Tvarna 5-odstotna industrij- 

.ka rast, morda bo celo več- 
Ja> kajti prvi meseci letošnje
ga leta kažejo, daje ta odsto- 

,ek v primerjavi z lansko in- 
rustrijsko proizvodnjo večji 
Kar za 15 odstotkov.

.. Seveda pa ti uspehi neko- 
kanj zbledijo, če dodamo, 
a so proizvodne zmogljivo- 

izkoriščene le 70-odstpt- 
°. efektivni delovni čas le 4 
Te dnevno in da se le v 40 
dstotkov organizacij zdru- 
dnega dela organizirano 
Podbuja inovacijske in ra- 
°nalizatorske dejavnosti.

Sedmi kongres Zveze sindikatov Bosne in Hercegovine

REZULTATI DOBRI,
SNOVANJA
STVARNA,
REZERV PA ŠE 
NEVERJETNO DOSTI

Kongres ZS BiH je bil v sarajevski Skenderiji

narodno delitev dela in kaj
pak utrjevati samoupravne 
proizvodne odnose. Zato je 
poudarek kongresa v dobrš
ni meri treba iskati tudi v 
kritiki sedanjih razmer, zla
sti odtujenega odločanja o 
novoustvarjeni vrednosti, 
kajti sedanje razmere, ki so 
posledica administrativno 
birokratskih ukrepov v raz
porejanju dohodka, ne spod
bujajo samoupravnih proce
sov. Še več. Lahko bi rekli, 
da je položaj in udeležba or
ganizacij združenega dela v 
razporejanju dohodka na 
spodnji kritični meji, kajti 
delavcem ostaja vse manjši 
del sredstev, s katerimi lah
ko neposredno upravljajo in 
o njih odločajo.

Poziv kongresa, da morajo 
sindikalne organizacije zelo 
konkretno »razdelati« način 
svojega prizadevanja za bolj
še gospodarske rezultate in 
urejene samoupravne odno
se je kajpak hkrati tudi po
ziv, naj se odločno spopri
mejo z vsem tistim, kar s 
tehnokratskih in birokrat
skih pozicij zavira nadaljnji 
razvoj samoupravljanja.
Zveza sindikatov in njeni or
gani pa se morajo otresti po
nekod forumskega dela in 
politične nesamostojnosti v 
številnih okoljih, kajti pre
veliko poistovetenje s poslo
vodnimi organi in izvršno- 
političnimi telesi v občinah 
in na drugih ravneh priliva 
olje h krepitvi lokalističnih, 
skupinsko-lastninskih in 
tehnokratsko-birokratskih 
teženj. Težišče političnega 
dela pa mora biti v prihod
nje uveljavitev samouprav
nega združevanja in povezo
vanja organizacij združene
ga dela, še posebej tistih, ki 
so tehnološko odvisne dru
ga od druge, ne glede na to, 
v katerem koncu države so.
Morda bolj za ponazoritev 
kot za sklepanje omenimo, 
da so v minulih treh letih v 
BiH ukinili 177 temeljnih or
ganizacij združenega dela in 
tudi nekaj delovnih organi
zacij, vendar jih je ta čas 
brez tozdov le 72. So pa moč
ne sestavljene organizacije 
združenega dela, ki so spo
sobne, kapitalno in po ka
drovski sestavi - ravno zara
di koncentracije sredstev in 
znanja sprejemati muhavo
sti tržišča in tveganje ter se 
solidno uveljaviti na tujih tr
gih. Bržkone je tudi zaradi 
takšne organiziranosti go
spodarstva v BiH moč dose
gati takšne rezultate, kot so 
jih v preteklem obdobu, in

Povsem normalno je zatega
delj, da so tudi na bosansko- 
hercegovskem sindikalnem 
kongresu dali pomemben 
poudarek boljšemu izkoriš
čanju vseh zmogljivosti in 
učinkoviti izrabi rezerv v 
proizvodnji in poslovanju.

Učinkovit premik pri iz
koriščanju proizvodnih 
zmogljivosti je kajpak ena 
smer delovanja vseh družbe
nih dejavnikov v tej republi
ki. Zdrava ekonomija si toli
kanj neizkoriščenih rezerv 
ne more privoščiti in hkrati 
usmerjati tudi vse sile v več
je zaposlovanje brezposel
nih. Najti ustrezno razmerje, 
kaj zmore narodno gospo
darstvo z lastno akurnulaci-

^osledice oportunizma
Največji oportunizem ZS in drugih družbenih dejav- 

ajkov se pokaže tedaj, ko je govor o ljudeh na odgovor
ih delovnih mestih v organizacijah združenega dela. 
hako je mogoče drugače pojasniti, da je kar 500 odgo
vornih ljudi iz ozdov odgovarjalo za kriminalna deja
la. v šestih tozdih so uničena ogromna družbena 
redstva, celo človeške žrtve so bile v požarih in dru- 

»Th »nezgodah« zaradi slabega dela in neodgovornosti 
odstvenih delavcev. V sindikalnih organizacijah bi 

"Torali odpraviti oportunizem in politiko »ne zameriti 
,e<<> še posebej tam, kjer sindikalne organizacije celo 
Dranijo takšne kadre.

jo in s pomočjo razvitejših 
predelov Jugoslavije, seve
da ni lahka zadeva, vendar 
pa bo hitrejše zaposlovanje 
dobilo zelo pomembno me
sto v prizadevanjih te repu
blike. V preteklem srednje
ročnem obdobju se je v BiH 
na novo zaposlilo 105 tisoč 
delavcev, vendar so imeli 
ravno v tem obdobju tudi 
najvišjo nezaposlenost v re
publiki. Na začetku letošnje
ga leta je bilo brez dela 250 
tisoč ljudi; skoraj 90 odstot
kov je mlajših od trideset let 
in kar 63 odstotkov strokov
no usposobljenih, torej z 
najmanj srednješolsko izo
brazbo. Toliko mladih, ki ča
kajo pred vrati skupnosti za 
zaposlovanje, je seveda hud 
gospodarski in politični pro
blem v tej republiki, pa tudi 
ogromna škoda je, saj 9000 
mladih z visoko izobrazbo 
ne more ustvarjati, čeprav 
podatki govore, da so kar na 
12.000 delovnih mestih lju
dje brez ustrezne strokovne 
izobrazbe.

Velik odziv na dobro orga
nizirano politično akcijo o 
razpisu ljudskega posojila za 
hitrejše zaposlovanje v BiH 
nedvomno kaže na spozna
nje ljudi, daje treba najti ra
zlične vire sredstev za pre

magovanje nezaposlenosti. 
Gre za program dodatnega 
zaposlovanja, ki naj bi omo
gočil, da bi poleg redne za
poslitve 277 tisoč ljudi na os
novi enotnega in načrtnega 
prijema in razvoja do 1990. 
leta dobilo delo še sto tisoč 
delavcev. Ljudsko posojilo 
bo »prineslo« poleg rednih 
sredstev še dodatnih 166 mi
lijard dinarjev, naloga vseh 
družbenih dejavnikov pa je, 
da zagotovijo takšne razvoj
ne programe, ki bodo omo
gočali ustrezen preustroj 
proizvodnje in hitrejše pro
duktivno zaposlovanje.

Na kongresu so namenili 
tudi precej pozornosti deli
tvi po delu in rezultatih dela.
Z razmerami na tem področ
ju niso zadovoljni in očitno 
je tudi sindikat premalo sto
ril za takšno delitev osebnih 
dohodkov, ki bi spodbujala 
več dela in boljše delo. Seve
da pa ni mogoče zanikati ne
katerih premikov v delitvi 
dohodka: že vrsto let je za
gotovljena višja rast sred
stev za akumulacijo kot za 
osebno in skupno porabo.
Zategadelj se je tudi delež 
sredstev za razširjanje mate
rialne osnove dela v čistem

Številke o rasti
Med obema kongresoma se je povečal delež skup

nega prihodka od 13 na 16 odstotkov. Družbeni proiz
vod celotnega gospodarstva je naraščal letno za 1,6 
odstotka (družbeni sektor 2 odstotka). Sredstva za 
splošne in skupno porabo so se povečevala počasneje 
od dohodka, a v delitvi družbenega proizvoda (ki 
ostaja tozdom), je povečan delež sredstev za razširitev 
materialne proizvodnje dela, rezerv in amortizacije od 
24,8 na 35,7 odstotka. V BiH je industrijska proizvod
nja rasla letno po 4 odstotke, večja je pokritost uvoza z 
izvozom (66,7 odstotka leta 1980 na 91,9 odstotka lani). 
Investicijska poraba je v realnih okvirih, bistveno 
manjše je vlaganje v negospodarske objekte. Število 
nezaposlenih raste z letno stopnjo 3,7 odstotka.

dohodku v zadnjih dveh le
tih povečal od 17,7 odstotka 
na 20,9. Lani so realni osebni 
dohodki prvič po petih letih 
spremenili smer gibanja; 
njihova rastje v primerjavi z 
letom prej 1,1-odstotna.

Na vseh teh področjih bo
do v bosansko-hercegovskih 
sindikatih v prihodnje bolje 
poskrbeli za utrjevanje 
ugodnih gibanj in odpravlja
nje slabosti. Pravzaprav je 
osnovni cilj akcijskega pro
grama, ki so ga sprejeli na 7. 
kongresu, storiti več za sta
bilizacijo gospodarstva, še 
več za vključevanja v med

zategadelj verjetno politično 
razpoloženje v tej republiki 
nima toliko razhajajočih se 
silnic kot ponekod drugod.

Kongres bosansko-herce
govskih sindikatov pa velja 
ocenjevati še po tem, da je 
delal kar v šestih delovnih 
komisijah in je skorajda 
vsak, ki je želel razpravljati, 
svoje mnenje tudi povedal. 
Malce drugače kot tam, kjer 
po pisnih razpravah ugotav
ljajo delavnost kongresa ali 
pa varčujejo celo tako, da se 
niti polovica delegatov ne 
more oglasiti v razpravi.

Marjan Horvat
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Konferenca Zveze sindikatov Kosova ovita v izredno zapleteno pajčevino političnih in gospodarskih razmer

KOSOVSKI DELAVCI POTREBUJEJO 
POMOČ SVOJEGA SINDIKATA

Razmere, v katerih je po
tekala 17. konferenca Zveze 
sindikatov Kosova, niso sa
mo zelo zapletene, kot imajo 
navado reči tamkajšnji poli
tiki, temveč za evropsko poj
movanje že kar strahotne. 
To je dežela skrajnih naci
onalnih nasprotij, razjedajo
čih razrednih konfliktov, za
voženega gospodarstva..., 
na drugi strani pa fantastič
nih razvojnih možnosti. Ko
sovo ima enkratne možnosti 
za razvoj kmetijstva, bazične 
in predelovale industrije, 
energetike. Toda vse to nič 
ne pomaga. Pokrajina tone v 
vse večje blato, kar se kaj
pak še kako odraža v social
nem položaju kosovskih lju
di. Sprehod po ulicah Prišti
ne poraja apokaliptično sli
ko. Tam se po korzu spreha
jajo trume brezdelnih mla
dih ljudi, pozornemu očesu 
ne uide brskanje po smetiš
čih, na katerih skušajo otro
ci nabrati kak kilogram pa
pirja, sedeči starci, ki jih je 
sram prositi in imajo zato 
pred seboj tehtnice, ki vabi
jo sprehajoče, da stopijo na
nje in vržejo njihovim lastni
kom kak dinar... Delovna 
sila (o delavcih bi težko go
vorili) je na Kosovu strahot
no poceni. Natakar v Grand 
hotelu Priština s petimi 
zvezdicami zasluži 20.000 di
narjev, zdaj so mu jo poveča
li za 17 odstotkov, rudar do
bi nekaj več od 30.000 dinar
jev, novinar tam okoli 
40.000... Več kol 14.000 upo
kojencev prejme manj kot 
10 tisočakov pokojnine. 
Brezposelnost je katastrofal
na. Do pravih podatkov seje 
sicer težko dokopati, vendar 
nekateri ocenjujejo, da je 
brez dela skoraj polovica ak
tivnega prebivalstva.

So pa drugače Kosovčani 
marljivi ljudje. To dokazuje
jo številni krojači, čevljarji, 
zlatarji in drugi rokodelci, ki 
za majhen denar delajo od 
vida do vida. Cene njihovih 
izdelkov, ki prej sodijo v bu
tike kot veletrgovine, so po
lovične. Kot so nam rekli, 
delajo zato, da preživijo.

Bolj oblast kot
organizacija
delavcev

Da, na Kosovu danes šte
vilni delavci bijejo neusmi
ljeno bitko za golo preživet
je. Povprečna rast že tako 
nizkih osebnih dohodkov 
delavcev v združenem delu 
je v letih 1981-1985 znašala 
44,4 odstotka, pokojnine so 
rasle trikrat počasneje ali 
povprečno 13,3 odstotka. Na 
drugi strani kajpak ni moč 
mižati pred pravcatimi mo
gotci, ne samo tistimi, ki se 
vozijo v črnih mercedesih in 
na katere objektivno odpade 
največji del krivde za današ
nji položaj na Kosovu, tem
več tudi tistimi, ki so izrabili 
razmere, zgradili pravcate 
gradove orientalskega tipa, 
ki se vozijo v najbolj luksuz
nih avtomobilih. Na Kosovu 
imajo opraviti z velikanski
mi socialnimi razlikami (ti
pična značilnost nerazvitega 
sveta nasploh, op. avt.), ki, 
kot so dejali delegati na sin
dikalni konferenci, ne teme
ljijo na poštenem delu.

Kaj je lahko v takšnih oko
liščinah storila 17. konferen
ca Zveze sindikatov Koso

va? Če sledimo nekaterim 
ključnim poudarkom v 
uvodnem referatu* ki ga je 
imela dosedanja predsedni
ca Kačuša, Jašari, sicer 
gradbena inženirka, in po 
besedah poznavalcev kosov
ske politične scene zelo spo
sobna ženska, potem lahko 
kaj hitro ugotovimo, da je 
bil kosovski sindikat doslej 
v mnogih okoljih bolj se
stavni del političnega esta- 
blishmenta kot pa organiza
cija delavcev. O tem po svo
je pričajo tudi tele besede 
Kačuše Jašari: »Moramo
kritično ocenjevati po
manjkljivosti in slabosti. 
Naše delovanje obremenjuje 
forumsko delo in premajhna 
povezava z bazo tam, kjer bi 
moral biti sindikat zaradi ra
zrednega delovanja najbolj 
prodoren.

Ne moremo mirno gledati 
oportunizma pri nekaterih 
vodstvih, organizacijah in 
organih Zveze sindikatov 
Kosova. Ti skupno z nefor
malnimi grupami odločajo 
namesto delavcev. Posledi
ca takšnega delovanja se ka
že v nekaterih osnovnih or
ganizacijah, v katerih je opa
ziti, da so delavci izgubili za
upanje v delo zveze sindi
katov.«

Pričakovati je bilo torej, 
da bo tudi ta konferenca v 
vseh forumskih značilnostih 
opravila svoje delo, pri če
mer bo, kot je že v navadi pri 
kosovskih forumih, skrila 
svojo oligarhično zlizanost 
pod ščit bitke proti alban
skemu nacionalizmu in ire
dentizmu. Težko bi namreč 
prezrli, da ta velika (vendar 
za zdaj še vedno bolj verbal
na, op. avt.) bitka marsiko
mu v kosovskem vodstvu še 
kako prav pride, saj z njo 
prav učinkovito odvrača po
zornost od lastnih napak ta
ko v političnem kot gospo
darskem življenju. Na Koso
vu bi za zdaj namreč še te- 
ško našli koga, ki je ob služ
bo zaradi megalomanskih 
zgrešenih naložb, samopaš- 
nega gospodarjenja z jugo
slovansko akumulacijo, ki 
naj bi pomagala razvijati Ko
sovo in podobnega. Kako tu
di, ko pa je za vse kriva ire
denta. Zdaj se je treba torej 
boriti proti njej, da pa so tisti 
ljudje s svojimi usodnimi 
napakami ustvarjali ugodna 
tla zanjo, to pa se v teh evfo
ričnih časih nekako pozab
lja. Naravnost tega na konfe
renci sicer nihče ni rekel, 
vendar se zdi, da je kosov
sko sindikalno vodstvo le 
spregledalo to igro. Vpraša
nje pa je tudi, če je spričo 
zahtev, ki so v razpravah o 
kongresnih listinah prihaja
le iz baze, sploh lahko ravna
lo drugače. Daleč od tega, da 
bi lako rekli, da se je konfe
renca kosovskih sindikatov 
ognila zahtevam po razbija
nju iredente, preprečevanju 
izseljevanja Srbov in Črno
gorcev in podobnega, kljub 
temu pa lahko poudarimo, 
da tem področjem le ni ve
ljala njena osrednja pozor
nost. To so slej ko prej na
menili ključnim gospodar
skim in še zlasti razrednim 
zagatam, kar se zdi v tem 
položaju tudi edino prav.

Kje je sindikat?
Seveda ni bilo pričakova

ti, da bo ta konferenca poka

Kosovska stvarnost

zala s prstom na posamezne 
krivce za negativne pojave 
in velke napake (tega za zdaj 
v glavnem še niso storili tudi 
nikjer v Jugoslaviji, op. 
avt.), seje pa zato z nekateri
mi deformacijami, ki poti
skajo kosovskega delavca v 
mezdni položaj balkanskega 
tipa, dokaj odločno spopad
la. Le tako je moč razumeti 
Kačušo Jašari, ki je med 
drugim dejala: »V našem go
spodarskem in družbenem 
življenju so v preteklem ob
dobju delovale birokratske 
ih nacionalistične težnje, si
le, s katerimi so v nekaterih 
okoljih že dalj časa sooča
mo. Kritiziramo pa jih ab
straktno. Te sile so tudi da
nes zelo žilave in vplivne.
Izrabijo sleherno priložnost, 
da se lahko postavijo po ro
bu nadaljnjemu razvoju sa
moupravljanja in večjemu 
odločanju delavcev v ozdih 
in delegatskih skupščinah. 
Ne dopuščajo prodora de
lavskega vpliva na družbe
nogospodarske in politične 
tokove, ponekod pa so de
lavce celo potisnile v vlogo 
opazovalcev, posledica tega 
pa je formalno odločanje...«

Na vprašanje zakaj se to 
dogaja pa je mogoče še naj
bolje odgovoril delegat iz 
Prištine Adem Mikulovci, ki 
je sicer največ govoril o pre- 
pičlih sredstvih za kulturo, 
mimogrede pa zelo nazorno 
orisal sedanjo vlogo in polo
žaj sindikata na Kosovu: 
»Bodite prepričani, da je v 
mnogih organizaciah sindi
kata kot edina naloga ostala 
le še nagrad^ za 8. marec, 
novoletno darilo in venec, 
kadar kdo umre. Kje je torej 
pokrajinski sindikat, sindi
kat Prištine ali različnih po
djetij in ustanov, ko se oseb
ni dohodki že leta povečuje
jo na enak način - linearno, 
tako delavcu, ki prejema 15 
tisočakov, kot direktorju, ki 
jih dobi 80 ali 100? No, po
tem pa ta direktor govori de
lavcu, da je zdaj čas stabili

zacije, da mora stisniti 
pas...

Seveda ne gre, da bi te be
sede delegata iz Prištine ra
zumeli mehanično, saj so 
mnoge stvari, ki zadevajo 
vlogo in položaj kosovskega 
sindikata, odraz objektivnih 
okoliščin (sindikat na Koso
vem nima tradicije, ni odraz 
revolucionarnih bitk in te
ženj kosovskega delavskega 
razreda, temveč bolj darilo 
države in partije, op. avt.), pa 
vendar je prav z njimi moč 
razumeti iskreno priznanje 
Kačuše Jašari, ko je dejala: 
»Rezultati aktivnosti orga
nov in organizacij Zveze sin
dikatov Kosova pri odloč
nem obračunavanju s proti
socialističnimi in nesamou- 
pravnimi pojavi in z njihovi
mi nosilci - kot na primer: 
kraja družbene lastnine, 
podkupovanje, nepravilno
sti pri zaposlovanju, delitvi 
stanovanj in posojil, kršenje 
zakonskih in drugih določil 
itd. - so bili zgolj simbolični. 
Vzrok za to je iskati v moč
nem odporu, na katerega tr
či sleherni poskus javnega 
žigosanja takšnih pojavov in 
njihovih nosilcev.«

Vlaganje brez 
birokratov

S tem mogoče marsikomu 
nismo nič novega povedali. 
Gre pač za posledice nagle
ga industrijskega skoka, ki 
mu ni moč očitati iskrene že
lje, da bi Kosovo popeljal na 
pot hitrejšega družbenega 
razvoja. Toda ta razvoj je slej 
ko prej zakoličen z nekateri
mi objektivnimi čermi, ki si
cer spreminjajo obliko in 
svojo ostrino, njihova notra
nja sestava pa se le počasi 
spreminja. Mislimo na ljudi, 
ki so stoletja živeli ograjeni z 
visokimi zidovi in ki v novih 
razmerah v tovarnah nanje 
niso pozabili. Te zidove, če
prav ne več iz kamna in ope
ke, je v današnjem kosov
skem združenem delu in

družbi nasploh še kako čuti
ti in tu je iskati tudi ključ za 
razumevanje številnih sla
bosti. Prav zato je imel mo
goče delegat Veselj Sulja iz 
Titove Mitroviče še kako 
prav, ko je dejal: »To ni naj
boljši način razpravljanja. 
Mi se tu prepričujemo o ti
stem, kar je bilo. Jaz pa pra
vim: povejte mi, kaj bo pri
šlo in povejte, kako bomo 
sklenjeno izpolnili. Tudi iz 
vseh teh listin diha eno . sa
mo ponavljanje. Zakaj en
krat ne končamo teh navad. 
Celo ti delegati iz delovnih 
organizacij bolj govorijo o 
tem, kaj so delali, kot o tem, 
kako bodo v prihodnje iz
polnjevali stabilizacijo.«

Plod te zahteve in podob
nih je moč zaznati v načrtu 
dela konference za prihod
nja štiri leta, v katerem smo 
lahko poleg mnogih že rahlo 
ritualnih fraz prebrali tudi 
čisto konkretne zahteve. 
Kot na primer: »V letne in 
srednjeročne programe ob
čin moramo vgraditi ukrepe 
za razbremenitev gospodar
stva oziroma zagotoviti takš
no delitev družbenega proiz
voda, v kateri se bo povečal 
tisti del, ki ostane ozdu ma
terialne proizvodnje. Hkrati 
moramo na nujno deetatizi- 
rati razširjeno reprodukcijo. 
To pomeni spremembo ti
stih predpisov, ki družbeno
političnim skupnostim omo
gočajo neposredno »koman- 
diranje« s kreditnimi poten
ciali bank.

Združevanja dela in sred
stev v jugoslovanskem go
spodarstvu moramo pospe
šiti, toda tako, da o združe
vanju odločajo neposredni 
proizvajalci, ki jih je treba 
osvoboditi posredovanja ra
zličnih državnih in politič
nih organov ter tehnobiro- 
kratskih sestavov.«

Ce se tu za trenutek usta
vimo, potem je nujno po
udariti, da se imajo Kosovar- 
ji danes za svoj težak gospo
darski položaj in socialne 
stiske, ki so posledica mno

gih zgrešenih naložb in ne' > 
spametnega vlaganja nas
ploh, v pretežni meri zahva
liti prav združevanju dela in 
sredstev na etatistični pod' 
lagi, pri čemer ima velik0 
masla na glavi ravno njihovo 
vodstvo. Tako tudi ne preše-; 
neča, da je bilo, kot je P9' 
udarila Kačuša Jašari, v nji' 
nulem obdobju sklenjenih 
kar 115 samoupravnih sp°' 
razumov o združevanju dela 
in sredstev, uresničenih Pa 
samo 20. Razveseljivo paje’ 
da so tudi na Kosovu spoZ' 
nali, da je učinkovito lahk° 
le neposredno združevanj6 
brez birokratskega vmeša- 
vanja - pa naj si bo to jZ! 
Beograda ali iz Prištine.

Ob koncu naj še povein0' 
da seje konferenca v svojen1 
akcijskem programu zavzela 
za odločno bitko proti odtn 
jevanju družbene lastnin6' 
proti kršenju ustavnosti j11 
zakonitosti ter norm sociali
stične morale in vseh oblik 
ogrožanja osebne in gmotn6 
neokrnjenosti pravic delov
nih ljudi in občanov, pose
bej glede ustavitve izseljeva
nja Srbov in Črnogorcev. T° 
pa je tudi nujno, kajti sicej 
bodo Kosovarji še napr6l 
preklinjali iredento, zmotn0 
misleč, daje samo ona kriva 
za vse njihove tegobe. ReS’ 
iredenta je tudi za preprost6
ljudi albanske narodnosti
postala pojem zla, kar sm0 
lahko z vso nazornostjo už°' 
tovili v eni številnih prištiH" 
skih slaščičarn ...

Ivo Kuti#

Za otroke in mladino 
STRIPI
MIKIJA MUSTRA
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Osmi kongres Zveze sindikatov Črne gore

SNEMANJE
KRINKE
NESPOSOBNIM

Strnjeno poročilo s kon
gresa bi bilo: povečati mora- 
“To vpliv delavcev na ka
drovsko politiko, nove na- 
v°zbe, cene in delitev dohod- 
**a- To veje tudi iz sprejetega 
Poročila, uvodnega referata 
J1 akcijskega programa na 
?ongresu, ki je izvolil 65- 
pianski svet. Predsednik mu 
oo visoko-kvalificirani dela
vec tobačnega kombinata v 
titogradu Milo Djurovič, se
kretar pa Radomir Rako
čevič.

Prejšnji teden se je v 
dvodnevnih razpravah zvr- 
^ilo več kot 100 govornikov. 
tHlub temu pa je ostala nere
šena vrsta vprašanj, na kate- 
re so pričakovali odgovor 
Prav od kongresa. Pozorne- 
P111 poslušalcu ni mogla uiti 
Pvojnost - delegati iz ene or
ganizacije so branili svoje 
cene, drugi pa so kritizirali 
Podražitve in potem se je se- 
Veda obrnilo.

Sicer pa je poročilo polno 
kritičnih tonov o nedelu, ne- 
aisciplini, neodgovornosti, 
foalomarnosti pri gospodar- 
Jcriju z družbenimi sredstvi, 
razbohoteni družbeni režiji, 

vk.rePko pripomore k vse 
^eejim izgubam. Med izgu- 
Parji sd celo kolektivi, ki jim 
Pačiti odmerjajo vlogo no- 
jjncev družbenega razvoja. V 
j^rd gori je bilo lani zaposle- 
P1« 100.000 delavcev in od 
^en jih 35.000 dela v organi- 
vacijah, ki ob zaključnem ra- 
unu niti pozitivne ničle ni- 
° dosegle. Brez zaostrene 
dgovornosti tudi sprejeti 

sanacijski načrti ne bodo do- 
h zalegli. Niti en izgubar 

namreč ni ostal brez sred- 
za pokrivanje izgub. 

~ružba je bila širokih rok 
do do takšnih, ki niso spre- 

Jen primernih sanacijskih
Programov.

Vse to zahteva kar ngjhi- 
‘rejše snemanje krink ne- 
Posobnim in tistim, ki nji- 

nove napake prikrivajo. Za- 
adi njih delavci terjajo bolj 
nergično akcijo svojih sin

dikatov. Ko so razčlenjevali 
učinkovitost kadrovske in 
snovne politike ter politike 

Pridobivanja in delitve do- 
°dka, so premajhno dejav- 
°st sindikatov še posebej 

Pnudarjali. Na teh pomemb- 
lh Področjih, kjer bi moral

biti vpliv delavcev odloču
joč, ga skorajda ni.

Zanašanje na 
dotacije

Črnogorsko gospodarstvo 
je prazdolženo, brez obrat
nih in naložbenih sredstev, 
brez deviz in novih delovnih 
mest. Kljub temu pa zmog
ljivosti ostajajo neizkorišče
ne. Dragiša Jakovljevič, do
sedanji predsednik črnogor
skih sindikatov, seje krepko 
spotaknil ob tradicionalno 
črnogorsko zanašanje na do
tacije iz razvitih republik in 
zveznih skladov. Zato je Ja
kovljevič zahteval, naj vse 
sindikalne organizacije ugo
tovijo: kdo noče uvesti dru
ge ali tretje izmene, kdo pre
malo izkorišča zmogljivosti, 
kdo noče zaposlovati pri
pravnikov, kdo (predvsem v 
turistično-gostinskih po
djetjih) izkorišča sezonce, 
kdo noče v pokoj in odstopi
ti mesta mladim šolanim de
lavcem, kdo komu »rihta« 
honorarje....

V takšnem položaju bi bi
lo pravo čudo, če se v poli
tični akciji črnogorskih sin
dikatov ne bi nič spremeni
lo. Na tem sindikalnem zbo
rovanju so namreč kritični 
toni tako prevladali, da je 
neskočno frazarjenje mnoge 
že odplavilo od političnega 
dela. Jakovljevič je to lepo 
povedal: »Vse, kar ni kon
kretno povedano, je fraza, za 
katero se skrivajo omahljiv
ci.« Mnogi so celo opozorili, 
da sindikat ni več revoluci
onarna politična organizaci
ja delavskega razreda.

Najbolj zdrave so bile na 
kongresu vendarle razprave 
o jugoslovanski razcepljeno
sti. O tem je slikovito govoril 
Milič Djuranovič, delegat iz 
Danilovgrada:

»Prišli smo tako daleč, da 
bo kmalu vsaka občina izda
jala posebne učbenike za 
svoje učence. Delitve so 
vzrok kosovskim dogodkom 
in nacionalističnim izpadom 
v Splitu in v mnogih drugih 
krajih. Razcepljenost naše 
domovine je poleg naciona
lističnih pojavov rodila tudi 
ekonomsko in družbeno kri
zo, nestabilnost in zadolže

nost, kar vse je požrlo veči
no dohodka.«

V cetinjski industriji go
spodinjskih pripomočkov 
Obod so se lani obresti pove
čale za 311 odstotkov. Slobo
dan Borozan je povedal, da 
so dali za osebne dohodke 
2,135 milijarde, za obresti pa 
2,435 milijarde dinarjev. 
Zahteval je, naj bi nekatere 
dejavnosti dobile olajšave 
pri posojilih, ker specifič
nost poslovanja določa razli
čen koeficient obratnih 
sredstev.

Opozorilo rudarjev iz ivan- 
gradskega premogovnika je 
pokazalo, kako neurejeni so 
nekateri odnosi v naši druž
bi. Miladin Čosovič je vpra
šal, kako je mogoče, da ru
dar na površinskem kupu 
zasluži dvakrat več kot ru
dar pod zemljo, kot se to do
gaja v črnogorskih premo
govnikih. Prisluhnimo še 
Borivoju Djuroviču iz Nikši- 
ča: »Sindikat je izgubil veli
ko revolucionarnih lastno
sti, ki so ga nekoč krasile. 
Postal je mirna, tiha organi
zacija, ki sme zgolj registri
rati ogromne družbene pro
bleme. Čeprav mu leže pred 
nosom je nemočen da bi jih 
razrešil.«

Zaposluje se samo v ne
proizvodnih dejavnostih. Za 
prozvodna dela namreč ni 
nobenih spodbud. Ljazoja 
Dzavit, tesar v gradbenem 
podjetju iz Ulcinja, je opozo
ril, da si sindikat za to sploh 
ne zmeni. Navedel je primer 
iz svojega kolektiva Primor
je, kjer so zidarji in tesarji 
stari 46 let in več, mladi pa 
se za ta poklic ne zmenijo.

Topli obrok za vse 
dijake

Zagorka Vlahovič je bila 
najostrejša razčlenjevalka 
položaja v izobraževanju. 
Menila je, da položaj delavca 
v tej dejavnosti ni človeka 
vreden: »Vse, kar otroci po
trebujejo, je astronomsko 
drago. To je nedopustno in 
zahtevam, naj potrebščine 
za otroke prodajajo po do
stopnih cenah in naj vsem 
dijakom na ozemlju Jugo
slavije zagotovijo topli 
obrok.«

Znani revolucionar, na
rodni heroj in bivši predsed
nik jugoslovanskih sindika
tov Svetozar Vukmanovič- 
Tempo, je bil sicer le gost, 
vendar ni izpustil priložno
sti in se je oglasil: »Tako v 
poročilu kot v vseh ostalih 
dokumentih piše »moramo, 
moramo...« Od vsega tega 
pa ne bo nič, dokler ne bo
mo spremenili odnosa v pro
izvodnji in produkcijskih 
odnosih sploh. Dolgoročne
ga programa gospodarske 
stabilizacije ne uresničuje
mo. Odgovorni tovariši pra
vijo, da smo njegovo prvo 
fazo uresničili. Vse pa strmo 
pada. Sprašujem - kam bo
mo šele padli, ko bomo iz
polnili drugo fazo?! Vrniti se 
bomo morali k programu 
ZKJ, saj boljše listine še ni
smo imeli.«

Stanimir Božanič
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Vladimir Bernetič (FK PZS Ljubljana): RIBIČA

Finski sindikat poziva delavce k štrajku

JEDRO SPORA 
JE DELOVNI ČAS

Finska sindikalna zveza 
FFC je svoje člane napotila v 
stavko, da bi tako podkrepi
la svoje zahteve za skrajša
nje delovnega časa in zviša
nje zaslužkov. Takšne sindi
kalne kampanje na Finskem 
niso doživeli že trideset let.

Poglavitna zahteva FFC je 
skrajšanje delovnega časa za 
48 ur letno v obdobju 
1987-1990, nakar naj bi 
uvedli 35-urni delovni ted
nik. Vendar se združenje de
lodajalcev AFC tem zahte
vam upira, češ da si Finska 
kaj takega ne more privošči
ti in da bi zaradi tega trpela 
njena konkurenčnost v 
mednarodnem merilu. Delo
dajalci pa so pripravljeni s 
sindikati pogajati se o prož
nejšem delovnem času.

Tudi glede ravni zasluž
kov so med tarifnima part- 
nerjema razlike v stališčih 
velike. Medtem ko sindikati 
zahtevajo zvišanje zaslužkov 
za 3,6 odstotka v tem in pri
hodnjem letu, delodajalci 
ponujajo največ enega ali 1,5 
odstotka. Po izračunih fin
skega ministrstva za finance 
naj bi se realna kupna moč v 
tem letu brez kakršnega koli 
dviga zaslužkov narasla za 
3,5 odstotka. Po eni strani je

vlada znižala davke na doho
dek, da bi spodbudilo ko
njunkturo, po drugi strani 
pa so nižje cene nafte omo
gočile, da bodo maloprodaj
ne cene letos zrasle le za 1 
odstotek - seveda če se bodo 
tarifna pogajanja končala v 
korist nižje stopnje inflacije.

Napovedane stavke bi naj
bolj škodovale izvozni indu
striji, ladjedelstvu in tran
sportnim dejavnostim. 
Stavk naj bi se udeležil vsak 
četrti član sindikatov, če se
veda medtem ne bo prišlo 
do pomiritve oziroma do 
uspešnega vladnega posega, 
ki ga socialnodemokratski 
predsednik vlade Kalevi 
Sorsa že napoveduje.

Socialni nemiri grozijo 
Finski v trenutku, ko izvoz 
zastaja, naložbe pa se pove
čujejo le za 1,5 odstotka, kar 
je za polovico manj kot v.mi- 
nulem letu.

Finančno ministrstvo se 
boji, da bi se utegnile mož
nosti povečanja porabe izni
čiti z rastjo uvoza in poto
vanj v tujino. To bi plačilno 
bilanco le dodatno obreme
nilo. Namesto tega bi morali 
omejevati posojila in spod
bujati prebivalstvo k varče
vanju. Finančno ministrstvo 
zato graja vlado, češ da vodi

ekspanzivno proračunsko 
politiko, ki je povzročila, da 
se bodo državni izdatki letos 
povečali za 3,5 odstotka, da 
so se potrebe po financira
nju podvojile in da znašajo 
že poldrugi odstotek bruto 
družbenega proizvoda.

Pri trgovanju s Sovjetsko 
zvezo nižji tečaj dolarja in 
nižje cene nafte Finski niso 
v prid, ker namreč SZ ..Fin
ski dobavlja predvsem nafto 
in zemeljski plin v okviru 
blagovne menjave, ki mora 
biti izenačena, in to po nez- 
nižanih cenah.

Tudi trgovinska menjava z 
Zahodom kljub predvideni 
rasti za 2 do 3 odstotke po 
vsem videzu ne bo izpolnila 
pričakovanj, ker so možno
sti prodaje celuloze in papir
ja kot poglavitnega finskega 
izvoznega blaga letos slabše 
kot lani, manj obetaven pa je 
tudi izvoz izdelkov kovin
skopredelovalne industrije.

Glede nato bi bile, po be
sedah predsednika indu
strijskega združenja Tima 
Relanderja, kakršne koli 
prekinitve dela nezaželene. 
Izguba tržnih deležev bi bila 
zato še večja, možnosti za 
dvig delavskih zaslužkov pa 
vse manjše.

N. Ž.
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Dr. Janez Šinkovec, sodnik Vrhovnega sodišča SR Slovenije, profesor na Pravni fakulteti 
v Ljubljani in član RS Zveze sindikatov Slovenije

ŽIVIMO IN GOSPODARIMO 
Z NAMIŠLJENIM DOHODKOM

• V kritični analizi de
lovanja političnega si
stema socialističnega 
samoupravljanja je 
razgrnjena cela pahlja
ča vprašanj, ki ovirajo 
v ustavi zapisani druž
benoekonomski polo
žaj in vlogo delavca v 
našem sistemu. Temelj
no vprašanje je delav
čev položaj v družbeni 
reprodukciji!?

Janez Šinkovec: »Seveda, 
kajti jasno je, da ima tisti, ki 
obvladuje družbeno repro
dukcijo v svojih rokah vse 
vzvode za odločanje. Pri nas 
bi morali biti to delavci, or
ganizirani v sistemu združe
nega dela, vendar se stvari 
prepočasi spreminjajo, 
splošna poraba še vedno za
jema občutno preveč novou- 
stvarjene vrednosti. Organi
zacijam združenega dela bi 
morali zagotoviti sposob
nost za enostavno in razšir
jeno reprodukcijo. Ker pa 
družbena sredstva niso real
no ocenjena (osnova amorti
zacije), ker tudi nimamo re
alne stopnje amortizacije, je 
dohodek fiktiven ih v pre
cejšnji meri izkrivljen. Na 
takem »dohodku« temeljita 
splošna in skupna poraba, 
na takem se sprejemajo od
ločitve in to je najbrž zares 
problematično. V sodobnih 
družbah pojem amortizacije 
razširjajo, vanjo vključujejo 
že akumulacijo...«

• Kako to »prelomiti« 
v naših družbenih raz
merah?

Janez Šinkovec: »V kritič
ni analizi političnega siste
ma je dan poudarek sistemu 
odločanja: odločajo naj tisti, 
ki bodo nosili posledice za 
odločitve, odločitve pa naj 
sprejemajo na podlagi stro
kovnih in znanstvenih dog
nanj. V analizi je rečeno, da 
je treba spraviti skupno in 
splošno porabo v ustavne 
okvire, kar z drugimi bese
dami pomeni, da morajo biti 
davki in prispevki v soraz
merju z materialno sposob
nostjo gospodarskih subjek
tov. Od tod tudi veliko raz
mišljanj o tem, naj bi bila 
osnova za davke in prispev
ke vrednost osnovnih in 
obratnih sredstev, s čimer bi 
delavce spodbudili za čim 
uspešnejše gospodarjenje, 
kajti več kot bi ustvarili, več 
bi lahko ohranili za osebno 
in skupno porabo ter za raz
širitev materialne podlage 
svojega in družbenega 
dela.«

• O statusnih vpraša
njih v združenem delu 
in njegovem organizi
ranju je bilo v razpravi 
precej govora.Predla- 
ganih je tudi več spre
memb tako imenova
nih sistemskih zako
nov. Ste bili o teh vpra
šanjih v pripravi kri
tične analize enotnega 
mnenja?

Janez Šinkovec: »Zami
sel, da moramo okrepiti vlo
go delovne organizacije in s 
tem opredeliti tudi njen 
skupni interes, ki se mu de
lavci v tozdih morajo podre
jati in ga spoštovati, je bila 
soglasno sprejeta. Doslej ve

ljavni vezani mandat na rav
ni delovne organizacije je 
doživel grajo, analiza pa daje 
rešitve, kako urejati notra
nje odnose v delovni organi
zaciji. Ko pride do spora 
med tozdi, naj bi o njem od
ločala notranja arbitraža, kar 
je zagotovo bolje, kot če bi v 
takih primerih odločali z 
dvotretjinsko večino delav
cev v delovni organizaciji.

Precej pomislekov je bilo 
o predlogu, da bi na ravni 
federacije sprejemali druž
bene dogovore o skupnih 
merilih za oblikovanje toz
dov in delovnih organizacij 
za vse dejavnosti. Danes 
smo priče hitrim spremem
bam v tehniki in tehnologiji, 
hitro se spreminjajo državni 
in meddržavni ukrepi in go
spodarstvo mora biti spo
sobno hitrega prilagajanja. 
Zato pravne norme ne bi 
smele ovirati številnih in ra
zličnih kombinacij v organi
ziranosti, ki jih narekujejo 
tehnološka in ekonomska 
gibanja. Preobsežno normi
ranje bi zagotovo onemogo
čilo takšno prilagodljivost.

Ravno tako lahko našteje
mo obilico razlogov, ki go
vore proti oblikovanju soz
dov na ravni federacije, še 
posebej, če ti niso »postav
ljeni« na načelih gospodar
ske učinkovitosti. Sozdi, ki 
so izjemno veliki, v bistvu 
pomenijo monopolne orga
nizacije in zanikajo tržno 
blagovno proizvodnjo. Po
misleki pa so bili tudi glede 
»posebnih programov«, ob 
katerih naj bi se združevali 
določeni gospodarski oseb
ki z državno in siceršnjo 
podporo (davki, prispevki, 
carine), kajti če hočemo, da 
bo jugoslovanski trg deloval 
enotno, tedaj morajo za to 
biti izpolnjeni nekateri po
goji. Med njimi je zagotovo 
ta, da so vsi osebki enako
pravni in da imajo enake ob
veznosti in pravice.«

• Zlasti v prvem delu 
kritične analize je moč 
opaziti ostro kritiko 
dosedanjega odločanja 
o sredstvih družbene 
reprodukcije. Dejavni
ki zunaj združenega de
la imajo škarje in plat
no v svojih rokah, pa še 
tesno so prepletene niti 
med njimi in poslovod
nimi organi. Zato se 
zmeraj pojavlja vpra
šanje o razmerju med 
ekonomijo in politiko?

Janez Šinkovec: »Bistvo 
razmerja med ekonomijo in 
politiko je v vprašanju, kdo 
zajema in kdo odloča o no- 
voustvarjeni vrednosti, kar 
sem že povedal. Pri tem je 
pomembno, ali tisti, ki spre
jemajo odločitve, nosijo tudi 
posledice, vendar so jih do
slej nosili le delavci, ne pa 
neformalne skupine, ki so se 
oblikovale na različnih rav
neh v družbenopolitičnih or
ganizacijah, v družbenopoli
tičnih skupnostih in v ban
kah ter njihovih vodstvih, 
kar kaže seveda na veliko 
okvaro našega sistema. Kri
tična analiza »preprečuje« 
posege neformalnih skupin 
v odločanje o novoustvarje- 
ni vrednosti ter nakazuje 
smeri uveljavljanja odgovor

nosti tudi nosilcev javnih 
funkcij. Razdelati bi morali 
merila za glasovanje o razre
šitvi, o odpoklicu, zaupnici 
in ostavki. Ljudje grajajo v 
glavnem to, da se uveljavlja 
odgovornost predvsem na 
obrobnih področjih družbe
nega in gospodarskega živ
ljenja, v središče pa ne po
sega.«

• Že v pripravah se- 
paratov in tudi sedanje 
listine o kritični raz
člembi našega politič
nega sistema, ki je v 
javni razpravi, je bilo 
zaznati različne razloge 
naše zasnove federaci
je, ki ji nekateri pripi
sujejo lastnosti konfe
deracije ...?

Janez Šinkovec: »Na to
vprašanje je težko odgovori
ti na kratko. Vendar mislim, 
da so nekateri iskali glede 
na konsenz republik in po
krajin, ki je potreben za 
sprejem nekaterih pomemb
nih zakonov, v tem potrdi
tev svoje teze, da Jugoslavi
ja deluje kot konfederacija. 
Po njihovo naj bi bili ti zako
ni neke vrste meddržavne 
pogodbe, kar bojda vodi v 
nezmožnost delovanja drža
ve kot sistema.

Naša federativna oblika je 
res posebna, vendar to izvira 
iz večnarodostne skupnosti, 
temeljno načelo pa je enako
pravnost narodov in narod
nosti. Konsenz ustavno 
zamišljeno delovanje federa
cije ne onemogoča delova
nja Jugoslavije kot enotnega 
sistema, saj imamo navse
zadnje v ustavi SFRJ vgraje
ne obrambne mehanizme, 
če ne pride do soglasja za 
sprejem zakonov ali drugih 
aktov, ki so nujni. Zato ni 
prav nobenega razloga, da bi 
konsenz ukinili, držati pa se 
moramo ustavnih okvirjev 
zanj, tako kot doslej.«

• S tem v zvezi je ver
jetno odveč vprašanje, 
ali je primarno razred
no ali nacionalno?

Janez Šinkovec: Tako je. 
Toda nekateri vse bolj ponu
jajo tezo, da je nacionalnost 
preživeta, nazadnjaška 
stvar, in da bi moralo biti v 
socialistični družbi primar
no razredno. Tako postavlja
ti stvari je skrajno proble
matično, saj ne gre za dvoje 
nasprotujočih si stvari, tem
več za dialektično celoto. 
Delavski razred je vedno se
stavni del določenega naro
da in povezan z interesi tega 
naroda, vsebuje pa tudi se
stavine internacionalizma in 
s tem povezane solidarnosti. 
Naroda ne pojmujemo zgolj 
-kot jezikovno, zgodovinsko, 
kulturno in ozemeljsko tvor
bo, je tudi gospodarski sub
jekt, kajti govoriti o narodu 
kot družbeni nadstavbi brez 
njegove materialne osnove, 
je čisti nesmisel. Zato govo
riti o tem, da je nacionalno 
manj pomembno, sekundar
no, pomeni zanikanje stvar
nega, uvajanje fikcije v si
stem in biti slep za to, kar se 
dogaja v svetu.«

• Potemtakem je tudi 
zamisel o zboru združe
nega dela na zvezni 
ravni skrajno poeno

stavljeno razlaganje 
vloge delavskega ra
zreda?

Janez Šinkovec: »Točno.
Kaj pa je delavski razred!? 
So to le neposredni proizva
jalci v materialni proizvod
nji, kot menijo nekateri, ali 
pa je pojem delavskega ra
zreda danes širši! To so po 
mojem prepričanju vsi tisti, 
ki ustvarjajo novo vrednost, 
ki delajo, kajti velik prispe
vek k razvoju družbe in 
ustvarjanju nove vrednosti 
dajejo tudi znanost, razisko
vanje, družbene dejavnosti 
in drugo. O zveznem zboru 
se na veliko pleteniči, češ da 
je to zbor politične birokra
cije, vendar je bila po seda
njem zakonu najmanj polo
vica delegatov iz združenega 
dela, po novem pa naj bi jih 
bilo dve tretjini. S tem se 
prav gotovo zagotavlja inte
res proizvodnje, ki ustvarja 
novo vrednost skupaj z 
vsem družbenim delom in 
tudi občinski in republiški 
zbori združenega dela bodo 
imeli večji vpliv na odloči
tve o pogojih za poslovanje 
in o porabi.

Oblikovanje dodatnega 
zbora ne bi pripomoglo k 
večji učinkovitosti zvezne 
skupščine. Takšni predlogi 
kažejo le vero v vsemogoč
nost ustanov, organov, 
norm, ne prispevajo pa niče
sar k učinkovitosti sistema, 
kar se je zelo nazorno poka
zalo tudi v razpravah o prav
nem sistemu.«

• Atomizacija v naši 
družbi je kriva za vse. 
Takšno krilatico smo 
lahko pogosto slišali v 
razpravah, še posebej v 
tistih o smislu temeljne 
organizacije združene
ga dela.

Janez Šinkovec: »Majhne 
delovne skupnosti kot sa
moupravni subjekti so v si
stemu nujni, če hočemo pri
dobiti ljudi za sodelovanje. 
To je treba najprej poudariti. 
Ponekod so se lotili ukinja
nja tozdov, češ da so krivi za 
skupinsko-lastninsko vede
nje, da ovirajo delovanje si
stema itd. Omenil sem že po
trebo po hitrem prilagajanju 
gospodarskih osebkov no
vostim in hitrim spremem
bam. Poglejte: v svetu so 
spoznali, da se veliki sistemi 
težko prilagajajo spremem
bam in danes sodobni si
stem temelji na različnem 
povezovanju majhnih oseb
kov - od navadnega poslov
nega sodelovanja do stalnih 
poslovnih zvez, statusno or
ganiziranih, in seveda takih, 
kjer si delijo skupno ustvar
jeni dobiček ali izgubo.

Danes tudi ni sporno, da 
povzročijo veliki sistemi po
gosto zaradi zapletenih ko
munikacij več stroškov, kot 
pa so učinki, ki bi jih morala 
dati specializacija tfer kon
centracija kapitala in znanja. 
Zato imajo sodobni sistemi 
gibčne organizacije, rekel bi 
sorazmerno majhne organi

zacije, čemur pri nas ustreza 
tozd. Seveda takšen tozd, k1 
je organiziran skladno s 320- 
členom zakona o združene^1 
delu, ne pa umetno ustvarje
ni tozd.

Vedeti pa moramo, razu
meti in tako tudi ravnati, da 
je treba v vsakem poslov
nem sodelovanju - ne glede 
na obliko organiziranosti - 
spoštovati skupni interes, 
do katerega se morajo vsi 
subjekti opredeliti in se mu 
podrediti. Za nas so to samo
upravni sporazumi o združe
vanju in skupni planski akti- 
Nekaj podobnega velja tudi 
za lokalne samoupravne 
skupnosti, ki morajo združe
vati ljudi glede na njihove 
interese, kajti velike skup
nosti bi zavrle vsakršno mo
tiviranost.«

• Nekajkrat ste ome
nili motiviranost. Na
njo v zadnjem času še 
posebej opozarjajo eko
nomisti; kaj vi kot 
pravnik menite o tem?

Janez Šinkovec: »Vsako 
človekovo dejanje je motivi
rano. To pa velja tudi za go
spodarske in druge organf 
zacije. Na sedanji stopnji 
družbenega razvoja je moti
vacija pretežno materialne 1 
narave in zato je zgolj sklice
vanje na visoko družbeno 
zavest za odločitve neustrez
no. Vse družbene subjekte 
je treba spodbuditi za to, da 
bodo ravnali skladno z druž
benimi cilji. To je mogoče 
doseči z davčno politiko, 
kreditno, razvojno itd., ne pa 
z represijo in sankcijami.

Zato je nesmiselno iskati 
vzroke za sedanje stanje v 
naši družbi v kriminalnem 
ravnanju, kajti vsaka družba 
ima marginalno kriminalno 
populacijo. Torej: z izreka
njem sankcij posegamo le v 
obrobje družbe. Rešitev je 1 
drugje, v motivaciji vseh 
družbenih dejavnikov s po
zitivnimi sankcijami, s spod
bujanjem, nagrajeva
njem . .. Temu bi se moralo 
prilagoditi tudi naše pravo, 
ki ima premalo pozitivnih 
sankcij; negativne in še po
sebej kazensko pravne sank; 
cije pa bi lahko uporabljal' 
tedaj, ko je resno ogrožena 
dobrina.

Najprej nam mora biti v 
družbi jasno, da nas iz seda
njih zagat lahko izvlečejo lo 
resno delo in sposobnost 
slediti hitremu razvoju v 
svetu. Tradicionalizem jo 
treba opustiti in razmahnit' 
inventivnost na vseh po
dročjih, kar moramo spod
bujati in ustrezno nagrajeva
ti. Minuli kongres sloven
skih sindikatov je v tem smi
slu lahko pomemben korak 
naprej, saj je poudaril potre; 
bo po drugačni gospodarski 
filozofiji in tudi drugačnem 
vrednotenju ustvarjalnega 
dela. Če se ne bomo pravi 
čas zavedli, kje smo, in če ne 
bomo zares spodbudili vseh 
ustvarjalnih sil v naši družb' 
za korak naprej, se bom0 
znašli na robu svetovnega 
razvoja, kar bi bilo usodn° 
za naš položaj v svetu in tud( 
za osebni in skupni položaj 
vsakega izmed nas.«

Marjan Horvat
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^ računalnikom hitreje do podatkov

DOBIŠ TOLIKO,
KOT ZNAŠ ZAHTEVATI
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, V novinarski sobi na 11. 
o, ttgresu Zveze sindikatov 

ovenije sta bila dva televi- 
rJa. Po tiskovni konferen- 

, srno na ekranu lahko pre- 
tth H1 ^glavni MENU A - 
nuj e^enci kongresa B - 
JJodelava tekstov C - Voli- 

e D - Obvestila delegatom, 
^onec (RETURN)«. 

beveda ni šlo za kulinarič- 
0 Ponudbo, pač pa za glav- 

ve obdelave računalniško 
°denega informacijskega 
stema, ki ga je za kongres 

“jovenskih sindikatov po- 
-avila Iskra Delta.
»Naša delovna organizaci- 

nkj6 je odločila za sodobno 
odelavo informacij, da bi 
ni delegati in novinarji na 
ongresu čim bolje obvešče- 
1U) da bi porabili čim manj 

Papirja,« je povedal direktor 
skre Delte Janez Škrubej 
a novinarski konferenci

dan pred kongresom. Rekel 
tudi: »Delegati se bodoje
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?ed seboj lažje našli, točno 
o navedeno, kje kdo sedi in 
katerem hotelu biva,« kar 

j zvenelo kar malo orwel- 
, k>vsko.

Po tiskovni konferenci pa 
Tern ga vprašal, ali pričakuje 
skra Delta od teh progra- 

j|}0^tudi kakšne koristi, ali 
id bodo morda lahko upo- 
aWjali tudi za druge na- 

•dene.
''Za sindikalni kongres 

srno pripravili zelo dobre 
°odelave, ki so primerne za 
Vse kongresne centre, iz- 
vlečki iz njih pa pridejo v 
Poštev tudi za druge uporab
ne, na primer za novinarje. 
Nekateri podatki imajo tudi 
sPlošno uporabnost - tako 
da primer pričakujemo, da 
D° marsikateri ozd zahteval 
Podobno kadrovsko eviden- 

zaposlenih,« je odvrnil 
I ^krubej in dodal: »To je da- 
| .do, obenem pa zanimiva re- 
; ?. ev, do katere drugače ne 

Pt prišlo, saj ne bi bilo časa 
, izviti teh programov. Ker 

dks je priganjal čas, smo vse 
Potrebne obdelave napisali 
v rekordno kratkem času.«

! Povejmo, da so deltovci v 
treh mesecih posebej za 
kongres razvili 30 aplikativ- 
dm programov. (Ekipo Del- 
te je vodil projektant Milan 
^mnikar.) Zgovoren je tudi 
Podatek, da so ti aplikativni 
Programi skupaj s sistem
skimi programi, ki so po
trebni, da računalnik sploh 
doluje, zasedli kar 6,15 me- 
Sabytov spomina.
„ podatki in gradiva, ki 

Jm med 11. kongresom 
„ delovdii na računalniku, 
s zasedli 120 megabytov 
Pomina, se pravi niti enega
ytnih* h ■ °u treč 16° megd: J'min diskov, ki sojih imeli

VSplstemu. Vendar pa to ni
Pot’ ^ar ^tlo na kongresu
ji phanega. Mnogi razprav-
n ,Cl (gotovo precej več kot
, ovioa), so imeli razprave
tak^u ane tn 50 jrh kopirali,
nč0 ,a 2 uJimi niso obreme-
Pr-ik * računalnika. Tako so
kau-ranili čas za vnašanje,
o-Jd računalnik bi tudi ta

.diva najbrž zlahka prez-
i edil- Pač pa so se pod nava- 

kcmgresnih razpravl°m
Pokvarili trije od štirih ko-
ba dth strojev v Ljubljanski 
hitr1’ Pa so jih na srečo 
v ° Popravili, tako da so 
tr0 pohiva prihajala res hi- 

utn bile so jih cele gore. 
pu °Ylnarji smo seveda 
2at ni Porabniki teh besedil, 
Up sem vprašal dva preka- 

a sodelavca, ali sta v

praksi opazila učinke elek
tronske pomoči.

»Kako da ne,« je odvrnil 
Zoran Odič, dopisnik Ošlo- 
bodjenja, »magnetogrami so 
bili narejeni praktično takoj, 
ko je delegat končal razpra
vo. Tako hitro še ni šlo na 
nobenem kongresu, s kate
rega sem poročal.« Ali na
tančneje: Od delavcev iz sin
dikalnega odbora za infor
miranje sem dobil podatek, 
da je od konca razprave pa 
do trenutka, ko je iz enega 
od treh tiskalnikov prišel 
tekst, minilo povprečno 30 
minut.

Prav navdušena nad raču
nalnikom pa so bila dekleta, 
ki so vnašala gradivo - vsaj 
večina od njih. Delo v stroje- 
pisnici oziroma na videoter- 
minalih sta vodili Anica 
Štancar in Jadranka Kavčič, 
ki sta delili trakove dekle
tom za videoterminali. Za 
vnašanje besedil so imeli de
vet videoterminalov in prav 
toliko deklet je v konici tudi 
delalo. Vnaprej pripravljene 
tekste so vnesle v spomin, in 
če je govornik nato še kaj 
dodal, so vnesle v besedilo 
le dodatke.

Povejmo še, da so deltovci 
posebej priredili programe

za urejanje teksta, in sicer 
tako, da so zmanjšali število 
terminalskih ukazov na mi
nimum. S tako skrčeno apli
kacijo so dosegli enostav
nost (za uporabo je bilo po
trebnega manj znanja), pa 
tudi hitrost in enotno obliko 
(na vsaki strani enako števi
lo vrstic, enak način razvrš
čanja besedila in preskokov 
na novo stran, enak način 
oštevilčenja strani).

Za dekleta, ki so vnašala 
besedila, je Delta prej pri
pravila deset ur seminarja v 
svojih prostorih, v sredo in 
četrtek pa so še kakih 10 ur 
vadila v Cankarjevem 
domu.

To usposabljanje je vodil 
Alojz Černe, ki je bil z ekipo 
tudi ves čas kongresa, saj je 
upravljal terminal za nadzor 
tiskanja.

»Računalniški terminal 
ima to veliko prednost, da z 
lahkoto popravi vsako napa
ko, medtem ko je treba s pi
salnim strojem tipkati stran 
še enkrat,« je povedala Alen
ka Gajski. »Vnašanje je z ne
kaj vaje prav tako hitro kot s 
pisalnim strojem. Res ni bilo 
nobenih težav, saj imajo ter
minali, s katerimi smo dela
le, na tipkovnicah enak raz
pored črk kot pisalni stroji,

Nekam boječe so strojepiske prvič vstopile v kongresni 
računalniški center.

Trojica, ki je vodila delo pri vnašanju besedil y računal
nik: Jadranka Kavčič, Anica Štancar in Alojz Černe.
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le nekateri znaki - na primer 
dvopičje in podobno, so raz
porejeni drugače, toda te 
znake ima tudi vsak pisalni 
stroj nekoliko drugače raz
vrščene.«

Največ pa pove podatek; 
da so na prejšnjem sindikal
nem kongresu dekleta v 
strojepisnici in razmnože- 
valnici delala do treh zjutraj, 
v četrtek pa so končala vna
šanje razprav s komisij ob 
devetih, razmnoževal je ra
čunalnik.

Precej pikrih pripomb pa 
je računalnik požrl ob voli
tvah, ko so morali delegati 
na dodaten polurni odmor, 
ker so podatki kasnih.

»Mi smo prej naredili pre
izkus in ugotovili, da lahko 
vse podatke vnesemo v ra
čunalnik v 30 minutah. Vzeli 
smo še 15 minut rezerve in 
predvideli za volitve tričetrt 
ure časa. Tudi ves postopek 
smo natančno predvideli in 
rekli: »Nič ne računajte na 
pamet, samo vnašajte podat
ke! Računal bo stroj.« Volil
ne komisije pa so najprej 
razvrstile listke po kupčkih: 
neveljavne glasovnice, ve
ljavne glasovnice itd. To pa 
jc trajalo nekaj časa, je pove
dal Milan Jamnikar.

Skratka, način dela ni bil 
prilagojen računalniku.

To je gotovo problem pri 
uvajanju avtomatske obde
lave podatkov. Računalnik 
ima svojo logiko in svoje 
vnaprej predvidene poti. Hi
ter in uporaben je, če ga poz
naš - če ga ne razumeš, je 
neroden in neprijazen.

O tem sva govorila z Jože
tom Klofutarjem, ki je na 
sindikatu skrbel za računal
niško informatiko in za so
delovanje z Delto. Že pred 
kongresom mi je rekel: >?Od 
Delte smo dobili v glavnem 
vse, kar smo se dogovorili. 
Toda tik pred zdajci so se 
pojavili nekateri, ki so prej 
stali ob strani, z zahtevami, 
ki jimjih mi zdaj ne moremo 
dati. Ce bi nam svoje zahte
ve dali pravočasno, bi Delta 
lahko naredila potrebne ob
delave.«

Zato pravijo, da se raču
nalniku ne sme reči elek
tronski možgani. To je v bi
stvu neumen stroj, ki mu je 
treba vse delovne postopke 
predpisati vnaprej in se jih 
potem natančno držati. To
da hitrost, s katero potem ra
čunalnik na vnaprej predvi
dene načine obdeluje podat
ke, in množica gradiva, ki ga 
obvlada, sta osupljivi.

Sistem Delta, katerega sr
ce je bil računalnik delta 
4850 z 4 MB spomina, je vse 
kongresne dni tekel brez na
pake. Same obdelave pa bo
do deltovci še dopolnjevali. 
V pogovoru po kongresu so 
mi povedali, da razmišljajo 
predvsem v dveh smereh:

• O poenostavitvah obde
lav o udeležencih, da bi po
spešili delo na recepciji, ne 
da bi kakorkoli okrnili ban
ko podatkov.

• O tem, da bi bilo prek 
ekrana dobro posredovati 
podatke o razpravljalnih in 
pod kakšnimi šiframi je 
možno dobiti besedila njiho
vih razprav. Tehnično to ni, 
kot pravijo, noben problem, 
le da tega niso predvideli in 
tako so se nekateri novinarji 
kot smo slišali, upravičeno 
pritoževali, da gradivo ni do
volj pregledno.

Nasploh so ekranska ob
vestila na kongresu zelo ma
lo uporabljali. V glavnem 
smo gledali spored kultur
nih predstav v kongresnih 
dneh ali pa »Iskra Delta vam 
želi uspešen dan!« Največ 
odobravanja pa je bilo, ko se 
je na ekranu pojavilo obve
stilo, da je Križaj dobil sla
lomsko tekmo v Bromontu. 
Tako je kongresni računal
niški sistem obveščal udele
žence kongresa tudi o doga
janju po svetu.

Lojze Javornik

Računalniški 
pregled kongresnega 
izrazoslovja

Vse razprave, resolucija in poročila, ki so jih med 11. 
kongresom ZSS vnesli v računalnik, so imele 82.000 
besed. Toda ne mislite, daje to vse, kar je bilo izreče
nega v teh dveh kongresnih dneh. Nekateri delegati so 
svoje razprave, potem ko sojih prebrali, tudi oddali v 
pisni obliki in teh razprav niso vnesli v spomin.

Omenjeni stavki so sestavljeni iz 648,947 črk in zna
kov za ločila. Pika je uporabljena 4.406 krat - a, pro
sim, ne hitite zdaj računati, koliko besed šteje pov
prečni kongresni stavek, ker nisem uspel dobiti 
podatka, kolikokrat so tipkarice pritisnile klicaj ali 
vprašaj!

Pač pa je zabeležen podatek, da je bila najdaljša 
beseda dolga 24 znakov. Kar spoštljivo dolga beseda, 
če se spomnimo, da ima sedemzložna »družbenoeko
nomski« le 17 črk.

Najpogostejša črka na kongresu je bila A (54.170- 
krat), sledijo samoglasniki E, O in I, nato N kot prvi 
soglasnik (39.287 krat), za njim R, medtem ko je U kot 
najmanj pogost samoglasnik šele na 17. mestu. Na 
repu uporabljenih črk sta Č (vedno na koncu besede) 
in Y - oba po trikrat.

Najpogostejša beseda je bila veznik in (3.882), sledi 
v.. Nasploh je običajno, da so vezniki in predlogi v 
tekstih na prvih mestih. Je kot pomožni glagol je na 
četrtem mestu - takoj za da in pred za. So pa je na 
desetem mestu, takoj za pa in pred ne in bi.

Na šestnajstem mestu je beseda dela - izrečena 
krepko čez petstokrat. Toda na kongresu seveda niso 
naredili kompleksne besedne analize, pa ni jasno, kaj 
se tu pravzaprav skriva. Dela je lahko glagol v tretji 
osebi ednine, a bolj verjetno se zdi, da sije tako visok 
delež v kongresnih razpravah ta beseda priborila, ker 
nastopa v temeljnih, sestavljenih in sploh organizaci
jah združenega dela.

Takoj za dela je na 17. mestu 527 - krat omenjena 
beseda sindikatov. Konec koncev je bil to vendar 
kongres Zveze sindikatov.

Poglejmo še nekaj podatkov!
Delegati so 94-krat rekli mislim in 89-krat pred

lagam.
Tovariši so bili izrečeni 101-krat in tovarišice so jim 

skoraj enakopravne, saj so se govornice in govorniki 
obrnili nanje 97-krat.

Nihče je čudna beseda. Pojavila seje 35-krat, od tega 
pa le štirikrat v sklopu raznih izjav (kot na primer: 
»Mislim, da nihče ne more imeti vloge cenzure raz
prav.« Preostalih enaintridesetkrat seje nihče pojav
ljal na glasovanjih (kot na primer: »Kdor je za, naj 
dvigne roko! Se je kdo vzdržal, je kdo proti? Nihče, 
hvala lepa!«). To kaže na veliko enotnost.

Morda še primer te enotnosti. Spet nekaj tipičnih 
besed: treba je bila izrečena 72-krat, morali 73-krat, 
potrebno 100-krat, toda daleč najpogostejša tovrstna 
beseda je bila prva oseba množine: moramo - torej vsi 
skupaj, enotno.

Odgovornost je bila izrečena 52-krat, ali ni čudno, 
da je bilo uveljavljanje le 44-krat? No, še slabše se je 
odrezalo delovanje, omenjeno le 37-krat - prav toliko
krat kot delavec. Delo pa je bilo omenjeno skoraj 200- 
krat in naloge 88-krat.

Torej bi lahko govorili, da je bil kongres zelo 
delovno naravnan. A zamislite se še nad naslednjim 
podatkom, ki ga je tudi izbrskal računalnik: Pravice 
so razpravljalni izrekli 29-krat, pa še 27-krat pravic; 
dolžnosti pa so izrekli le 6-krat, 9-krat pa so omenili 
dolžnosti.

Naj še enkrat ponovim, da to ni kompleksna analiza 
besedila, zato te podatke jemljite v rezervo. Toda, da 
pri nas več govorimo o pravicah kot o dolžnostih, smo 
vedeli tudi že prej, mar ne?

L. J.

Delo volilnih komisij za terminali — na levi je Jože Klo
futat.
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Kriza zastira končni cilj naše poti

KOMUNIZEM - STVARNOST 
ALI UTOPIJA
Pripravlja Vinko Blatnik

Razredno-socialna sestava 
članstva zveze komunistov je 
za njeno povezanost z delav
skim razredom in njeno revo
lucionarno usmerjenost in s 
tem tudi za njeno privrženost 
ideji komunizma tako po
membna zato, ker je kot vsako 
politično gibanje tudi zveza 
komunistov v svojem bistvu 
socialno, razredno gibanje, to
rej organizirana politična sila,: 
ki se bojuje za uresničenje da
našnjih in dolgoročnih intere
sov določenega družbenega 
sloja oziroma razreda, v na
šem primeru delavskega. Iz 
tega potem izhaja, daje stvar
na podlaga idejne usmerjeno
sti in enotnosti zveze komuni
stov predvsem v enotnosti so
cialnih interesov njenega 
članstva oziroma socialne ba
ze, iz katere članstvo izhaja. 
Sele ko je ta pogoj v največji 
možni meri izpolnjen, lahko 
tudi komunistična zavest kot 
subjektivni dejavnik odigra 
svojo pomembno povezoval
no vlogo pri ustvarjanju idej
ne enotnosti in družbene 
učinkovitosti komunističnega 
gibanja. Zveza komunistov 
potemtakem ne more biti ne
kakšna razsvetljena komuni
stična elita, ki jo sestavljajo 
najnaprednejši in najbolj raz
gledani ljudje iz vseh družbe
nih slojev in ki se napaja iz 
marksistične, komunistične 
ideologije kot takšne in ures
ničuje nekakšne nadrazredne, 
splošne ljudske interese, ki bi 
jih bilo mogoče označiti tudi 
za skupni interes delavskega 
razreda. Takšno komunistič
no gibanje namreč sploh ne 
more obstajati, ali pa ni tisto, 
za kar se razglaša.

Bistveni pogoj za idejno 
enotnost in družbeno učinko
vitost Zveze komunistov je 
potemtakem njena zakoreni
njenost v socialni bazi in nje
nih avtentičnih interesih. Ta 
baza je ves sodoben delavski 
razred oziroma vsi njegovi slo
ji. Takšen delavski razred pa 
je zelo raznolika socialna 
skupnost z mnoštvom skup
nih, pa tudi nasprotujočih si 
interesov. Zato mora biti Zve
za komunistov še zlasti zako-

DELAVSKA ČRTICA

reninjena v osnovnih slojih 
proizvodnih delavcev, ki se
stavljajo približno 64 odstot
kov vseh zaposlenih v družbe
nem sektoiju. To so delavci - 
neposredni proizvajalci, ki s 
svojim proizvodnim delom 
neposredno ustvarjajo novo 
vrednost in navsezadnje re
producirajo celotno družbeno 
delo. Vendar so ti delavci 
kljub velikemu družbenemu, 
gmotnemu in kulturnemu na
predku vsega delavskega ra
zreda v mnogočem še vedno v 
mezdnem položaju, obreme
njeni z mezdno miselnostjo in 
torej še daleč od svoje resnič
ne socialne osvoboditve. Zato 
se prav ti delavci, ne glede na 
to, koliko se tega zavedajo in 
znajo to izraziti, še po svojem 
stvarnem proizvodnem in so
cialnem položaju bolj od vseh 
drugih delavskih slojev zavze
majo za uspešno uveljavljanje 
socialističnega samoupravlja
nja in tudi za uresničenje bre
zrazredne komunistične druž
be, torej za popolno osvobodi
tev dela in delavca ter odpra
vo izkoriščanja človeka po 
človeku.

Delo je temeljna 
človeška in družbena 
vrednota

Vse to je nedvomno odločil
no vplivalo na tretji del osnut
ka resolucije za 10. kongres 
ZKS (ki govori o moralnih 
vrednotah naše družbe), kjer 
piše:

»Današnje razmere niso 
takšne, da bi moral komunist 
nenehno postavljati na kocko 
svoje življenje, da bi se moral 
do konca žrtvovati in izgoreti. 
Toda osebna nesebičnost, po
žrtvovalnost, poštenost in na 
prvem mestu zvestoba in od
govornost do vrednot in ciljev 
delavskega gibanja in sociali
stične revolucije so tudi danes 
temelj moralnega lika komu
nista. Današnji čas zahteva 
hkrati tudi oblikovanje novih 
lastnosti in vrednot. Takšna 
vrednota vse bolj postaja 
ustvaijalno, inovativno, viso- 
koproduktivno delo, združe
no z znanjem, hkrati pa preže

to z globoko socialistično za
vestjo, da je kakršnokoli pri
laščanje sadov tujega dela 
brez lastnega delovnega pri
spevka ... nezdružljivo s čast
jo in etiko samoupravne soci
alistične družbe. Prav komu
nisti moramo biti s svojim 
osebnim zgledom in ravna
njem nosilci te zavesti. Na da
našnji stopnji gospodarskega 
in tehnološkega razvoja je po
trebno in bo še dolgo potreb
no tudi veliko težaškega, ru
tinskega, duševnega in teles
nega dela, ki pa prav tako 
skriva v sebi še mnoge nei
zrabljene možnosti množične 
inovativne dejavnosti za teh
nološke, organizacijske in 
druge izboljšave. Delavsko gi
banje si je v vsej svoji zgodo
vini prizadevalo uveljavljati 
delo kot eno temeljnih druž
benih in človeških vrednot, 
seveda ne kot suženjsko, tla
čansko ali mezdno, »odtuje
no« delo, temveč kot delo, 
osvobojeno vseh izkoriščeval
skih razrednih odnosov, delo 
kot najgloblja človekova po
treba, v kateri se človek potr
juje kot človek, v kateri razvi
ja vse svoje ustvarjalne sile in 
sposobnosti. Takšno delo, 
predvsem pa ustvarjanje mož
nosti in odnosov, v katerih bi 
bilo delo vsakega človeka lah
ko ustvarjalno, doživljeno kot 
najgloblja človekova potreba 
in ne le kot sredstvo za zado
voljevanje drugih njegovih 
potreb, ni le daljni cilj našega 
družbenega razvoja, temveč je 
in mora biti že danes najpo
membnejša družbena vredno
ta, ki jo skušamo doseči, in 
kot vrednota tudi eden bistve
nih ciljev vrednostne strategi
je Zveze komunistov.«

Če bo torej Zveza komuni
stov zares zakoreninjena med 
proizvodnimi delavci in če bo 
uspešno uveljavljala njihove 
družbene interese, potem bo 
zanesljivo zakoreninjena tudi 
v celotnem, najširše pojmova
nem delavskem razredu in bo 
uspešno uresničevala tudi 
njegova skupna današnja in 
dolgoročna hotenja. Od tod 
tolikšen pomen zagotavljanja 
delavske večine oziroma čim-

večjega vpliva delavcev - ne
posrednih proizvajalcev v 
Zvezi komunistov za krepitev 
njene razredne, komunistične 
usmeijenosti. In nasprotno, 
če bi se v Zvezi komunistov še 
naprej slabil vpliv delavcev - 
neposrednih proizvajalcev, 
krepil pa vpliv nekakšnih 
srednjih slojev, potem bo nje
na revolucionarna usmeije- 
nost zmerom bolj bledela in 
sčasoma povsem usahnila.

Danes, ko se v vsej družbeni 
reprodukciji krepi vloga zna
nja in znanosti kot produkcij
skega tvorca, ko si prizadeva
mo čim bolj dvigniti izobraz
beno, kulturno raven vsega 
prebivalstva, da bi bil vsak de
lavec pravzaprav izobraženec, 
je toliko bolj razumljiv tudi 
ustrezen delež izobraženstva v 
Zvezi komunistov. To se skla
da tudi z zamislijo o Zvezi ko
munistov kot kolektivnem in
telektualcu, čeprav formalne 
izobrazbe ne kaže istovetiti z 
inteligenco.

Zato zdaj v Zvezi komuni
stov nikakor ni preveč na
prednih in ustvarjalnih izo
bražencev, inženirjev, ekono
mistov, sociologov in drugih. 
Bistvo problema pa je vendar
le to, da je v njej premalo de
lavcev - neposrednih proizva
jalcev in da njihov dejanski 
politični vpliv nikakor ne 
ustreza niti njihovi stvarni 
vlogi v družbeni reprodukciji. 
V Zvezi komunistov torej

manjka tisto delavsko jedr°' 
ki bi s svojim vplivom priPfjj 
moglo k večjemu poenotenj 
zelo razčlenjenih socialnih njj 
teresov, s tem pa tudi k vecj 
idejni enotnosti in razredn 
usmerjenosti vsega čanstva.

Zakaj* je torej privrženost 
zveze komunistov ideji komu
nizma tako pomembna za kre
pitev njene idejne enotnosti n1 
akcijske učinkovitosti v seda
njih družbenih razmerah? TU' 
di med komunisti ali pravilne
je med člani zveze komuni
stov je precej takšnih, ki me
nijo, daje danes razpravljanj6 
o komunizmu kot zelo dolg6' 
ročni in težko opredeljivi vi#' 
ji razvoja povsem odveč, če n6 
celo škodljivo. Pri tem jih zla' 
sti moti omenjanje komuni
stičnega načela delitve po P°' 
trebah ljudi, češ da to že samo 
po sebi podpira škodljive 
uravnilovske težnje in s tem 
otežuje uveljavljanje delitve 
po delu, ustvarja pri ljudeh 
utvare in jim zamegljuje real
no oceno krize in prave izhode 
iz nje.

Res je, da si je na današnji
stopnji družbenoekonomske
razvitosti, ko z velikimi teža
vami in odpori komaj uveljav
ljamo socialistično načelo de
litve po delu in ko imamo 
opravka še z ostanki prave 
revščine in občutnimi social
nimi razlikami, težko zami
šljati družbo tolikšne socialne 
kulture in tolikšnega gmotne
ga izobilja, ki bi omogočala 
uresničevanje komunistične
ga načela delitve po potrebah 
ljudi. Vendar - na kateri stop-

racionalistov šele smeli opre
deljevati do komunizma ih 
razmišljati o možnostih ih 
smereh uveljavljanja komuni
stičnih proizvodnih odnosov?

Pri 2000 dolarjih družbenega 
proizvoda na prebivalca ali še
le pri 10.000 ali 20.000 dolarjih, 
pri sedanjem 12-odstotnem 
deležu delavcev z višjo in vi
soko izobrazbo med vsemi za
poslenimi ali šele pri 30 ali ce
lo 50-odstotnem deležu. Ver
jetno so ti racionalisti tudi gle; 
de samoupravljanja še zdaj 
prepričani, da smo ga začeh 
prezgodni uveljavljati. Toda, j 
kdaj bi ga šele smeli in kaj bJ 
medtem počeli: se enostavno 
vrnili v nekoliko obnovljeni 
kapitalizem ali pa nadaljevali 
začetni državni socializem z 
vsemi njegovimi družbenim) 
protislovji in nevarnostmi j 
izrojevanja, se sprašuje Vinko 
Hafner.

Nadaljevanje prihodnjič

Bojte se čvekačev!
Delavsko gibanje je bilo že v prvih obdobjih svojega 

boja za pravičnejšo družbeno ureditev prežeto z obče
človeškimi ideali kot so: poštenost, človečnost, demo
kratičnost ... Tik pred svojim vojaškim zlomom je Pari
ška komuna takole poklicala ljudstvo na pomoč: 
DRŽAVLJANI!

Naše poslanstvo je končano; svoja mesta v vaši 
mestni hiši bomo odstopili vašim novim izvoljencem, 
vašim rednim mandatarjem.

S pomočjo vašega patriotizma in vaše vdanosti smo 
lahko pripeljali h kraju težko početje, ki smo se ga lotili 
v vašem imenu. Hvala vam za vztrajno pomoč; solidar
nost ni več prazna beseda; rešitev republike je zdaj 
zagotovljena. Ce imajo naši nasveti kako težo pri vaših 
odločitvah, potem dopustite vašim najvdanejšim slu- 
žabnikom, da vam še pred glasovanjem povedo, kaj 
pričakujejo od današnjih volitev.

Državljani!
Ne pozabite, da vam bodo najbolje služili tisti, kijih 

^0sle. lzbrah izmed vas, ki živijo vaše življenje, ki jih 
mučijo enake težave.

Bojte se prav tako častihlepnežev kakor novopečenih 
gospodov; eni kakor drugi se zanimajo le za lastno 
korist in se nazadnje zmeraj imajo za nepogrešljive.

Bojte se prav'tako čvekačev, ki ne znajo preiti k 
dejanjem; pripravljeni so žrtvovati vse za govor, za 
govorniški učinek in za duhovit domislek. - Ogibajte se 
tudi tistih, ki imajo preveč, kajti le redkokdaj je bogatin 
pripravljen imeti delavca za brata. In končno, poiščite 
iskreno prepričane ljudi, može iz ljudstva, odločne, 
delavne, ki imajo zdravo pamet in so priznani pošte
njaki. - Odločajte se ^predvsem za tiste, ki ne bodo 
barantali z vašimi glasovi: resnična zasluga je skromna 
in dolžnost volivcev je, da poiščejo prave ljudi, ne pa 
dolžnost teh, da se ponujajo. Prepričani smo, da si boste 
izvolili resnično predstavništvo ljudstva, če boste upo
števali te pripombe, in da boste našli mandatarje, ki se 
vam ne bodo postavljali za gospodarje.

Mestna hiša, 25. marca 1871 Centralni komite
narodne garde 
(slede podpisi) 

(Journal Officiel, 
27. marca 1871)

Čarovniško ogrinjalo
Čarovnice žive le še v 

pravljicah. Tako mislimo. 
Pa žal ni res. Nekateri ljud
je se še vedno občasno radi 
ogrnejo v čarovniško ogri
njalo in tako zaščiteni seje
jo gorje in slabo voljo med 
delovne ljudi. Pa. bodimo 
konkretnejši. KRAJ doga
janja: ni pomemben, ker je 
takih krajev verjetno več. 
ČAS dogajanja: takoj po 
novem letu, ko tečejo mr
zlične priprave na bilanco, 
oziroma bolj po novem - 
na zaključni račun. GLAV
NE OSEBE: delavke v ra
čunovodstvu in vodja ra
čunovodstva.

Vsako leto je čas po no
vem letu, vse do zadnjih fe
bruarskih dni, najtežji za 
delavce v računovodstvu. 
Bojijo se ga kot kuge. Vgdo 
namreč, da bodo »viseli« 
vse dneve v službi, ob kavi 
in cigaretah, ob suhi hrani

seveda, če bo sploh čas za
njo. Hote ali nehote bodo 
morali pozabiti na družine, 
na otroke, jih enostavno za 
nekaj časa odmisliti, če
prav je tedaj tudi čas zim
skih počitnic. Obenem mo
rajo biti v popolni zdrav- 
tveni »kondiciji«, saj so 
prav tedaj nenadomestlji
vi. Seveda le v službi. Kako 
je dnržina, kaj je z otroki, 
to ni pomembno. Važno je, 
da gre delo »po maslu.« , 

Tudi letos je bilo tako. 
Delalo in delalo seje s pol
no paro, povsod, v vseh od
delkih, v saldakontih, v 
materialnem knjigovod
stvu, v fakturnem... A 
glej ga, zlomka! Zaradi do
trajanosti se ti prav tedaj 
pokvari še stroj za knjiže
nje. Na sceno stopi vodja z 
svetlečim ogrinjalom. Tre
ba se bo lotiti ročnega ra
čunanja in množenja, je na
ložila podrejenim. To pa

seveda pomeni obilico do
datnih delovnih ur in dni, 
toliko in toliko tisoč 
vknjižb. Na lep in skrajno 
prijazen način šefinja prosi 
naj se delavke podajo na to 
pot »peš-računanja«, sicer, 
da bo groza, ko bilanca ne 
bo pripravljena do roka. 
Kako pa je z roki, tako ve
mo! Da plačilo teh ur seve
da ne predstavlja nobene
ga problema, da bo že sa
ma za vse poskrbela, ker 
bilanca je pač bilanca in bi
lanca mora biti, pa pika. In 
je tako lepo naprej sadila 
rožice v svojem svetlečem 
se ščitu, kot že nekajkrat 
prej v drugih delovnih 
okoljih. Prav zamislila se 
jim je v tej stiski in v tem 
ogrinjalu, v katerega se ta
ko rada potem, ko ji teče 
voda v grlo, skrije. Pa so 
popustili. Doma so se zalo
žili s suho hrano, nabavili 
papirnate brisače in servi

ete, babice so spet prišle na 
plan kot rešilne bilke.

V popolni »bojni opre
mi« so prihajali na delo, 
dan za dnem po skoraj dva
najst ur. Včasih se jim je 
bledica na obrazu že spre
minjala v zeleno. Prav bol
no so že delovali, pa so 
kljub vsemu, zaradi delov
ne zavesti in motiviranosti, 
vztrajali. Veliko ur, tudi ob 
sobotah, izjema ni bila niti 
nedelja. Šefinja je vedela, 
komu lahko zaupa. In res 
je bilo delo do roka dobro 
opravljeno.

V malo manj žlahtnem 
stilu je šefinja še enkrat za
gotovila, da bo že sama pri
pravila predlog plačila za 
komisijo za delovna raz
merja. Otroci so že nestrp
no spraševali, kdaj jih bo 
mati za zasluženi denar pe
ljala na smučanje, na drsa
lišče, kdaj se jim bo vsaj za 
delček oddolžila za počit
niški čas. Vsaj enkrat bi šli 
radi na Pokljuko, na Veli
ko planino ali v toplice. 
Katere koli! Da bi le imeli

tiste ure mamo samo za se
be. In čas je tekel. Bila je 
ena seja, pa nič, ne duha ne 
sluha o kakšni obravnavi 
plačila ur. Pa je bila druga 
seja, pa spet nič. Začudeni 
pogledi prizadetih so iskali 
osebo v čarovniškem ogri
njalu, pa je ni bilo na spre
gled. Končno je šefinja, to
krat brez zaščitnega ogri
njala, sklicala sestanek 
svojega sektorja in tam 
modrovala o disciplini, da 
je zanič, o večjih in manj
ših problemih, o urah za 
plačilo pa spet nič. Ko je 
bila nato vprašana, kako je 
s predlogom, zakaj na ko
misiji še ni .bil obravnavan, 
je zagnala vik in krik, iska
la zaščitniško ogrinjalo in 
bila skrajno presenečena, 
češ da ona sploh ni za to, 
da bi del teh ur plačali, da 
naj se kar vse koristijo, itd. 
Na pomoč soji brž prisko
čile ljubljenke, seveda sa
mo njene, saj so to ženske, 
ki se vedno obračajo po ve
tru. Prizadete delavske so 
postajale vse manjše, vse

bolj sive v obraz, počutile 
so se prav tako kot tiste 
majhne sive miši^ ki jih le 
težko vidimo. Šefinja z 
ogrinjalom pa jih je prav 
po čarovniško znala poi
skati v pravem trenutku!

In epilog?
Zadeva res ne more osta

ti nedokončana. Čarovni
ško ogrinjalo naj končno 
razkrije delavca, lik nadre
jene osebe, ki naj bi bila 
služila za zgled poštenega, 
delovnega človeka. Kot ko
munistka pa naj bi imela 
tiste moralne lastnosti, ki 
jih od komunista zahte
vamo.

Noj prej zahtevek za var
stvo pravic osnovni organi
zaciji sindikata, nato po za
konsko določeni poti na
prej. Takšnih likov se mo
ramo v naši družbi in še 
posebej v sedanjih razme
rah znebiti, ker sejejo 
skrajni nered, slabo voljo 
in slabšo pripravljenost za 
delo ljudi, predvsem pa j ib 
v vrstah komunistov ne ra
bimo. Mini
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ODMEVI

^«kaj na 
rentgen vsake 
leto

Vprašanje:
Vzgojiteljice - vzgojnovar- 
Venih organizacij v Ljub- 

Jani so poslale na Republi
ki komite za zdravstveno in 

socialno varstvo dopis, v ka- 
erem postavljajo vprašanje: 

"Zakaj mora vzgojiteljica 
Predšolskih otrok vsako le- 
j0, tudi pri popolnem zdrav
ju brez kakšne indikacije ali 
suma za kakšno hujšo oziro- 
JUa nevarno bolezen (npr. tu
berkuloza), obvezno na
rentgen?«

Prosijo za javni odgovor v 
Ueiu ali v Delavski enot
nosti.
Odgovor:

Republiški komite za 
zdravstveno in socialno var
stvo takole odgovarja:

Zakon o varstvu prebival
stva pred nalezljivimi bolez- 
Pirni, ki ogrožajo vso državo 
(Ur- L SFRJ, št. 51/84) določa 
v 21. členu: »Da bi preprečili 
nalezljive bolezni, so pod 
Zdravstvenim nadzorstvom:
. 1- osebe, zaposlene v pro- 
lzvodnji ali prometu živil ali 
Pfi preskrbi prebivalstva s 
Pitno vodo, ki pridejo pri 
opravljanju svojih del in de- 
tpvnih nalog v neposreden 
dotik z živili oziroma s pitno 
vodo;
. 2. osebe, zaposlene v šolah 
'n drugih organizacijah 
združenega dela za otroke in 
mladino;

.3. osebe, ki se v zdravstve
nih organizacijah ukvarjajo 
8 Pregledi, zdravljenjem, ne- 
§° in strežno bolnikov, in 
osebe, ki so zaposlene pri 
Proizvodnji, opremljanju in 
vdajanju zdravil ali pridejo 
Pn delu kako drugače v ne
posreden dotik z zdravili;

.4- osebe, ki delajo v orga
nizacijah združenega dela in 
v obratovalnicah za higien
sko nego prebivalstva (javna 
?°pališča, brivnice, frizerski 
m kozmetični saloni idr.), ter 
osebe, ki delajo v proizvod

nji ali prometu kozmetičnih 
sredstev;

5. osebe, ki prihajajo v So
cialistično federativno repu
bliko Jugoslavijo iz držav, 
kjer je malarija.«

V tretjem odstavku 22. čle
na je določeno, da se zdrav
stveni pregled oseb iz 2,. 3. 
in 4. točke 21. člena tega za
kona opravi enkrat na leto.

Na podlagi omenjenega 
zakona je Zvezni komite za 
delo, zdravstvo in socialno 
varstvo izdal pravilnik o 
zdravstvenih pregledih oseb 
pod zdravstvenim nadzor
stvom zaradi preprečevanja 
nalezljivih boleznih (Ur. 
l.SFRJ, št, 42/85). Pravilnik 
v 4. členu opredeljuje obseg 
zdravstvenega pregleda 
oseb, zaposlenih v šolah in 
drugih organizacijah združe
nega dela za otroke in mla
dino.

Takšen zdravstveni pre
gled obsega:
• zdravniški pregled za 

ugotovitev tuberkuloze 
pljuč,

O rentgenski posnetek 
pljuč, če se pri zdravniškem 
pregledu zbudi sum za tu
berkulozo pljuč.

V zveznem pravilniku je 
določen minimalni obseg 
zdravstvenega pregleda, ki 
ga morajo opraviti osebe, 
naštete v 21. členu zakona o 
varstvu prebivalstva pred 
nalezljivimi boleznimi, ki 
ogrožajo vso državo. Repu
bliški pravilniki pa določajo 
natančnejši obseg teh pre
gledov. Tako v SR Sloveniji 
velja pravilnik o opravljanju 
zdravstvenih pregledov 
oseb, ki so pod zdravstve
nim nadzorstvom (Uradni 
list SRS, št. 15/81 in 35/82). V 
3. členu je določeno, da so 
pod zdravstvenim nadzoro- 
stvom osebe v vzgojnovar- 
stvenih organizacijah, os
novnih šolah, srednjih šo
lah, domovih za učence in 
študente pri opravilih vzgo
je, izobraževanja, nege in po
dobno. V 4. členu so oprede
ljene vrste zdravstvenih pre
gledov, in sicer: pregled 
pred nastopom dela, občas
ni, posebni in dodatni zdrav
stveni pregled. Za občasni 
zdravstveni pregled, za kate
rega sprašujete v dopisu, je 
določeno, da se opravi en
krat letno. Le-ta obsega med

ostalim tudi RTG pregled 
pljuč (fluorografiranje).

Tako morajo vzgojiteljice 
vzgojnovarstvenih organiza
cij vsako leto opraviti zdrav
stveni pregled, v katerem je 
tudi RTG pregled pljuč.

Republiški komite za 
zdravstveno in socialno var
stvo bo na podlagi strokov
no medicinskih spoznanj 
pripravil spremembe in do
polnitve pravilnika o oprav
ljanju zdravstvenih pregle
dov oseb, ki so pod zdrav
stvenim nadzorstvom. Pri 
tem bo upošteval predloge 
novih doktrinarnih stališč 
glede preventivnih radiolo
ških pregledov prsnih orga
nov zdravih prebivalcev. Le
te je podal Univerzitetni in
štitut za pljučne bolezni in 
tuberkulozo Golnik, Univer
zitetnega kliničnega centra 
Ljubljana, v,katerih so upo
števana strokovna spozna
nja o radiološkem sevanju in 
selektivnost pri preventiv
nih radioloških pregledih 
prsnih organov.

Sporočila
kongresu

Nepodpisani članek v De
lavski enotnosti (dne 24. 3. 
1986) z naslovom »Sporočila 
kongresu« ter 27. 3. 1986 v 
Delu sestavek novinarja D. 
Hribarja »V okviru boja pro
ti uravnilovki«, sta s svojo 
skrajno neodgovorno, žalji
vo in neresnično vsebino 
povzročila nerazpoloženje 
med delavci v Cinkarni 
Celje.

Na zahtevo samoupravnih 
organov in DPO je potrebno 
v sredstvih javnega obvešča
nja zavrniti take dezinfor
macije in zanikati navedbe o 
omenjenih člankih.

Resnično je težko razume
ti, da tako ugledna in mno
žično brana časopisa kot sta 
Delo in Delavska enotnost 
objavljata v celoti neprever
jene in neresnične informa
cije o nagrajevanju, ki je še 
posebno občutljivo ob pada
nju realnega standarda de
lavcev in občanov.

V članku »Sporočila kon-

ŠMMP
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!2 PRAKSE
SODIŠČ
ZDRUŽENEGA
dela

Izpolnitev 
•»vernosti is 
samoupravnega 
sporazuma
2J-^lsvei temeljne organi- 
i ?ClJe združenega dela so za 

to 1981 in 1982 sprejeli sa- 
°upravni sporazum o te

meljih plana izobraževalne 
skupnosti. S tem samou
pravnim sporazumom so se 
obvezali prispevati določen 
odstotek od ustvarjenega či
stega dohodka temeljne or
ganizacije.

Kljub prevzeti obveznosti 
pa temeljna organizacija z 
zaključnim računom ni na
menila sredstev za obvezno
sti po samoupravnem spora
zumu, ampak je del čistega 
dohodka razporedila v po
slovni sklad, del pa tudi v 
sklad skupne porabe delav
cev, ki je med drugim name
njen tudi za reševanje stano
vanjskih vprašanj delavcev. 
Izobraževalna skupnost je 
morala uveljavljati svojo ter
jatev pri sodišču združenega 
dela za izobraževalne skup
nosti v SR Sloveniji.

Sodišče združenega dela 
je ugodilo zahtevku izobra
ževalne skupnosti in naloži
lo temeljni organizaciji pla
čilo obveznosti s 7,5 odstot
nimi obrestmi.

Sodišče je poudarilo, da je 
temeljna organizacija res 
razporedila ves preostali či

sti dohodek na poslovni 
sklad in sklad skupne pora
be, toda preden je opravila 
to razporeditev, bi morala 
upoštevati, da mora izpolniti 
obveznost po samouprvnem 
sporazumu. Če so delavci 
sklenili, da svojih obvezno
sti ne bodo mogli izpolniti, 
bi lahko zahtevali, da se nji
hova obveznost sorazmerno 
zmanjša, ali pa da se ugoto
vi, da temelna organizacija 
ne more izpolniti obvezno
sti. Tak postopek določa 
606. člen zakona o združe
nem delu, kar pomeni, da 
mora biti tudi tisti podpis
nik samoupravnega spora
zuma, ki obveznosti ne more 
izpolniti, aktiven in pravo
časno uveljavljati spremem
bo samoupravnega spora
zuma.

Sicer pa se po mnenju so
dišča temeljna organizacija 
ne more izogniti obvezno
stim, ne glede na to, da je 
morala del sredstev nameni
ti za reševanje stanovanj
skih vprašanj svojih de
lavcev.

J. Ž.

gresu« neznan avtor trdi, da 
si bo vodstvo DO Cinkarne 
povečalo osebne dohodke za 
40 odstotkov, tako naj bi 
znašal osebni dohodek pred
sednika KPO okrog 30, pod
predsednika pa po 25 starih 
milijonov dinarjev, ostali pa 
naj bi se zadovoljili z nekaj 
več kot za 10 odstotkov več
jimi OD.

V Delu, dne 27. 3. 1986, je 
vest že nekoliko popravlje
na, saj namenja ostalim ne
kaj večje povečanje OD, 
vendar še vedno vztraja pri 
zgornji meji najvišjega OD.

Podatki kažejo, da na pri
mer naj višji OD v Cinkarni 
(za polni delovni čas) de
cembra šele na 8. mestu od 
reprezentančnega vzorca 15 
ozdov v Celju, z najnižjimi 
pa je Cinkarna na 11. mestu.

Januarja je znašal najvišji 
OD v Cinkarni 189.316 di
narjev za 186 delovnih ur, 
najnižji pa 38.419 dinarjev za 
enako število delovnih ur.

Niso redke pripombe v sa
mi delovni organizaciji, da 
imajo v nekaterih ozdih, ki 
bistveno slabše poslujejo, 
višje OD kot v Cinkarni, ki 
je že nekaj let poslovno 
uspešna.

Po predlogu nekaterih 
sprememb pri nagrajevanju, 
ki je prav sedaj v razpravi, 
izračuni kažejo, da bi za poln 
delovni čas lahko znašal naj
višji neto OD približno
228.000 dinarjev, najnižji OD 
pa ne bo nižji od 42.000 di
narjev.

Seveda se v Cinkarni zave
damo, da bo na področju de
litve in spodbujanja dela po
trebno še mnogo storiti. 
Vendar lahko trdimo, da 
smo na dokaj dobri poti za 
uveljavitev sistema nagraje
vanja po delu.

Predsedstvo akcijske 
konference 

ZKS v Cinkarni 
Marko Tukarič, dipl. inž.

Sporočila
kongresu

Dne 24. 3. 1986 je bilo pod 
naslovom Sporočio kongre
su objavljeno obvestilo, da 
je direktor Gradisovega toz
da GE Celje prejel osebni 
dohodek v višini 300.000 di
narjev. Ta podatek naj bi da
li delavci, ki v tem tozdu 
prejemajo manj kot 30.000 
dinarjev.

Komisija za gospodarjenje 
DS tozda GE Celje, ki 
spremlja in analizira rezulta
te nagrajevanja, je na svoji 
seji dne 27. 3. 1986 obravna
vala ta članek in zahteva ob
javo sledečega sporočila.

• V prvih dveh mesecih 
1986 znaša povprečje oseb
nega dohodka za direktorja 
tozda 141.157 dinarjev. V 
tem znesku je vključen tudi 
poračun delovnega naloga 
za leto 1985. Tako je za janu
ar 1986 znašal osebni doho
dek 139.798 dinarje za febru
ar 1986 pa 142.516, - din.

V te zneske so vključena 
vsa izplačila osebnega do
hodka.

• V letu 1986 ni prejel no
ben delavec tozda, ki je na 
delu opravil redno število 
ur, manj kot 30.000 dinarjev 
osebnega dohodka.

Želimo, da bi se pisec 
članka seznanil z našim na
činom nagrajevanja in ne 
objavljal anonimnih neres
ničnih prijav, ki žalijo kolek
tiv in ne dajejo nobene vred
nosti kongresni razpravi.

TOZD Gradbena enota, 
predsednik komisije za go
spodarjenje inž. Janko 

Akerman

PREJELI SMO

Ali je bilo res 
potrebno tako 
zaplesti volitve 
skupnih
delegacij za SIS

Vem, da mi bodo zaradi 
tega vprašanja očitali, da ne 
poznam ustavne zasnove de
legatske ureditve, delegat
skih volitev in še česa. Kljub 
temu ne morem mimo vpra
šanja, ki se mi je vsililo ob 
tokratnih skupščinskih voli
tvah.

S spremembo zakona o 
volitvah delegacij v skupšči
ne (da bi racionalizirali dele
gatsko odločanje v sisih) je 
bila dana možnost oblikova
nja skupnih delegacij za sise 
na ravni delovne organizaci
je, ki ima v svoji sestavi te
meljne organizacije.

Praksa je te možnosti bolj 
ali manj uporabljala. Glede 
oblikovanja skupnih delega
cij in načina volitev delega
cij, upoštevaje le zakonsko 
določbo, so se v praksi pogo
sto odločali za takšne volitve 
kot za ostale skupne organe

v delovni organizaciji: to so 
delavski svet, odbor za sa
moupravno delavsko kon
trolo in člane skupne disci
plinske komisije. Vendar pa 
takšna analogija in po moje 
logična praksa ni bila pravil
na glede na komentar k za
konskemu določilu, ki pra
vi, naj delavci temeljnih or
ganizacij s samoupravnim 
sporazumom, s katerim so 
se sporazumeli o oblikova
nju skupne delegacije, dolo
čijo način oblikovanja in vo
litev skupne delegacije, ven
dar pa ne bi bilo prav, če bi v 
tem sporazumu določili, da 
vsaka temeljna organizacija 
in delovna skupnost voli le 
svoje delegate v skupno de
legacijo, ker se oblikuje 
skupna delegacija vseh te
meljnih organizacij oziroma 
delovne skupnosti, v kateri 
je lahko delegiran kot dele
gat vseh delavcev v njih 
vsak izmed članov delegaci
je, ne glede v katerem tozdu 
oziroma DSSS je zaposlen. 
Meni pa, da ni nobenih za
držkov, da se predkandida- 
cijski in kandidacijski po
stopki opravijo ločeno.

Ne samo, da ne razume
mo, zakaj bi v volilni sistem 
v delovni organizaciji vnesli 
novo, tretjo obliko volitev, 
za katero so potrebni dru
gačni postopki in tudi drugi 
volilni organi. Komentar se 
nam ne zdi sprejemljiv, ker 
sicer dopušča ločene pred- 
kandidacijske in kandidacij
ske postopke, vendar pa vo
litve o kandidatih na skupni 
listi. Ali niso volitve o kandi
datih na skupni listi zgolj 
formalizem, saj v našem vo
lilnem sistemu velja stališče, 
daje najpomembnejši odraz 
demokratičnosti volitev

prav v dobro izvedenih 
predkandidacijskih in kan
didacijskih postopkih in naj 
bi volitve bile praviloma le 
še verifikacija v predhodnih 
postopkih predlaganih kan
didatov. Zakaj bi delavec 
enega tozda volil delavca 
drugega, če o njem ni raz
pravljal v predhodnih volil
nih postopkih.

Menim, da je volilni pra
vilnik SZDL (pa vzorčni pri
mer sporazuma o oblikova
nju skupne delegacije za 
SIS) zadevo še bolj zapletel, 
saj predvideva, da temeljne 
kandidacijske konference 
poleg kandidatov za temelj
ne delegacije za DPS določi
jo tudi delegate za skupno 
kandidacijsko konferenco 
za določitev kandidatov za 
skupno delegacijo za SIS. 
Za tem pa je potrebno opra
viti še skupno kandidacij
sko konferenco. Ali ne bi bi
lo bolj preprosto - pa tudi 
smotrnejše, da bi temeljne 
kandidacijske konference 
tudi določile svoje kandida
te za skupno delegacijo za 
SIS. Volitve pa bi izvedli vo
lilni organi v temeljnih orga
nizacijah in delovni skupno
sti. Volilna komisija na ravni 
delovne organizacije pa bi 
imela enako funkcijo kot pri 
volitvah skupnih samou
pravnih organov na ravni 
delovne organizacije.

Menim, da bi bilo na pri
hodnjih volitvah potrebno 
prisluhniti predlogom iz 
prakse, do katerih smo prišli 
ob uveljavljanju predpisov o 
volitvah, zlasti pa raznih tol
mačenj in volilnega pravilni
ka SZDL ter volilne postop
ke, če je le mogoče, še bolj 
poenostaviti.

Silva Ravnikar 
Maribor

IZŠLA JE NOVA NASA ZENA
AKTUALNO
»Oprostite, ne bom direktor, 
imam majhnega otroka«
PREMALO SE POZNAMO
Oto Reisinger, svetovno 
znani karikaturist
ZDRAVJE
Huda napetost med 
menstruacijo in pred njo
ŠPORT
Zora Malacko, ena 
najboljših košarkaric Iskre 
Delta-Ježice

PREDHIŠNO SADJARJENJE
Škodljivci na jablanah
NA JEDILNI MIZI
Jejte jajca z domislijo
PLETEMO
Štirje spomladanski 
puloverji

POSEBNA PRILOGA
Spomladansko 
pomlajevanje stanovanja

SO STVARI, KI JIH NAJDETE 
SAMO V NAŠI ŽENI!
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Letošnje konference neuvrščenih držav

RAZLIKE MED 
NAČELI IN DELOM

uvrščenih držav, ki resno 
ovira učinkovitost gibanja. 
Svet je bil mnenja, da je tre
ba vztrajati pri oblikovanju 
kodeksa vedenja neuvršče
nih držav v medsebojnih sti
kih, pri reševanju sporov, 
zlasti pa glede skupnega 
uveljavljanja sprejetih dogo
vorov, ne le v okviru giba
nja, temveč tudi v okviru 
OZN in drugih oblikah mul- 
tilateralega sodelovanja. Po
sebno vprašanje gibanja je 
terorizem. Gibanje bi mora
lo jasno razmejiti terorizem 
in osvobodilna gibanja ter 
obsoditi teroristična deja
nja, ne glede na to, kdo jih je 
storil.

Svet za mednarodne od
nose tudi meni, da je multi
lateralno sodelovanje, zlasti 
v okviru OZN, za manjše in 
srednje države nerazumljiv 
dejavnik za enakopravnejše 
reševanje svetovnih gospo- 
drskih in političnih vpra
šanj. Zato se mora gibanje z 
vso odločnostjo zavzemati 
za premagovanje krize v tem 
sodelovanju, podpirati kre
pitev vloge OZN ob hkrat

nem odpravljanju njenih po
manjkljivosti (birokratizaci
ja, neučinkovitost). Seveda 
je pri tem pomembno, da ne
uvrščene države svojo šte
vilčno premoč v tej organi
zaciji uveljavljajo smotrno, 
torej takrat, ko lahko na ta 
način precej doseže.

Gibanje je doslej vse pre
malo storilo tudi za kolektiv
no opiranje na lastne moči. 
Uspešni so bili zgolj v bilate
ralnih medsebojnih gospo
darskih in političnih stikih 
neuvrščenih držav, veliko 
manj pa na področju regi
onalnega in multilateralne
ga sodelovanja. Tudi gospo
darske politike posameznih 
neuvrščenih držav - in Ju
goslavije ni izjema - bolj ovi
rajo kot pa spodbujajo raz
voj medsebojnega sodelova
nja neuvrščenih. Svet je me
nil, da se to da spremeniti z 
učinkovitejšim in na stvarna 
hotenja oprtim sodelova
njem posameznih neuvršče
nih držav. Zato bi moralo gi
banje proučiti tudi svoj od
nos do institucionalizacije 
posameznih oblik medse

bojnega sodelovanja, ki ga 
ne bi smeli že vnaprej zavra
čati, kot nekaj, kar odprte
mu neblokovskemu giba
nju, kot je neuvrščeno, že po 
značaju ne ustreza. Z pospe
šitev sodelovanja neuvršče
nih držav bi bila ena od pr
vih nalog oblikovanja skup
nega informacijskega in 
analitskega sistema, poseb
no v gospodarstvu, saj pone
kod že delujejo ustanove, ki 
bi bile to delo sposobne 
opraviti. Takšne ustanove 
imamo tudi v Jugoslaviji.

Nova mednarodna 
gospodarska 
ureditev ostaja 
trajna naloga

Svet je veliko pozornosti 
namenil sodobnemu eko
nomskemu vprašanju, ki za
radi svetovne gospodarske 
krize najbolj prizadenejo 
prav neuvrščene in države v 
razvoju in med drugim ovi
rajo navezovanje pravičnej
ših mednarodnih ekonom
skih stikov, ki so jih neuvrš
čeni začrtali v svoji zasnovi 
nove mednarodne ekonom
ske ureditve.

Oživitev svetovnega go
spodarstva mora zajeti vse 
države, drugače ne moremo 
pričakovati nadaljnjega na
predka v svetu. Tega se vse 
bolj zavedajo tudi razvite dr
žave, ki so še pred nedavnim 
menile, da bo oživitev go
spodarstva v najbolj razvitih 
državah samo po sebi oživila 
gospodarstva držav v razvo
ju. To se ni zgodilo, še več, 
problemi svetovnega gospo
darstva so v marsičem težji 
in nujno bo poiskati skupne 
rešitve. V zadnjem času se 
zato vrstijo pobude razvitih 
držav, zlasti ZDA (na primer 
nova pogajanja GATT o 
uslugah, Bakeijev načrt), ki 
seveda zastopa samo hote
nja razvitih držav, vendar 
kljub temu odpirajo možno
sti za obravnavo perečih 
ekonomskih vprašanj na 
globalni ravni. Seveda pa se 
morajo neuvrščene na to 
ustreano pripraviti in obli
kovati skupno politiko ter 
dejavnost do vseh pomemb
nih svetovnih vprašanj, dol
gov, mednarodne trgovine, 
hrane, tehnologije, energije 
in surovin, varstva okolja. 
To so predvsem naloge mi
nistrskega sestanka neuvrš
čenih držav v New Delhiju 
in kasneje vrha v Harareju. 
V pripravo za nastop na kon
ferenci na vrhu neuvrščenih 
držav je treba vključiti tudi 
vse naše moči, izvedence za 
gospodarstvo in znanstve- 
no-raziskovalne delavce.

Matjaž Kovačič

Nezadovoljstvo delavcev z italijansko sindikalno zvezo 
CGIL

PEŠANJE KUPNE 
MOČI VZNEMIRJA

Cenejše surovine, 
nafta, denar. . .

Cenejše primarne surovine, padanje cen nafte in 
zniževanje primarnih obresti je vneslo v mednarodne 
ekonomske tokove in finančna razmerja toliko novih 
prvin, da so se bili načrtovalci gospodarske prihodno
sti prisiljeni lotiti izdelovanja novih študij. Značilno za 
le-te pa je, da jih velika večina nastaja v ekonomskih 
inštitutih razvitih držav in da napovedujejo svetov
nemu gospodarstvu lepše čase. Predstavniki zahodno
evropskih držav na primer ugotavljajo, da bo gospo
darska rast v tem delu sveta letos hitrejša od lanske, 
predvsem zaradi padanja vrednosti dolarja in cenejše 
nafte. ZDA obljubljajo, da bodo velik proračunski 
primanjkljaj zmanjšale za polovico (do leta 1990). 
Japonska se je odločila - vsaj po besedah - da bo 
sprostila uvoz iz zahodne Evrope in od drugod. Neka
tere države pa so priznale, daje petletna strategija t. i- 
deflacionistične politike že rodila sadove in da sledov 
gospodarske recesije na prelomu sedemdesetih v 
osemdeseta leta ni več videti. Tako v Tokiu beležijo 
7,2-odstotno gospodarsko rast, v Moskvi 7,3-odstotno 
rast industrijske proizvodnje, članice Evropske gospo
darske skupnosti pa so javnosti posredovale podatke 
o manjši inflaciji v letošnjem letu v primerjavi z lan
skim.

Kljub precejšnjemu optimizmu pa trezni opazovalci 
mednarodnih gospodarskih gibanj opozarjajo, da z 
odnosi razviti-nerazviti fie moremo biti zadovoljni. 
Države v razvoju so namreč še vedno prezadolžene, 
številni delavski sloji v nerazvitem svetu živijo na 
robu eksistenčnega minimuma, razvojne razlike med 
razvitim Severom in narazvitim Jugom se še poglab

ljajo, v razmerah velike finančne, tehnološke in eko
nomske odvisnosti pa so možnosti nerazvitih za dvig 
življenske ravni sila omejene. Zaskrbljujoče je, da se 
zadolženosti nekaterih držav povečujeje Gospodar

ska slika sveta postaja torej še bolj raznolika in kri
vična, kar priča o globini in daljnosežnosti razvojne 
krize, v katero je mednarodno gospodarstvo zabredlo 
in ki se je razviti svet loteva »v rokavicah« in zgolj s 
kratkoročnimi ukrepi.

Kljub vsemu pa je le treba priznati, da so gospodar
ska gibanja v svetu morda le ugodnejša tudi za neraz
vite države, gledano v celoti. Kajti poglavitni problem 
zanje je odplačevanje dolgov, ki bo pritiskalo na dolž
nike z manjšo silo kot doslej. Seveda pa bodo obenem 
morali poskrbeti (tudi mi) za reševanje nacionalnih 
valut, ki so obsojene na zniževanje vrednosti in za 
vključitev v znanstveno-tehnološko revolucijo v 
svetu. Ali jim bo uspelo? Odgovora na to vprašanje pa 
v študijah razvitega sveta ne bomo našli.

Emil Lah

Pretekli teden je republi
ški družbeni svet za medna
rodne odnose razpravljal o 
pripravah na ministrski se
stanek neuvrščenih držav v 
New Delhiju in na konferen
co na vrhu neuvrščenih v 
Harareju. Svet seje zavzel za 
čimbolj dejavno vlogo Jugo
slavije na teh srečanjih za 
oblikovanje konkretnih in 
učinkovitih predlogov za de
lo gibanja neuvrščenih.

Vloga neuvrščenih v so
dobnih mednarodnih raz
merah ostaja nenadomest
ljiv dejavnik za ohranjanje 
miru v svetu in popuščanje 
napetosti kot tudi za demo
kratizacijo vseh mednarod
nih gospodarskih in politič
nih stikov. To je objektivna 
vloga gibanja neuvrščenih, 
ne glede na to, v kolikšni 
meri jo je sposobno uveljavi
ti glede na lastno omejeno 
moč. To je pomembno 
predvsem zdaj, ko v svetu 
naraščajo pritiski obeh vele
sil in pripadajočih blokov, ki 
hočejo s politiko sile, pose
gov in prevlade politične, 
vojaške in ekonomske nara
ve reševati vsa pereča sve
tovna vprašanja zgolj v skla
du z lastnimi interesi. Zato 
te države nasprotujejo vsa

kemu multilaterarnemu dogo
varjanju in sporazumevanju, 
v katerem bi posamezne dr
žave, ne glede na njihovo 
ekonomsko in politično 
moč, bile resnično enako
praven partner.

Poleg neugodnih medna
rodnih razmer, ki pravza
prav ves čas delovanja giba
nja neuvrščenih nikoli niso 
bile bistveno drugačne, bi 
moralo gibanje marsikaj 
spremeniti tudi pred last
nim pragom. Verbalizem, 
pretirano ukvarjanje s for
malističnimi in procedural
nimi vprašanji, zlasti pa ne
izpolnjevanje dogovorov in 
kršenje temeljnih načel je 
velik prepad med načeli in 
prakso, ki ovira gibanje pri 
iskanju konkretnih odgovo
rov za žgoča vprašanja.

Položaj v svetu in gibanju 
neuvrščenih samih postav
lja pred njihovo letošnje sre
čanje težke naloge. Pri tem 
ne gre za vprašanja osnov
nih načel gibanja, ki ned
vomno ostajajo v veljavi. 
Gre predvsem za njihovo 
učinkovitejšo akcijo in od
govore na vsa svetovna 
vprašanja.

Republiški družbeni svet 
za mednarodne odnose je 
skušal prispevati svoj delež 
k pripravam Jugoslavije na 
te sestanke in dal vrsto pred
logov, za katere naj bi se Ju
goslavija zavzemala v okviru 
gibanja neuvrščenih.

Odločna sodba 
terorizma

Med političnimi vprašanji 
so prav gotovo v ospredju 
vprašanja miru, varnosti, ra
zorožitve in uporabe sile pri 
reševanju sporov v svetu. 
Svet se je zavzel za to, naj 
gibanje neuvrščenih ne zaje
ma zgolj meddržavnih sti
kov, temveč spodbuja sode
lovanje tudi med znanstve
nimi ustanovami in mirovni
mi gibanji v neuvrščenih dr
žavah, kot tudi sodelovanje 
in povezovanje z ostalimi 
deželami in gibanji, ki imajo 
do teh vprašanj sorodna sta
lišča. Posebej pereče je pre
prečevanje in reševanje 
medsebojnih spopadov ne-

Po štiridesetih letih delo
vanja v levo usmerjenih naj
večjih italijanskih sindika
tih, v sindikalni zvezi CGIL, 
je generalni sekretar Luiano 
Lama odšel v pokoj. Sindi
kalni kongres, ki se gaje ne
davno v Rimu udeležilo 1300 
delegatov, je za naslednika 
Luciana Lame izvolil komu
nista Antonia Pizzinata, ki 
prihaja iz lombardskih po
krajinskih sindikatov.

Lama je v sedemdesetih 
letih vodil sindikalno zvezo 
CGIL kot vodilno delavsko 
silo v brezkompromisnem 
razrednem boju, v osemde
setih letih pa je skušal to or
ganizacijo razumno prilago
diti spremenjenim razme

ram. Začel je kazati razume
vanje za neizbežne posledice 
gospodarskih zakonitosti in 
je pred slovesom pripomo
gel k sklenitvi sporazuma 
med socialnimi partnerji, 
katerega namen je omogoči
ti odpiranje novih delovnih 
mest.

Novi sindikalni sekretar 
Pizzinato prevzema največjo 
italijansko delojemalsko or
ganizacijo v posebno težav
nih razmerah. Razdelitve 
sveta dela ne belo in črno, 
kot so nekateri gledali na 
sindikate do nedavnega in 
gledajo morda še danes, ni 
več. Nazadovanje števila de
lavcev je zasekalo vrzeli zla
sti v vrstah CGIL, katerega

članstvo tvorijo zvečine in
dustrijski delavci. V zadnjih 
petih letih se je število vpi
sanih aktivnih delavcev 
zmanjšalo za več kot 300.000 
in tej levo usmerjeni sindi
kalni organizaciji je le po za
slugi naraščanja števila de
lavcev, ki so odšli normalno 
v pokoj, uspelo obdržati sta- 
lež 3,4 milijona članov.

Posebno težko je v član
stvo pridobiti mlade delav
ce. Delavcev' iz starostne 
skupine do 40 let je v član
stvu italijanskih sindikalnih 
organizacij le za borih 15 od
stotkov. Sindikalno je orga
niziran vsak tretji delojema
lec. Le vsak deseti delavec 
oziroma uslužbenec misli,

da ga sindikati ustrezno za
stopajo, vsak tretji pa meni, 
da sindikati slabo opravljajo 
vlogo zaščitnika delavskih 
pravic ali pa je sploh ne 
opravljajo. Večina udeležen
cev ene izmed anket misli, 
da so sindikati preveč odvis
ni od političnih strank. Po 
drugi strani pa anketirani 
delavci zvečine sodijo, da so 
sindikati v zadnjih letih iz
gubili svojo moč in vpliv
nost.

V svoji nastopni izjavi je 
novi vodja CGIL poudaril, 
da se ta levo usmerjena sin
dikalna organizacija v pri
hodnje ne bo zavzemala toli
ko za gmotne izboljšave, am
pak bolj za odpiranje novih 
delovnih mest. Medtem ko 
so italijanski delavci in 
uslužbenci v zadnjih letih 
dosegli zvišanje mezd oziro
ma zaslužkov za povprečno 
10 odstotkov letno, se bodo 
morali po besedah Pizzinata 
letos zadovoljiti zgolj z ohra
nitvijo svoje kupne moči. 
Organizacija CGIL si bo na 
tarifnih pogajanjih prizade
vala doseči uveljavitev prož
nejšega delovnega časa in 
zaposlenosti, kar pa zadeva 
italijansko sindikalno giba

nje, se bo zveza CGIL zavze
mala za enoten nastop vseh 
treh italijanskih sindikalnih 
central v pomembnejših ak
cijah, ki je bil prekinjen leta 
1978.

Po decembrski prekinitvi 
pogajanj o omejevanju za
služkov z delodajalci je pri
šlo do razhajanja mnenj v 
sindikatih, pa tudi v deloda; 
jalskem taboru, kot kaže, m 
enotnih stališč. Do sporazm 
ma z delodajalci in vlado naj 
bi prišlo potem, ko bi se so
cialni partnerji dogovorili, v 
kolikšni meri bodo aktualno 
znižanje cen nafte izrabili za 
odpiranje novih delovnih 
mest in krepitev konkurenč
ne sposobnosti italijanskega 
gospodarstva v mednarodni 
menjavi.

Upadanje števila zaposle
nih in s tem potencialni*1 
članov sindikatov zlasti v in
dustriji naj bi CGIL nado
mestil z včlanjevanjem mlaj
ših, tudi vodilnih nameščen; 
cev iz storitvenih dejavnosti 
in javnih služb. Gre torej z? 
povsem novo miselnost, k* 
je bila v sindikatih še preb 
nedavnim ne le docela le
stvama, marveč tudi nezaže
lena. Nande Žužek
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MRAČNE SILE OČITNI 
NISO BILE V SINDIKi

bomo s skupnim delom lah
ko izboljšali.

Sprašujete po tajnosti za- 
Pisnikov - jasno, da jih lah- 
ko pogleda vsak, to sploh ne 
more biti vprašanje. Če je bi- 
lo, je bilo zaradi zaostrenih 
razmer in medsebojnega ne- 

m h razumevanja. Saj vidite, ko-
A H liko nakopičenih, nerešenih

H slabosti in napak je. Gotovo
® bi bilo v takšnem položaju

blema in jih odpravljati. Ne 
z glavo skozi zid in tudi ne 
pod kapo vodilnih struktur! 
O enotnosti v naših vrstah 
zdaj še ne moremo govoriti 
in to je prva naloga. Potem 
bodo tudi druge lažje 
stekle.«

Kaj bi še dodali k temu res 
malce diplomatskemu odgo
voru? Morda le željo, da bi 
tako zastavljeno politično

^red dobrim mesecem smo pisali o nečednostih, ki jih je 
''fgel na piano neuspeli referendum o nagrajevanju na 
jetališču Brnik. Samoupravna in družbenopolitična 
Jelesa so potem odkrivala, da delavci ne zaupajo vodstvu 
,n delegati delavskega sveta ne skupnim službam, da je 
Vodstvo najmanj sokrivo za slabe medsebojne odnose, da 
■!e vodstvo nesposobno in vodilni niti interne zakonodaje 

poznajo, da jim je skrb za obveščanje španska vas... 
Kljub vemu temu pa so poskusili vso krivdo zvaliti na 

samcata pleča, na Marjana Lombarja, predsednika 
^dikata te organizacije - ker je opozarjal, da referendum 

bo zakonit in se ga po vesti ni mogel udeležiti.

».Doživel je pač to, kar do- 
Zlvlja toliko ljudi, ki samou
pravljanje resno jemljejo.

se vse trditve potem po- 
kažejo še tako resnične, po
sameznika v boju za pravico 
116 Podpre niti sindikat niti 
Partija. Ko vztraja, ga začno 
Smdati kot nergača, tisti, ki 
Pm je stopil na žulj, pa ga 
P°časi zasipajo z vsemi mo- 
Sočimi etiketami in diskvali- 
Pkacijami. Vrtajo in vrtajo, 
kako bi mu nakopali kakšno 
msciplinsko odgovornost. 
Ko jim ne uspe, ker so stvari 
Pred vsemi zakoni pač jasne, 
iežejo po zadnjem orožju, 
j^al je to vse prevečkrat še 
kako učinkovito - demokra- 
Pčni centralizem v zvezi ko
munistov. Naj je imel še ta
ko prav, ni se uklonil večini 
r9k» ki jih je dvignil oportu- 
nizem, neobveščenost, neza

interesiranost, strah pred te
žavami ...

Maijan Lombar je doživ
ljal sila podobno zgodbo: 
»Žalili so me, mi podtikali, 
niso mi omogočili, da bi vi
del zapisnike partijskih se
stankov in dokazal, da so po
tvorjeni ali vsaj nepopolni. 
Zapisničarka je letela celo k 
vršilcu dolžnosti IPO in tudi 
potem zapisnikov nisem 
mogel videti. Nisem imel 
možnosti niti razpravljati, 
kgj šele razčititi stvari.

Zamajane vrste
Res niso mogli nabrati ve

čine, da bi mi naprtili odgo
vornost za neuspeh referen
duma, toda tega ne morem 
vzeti za rehabilitacijo. Konč
no, če bo čas počasi vse za- 
medel, bo zamedel tudi kriv

do vseh, ki so po krivem zli
vali vedra gnojnice po meni. 
Zamedel bo krivdo ljudi, ki 
so si drznili preverjati volilni 
imenik, čeprav bi moral biti 
zapečaten.

Tako je to in zato lahko 
delajo po starem. Lahko izsi
ljujejo in z monopolom nad 
odločanjem o osebnih do
hodkih kupujejo glasove na 
referendumu. Nič čudnega, 
da sva se dva odločila zapu
stiti to osnovno organizaci
jo, če bo le mogoče. Osem pa 
jih je sklenilo zapustiti vrste 
zveze komunistov. To ni ma
lo v osnovni organizaciji, ki 
šteje 41 članov (čeprav so 
nas do nedavnega prepriče
vali, da nas je 53 in zdaj za 
nazaj ugotavljajo, da so bili 
nesklepčni sestanki pravza
prav sklepčni!?)«.

Pogledali smo eno teh iz
jav in brali:

»... Vodilni in vodstveni, 
ki jim delavci v sklepih izre
kajo nezaupanje, so skriti in 
nedotakljivi in nihče jih ne 
obravnava. Tako se pokaže, 
daje ta osnovna organizacija 
ZK le podaljšana roka vod
stva. Je vsem pač jasno, da 
je lažje klicati na odgovor
nost delavca kot pa vodilne
ga ... So postopki, podobni 
metodi krščanske cerkve, ki

v vsak kot postavlja križane
ga Kristusa v opomin vsem, 
ki si bodo drznili misliti...«

Poiskali smo še Janeza 
Škofiča, novega sekretarja 
00 ZK na letališču. Pome
nek z njim je vendarle zbu
dil nekaj upanja na vedrejše 
čase.

Konec zlizanosti
»Politično delo, kolikor gaje 
doslej sploh bilo, je teklo 
pavšalno. Brez zavesti in ob
čutka, da gre za ljudi. Ker je 
osnovna organizacija v celo
ti slabo delala, so se nagrma
dile številne slabosti, nere
šeni konflikti. Zato, žal, ne 
bomo mogli vsega spreme
niti čez noč in na ho-ruk. Od
nosi med ljudmi so kočljiva 
zadeva, ki se je kaže lotiti z 
vso strpnostjo.

To velja tudi za izstopne 
izjave. Z vsakim se bo treba 
pogovoriti, ali res ne spada 
med nas ali pa morda ni bil 
zadovoljen z organizacijo, 
kakršna je bila doslej in jo

Čisto vino 1
Tak je bil naslov izjave Jožeta Kristana, družbenega 

pravobranilca Kranja v Dnevniku:
»Govorjenje o spodbujanju ustvarjalnosti pri nagra

jevanju ni čisto nič drugega, kot da si poslovodne 
strukture usvarjajo možnosti za dvigovanje osebnih 
dohodkov. Lahko sem konkreten. Na ljubljanskem 
letališču že 6 mesecev niso dvignili osebnih dohodkov. 
To ne pomeni nič drugega, kot plačati glas na referen
dumu za spremembo načina delitve osebnih do
hodkov.«

Ker vodstvo letališča ni reagiralo, so delavci članek 
sami prekopirali in ga objaviili kot svoje Informacije. 
Na srečo malo v ilegali, ker so brž začeli iskati 
»krivce«.

Res pa so takoj za 30 odtotkov dvignili osebne 
dohodke - in pri tem pozabili, da gradivo za novi 
referendum predvideva le 25-odstotni povprečni dvig. 
Kako bodo razvozlali novi vozel, morajo pač znova 
stuhtati pripravljalci gradiva.

nesmiselno valiti krivdo na 
enega, dva ali nekaj delav
cev. Bilo bi smešno!

Komuniste nas skupaj s 
sindikatom čaka veliko dela. 
S političnim posluhom, z ra
zumevanjem razmer bo tre
ba iti od problema do pre

delo le obrodilo. In če bo, 
bodo komunisti v • samou
pravnih organih gotovo zna
li ločevati zrno od plevela - 
pa če se bo plevel razraščal 
iz še tako oblazinjenih naslo
njačev.

Ciril B raj er

Zaostrene razmere na Srednji vzgojiteljski šoli v 
Ljubljani

ŠOLA, KI VISI V 
ZRAKU

Ali je kje kakšna delovna 
organizacija v Ljubljani, v 
kateri bi zaposleni letos ne 
dobili regresa za dopust, 
kjer nimajo nobenega sta
novanjskega sklada in kjer 
jim ne bodo mogli, ko bodo 
odhajali v pokoj, izplačati 
niti odpravnine? Tako se je 
zagrenjeno spraševal mlad 
profesor Drago Radman na 
»vročem« zboru delavcev, 
ki so ga to sredo popoldne 
sklicali na Srednji vzgoji
teljski šoli v Ljubljani.

In v tem duhu je nadalje
val: »Kolegici, ki odhaja te 
dni v zasluženi pokoj, ne bo
mo mogli izplačati odprav
nine. To je za nas vse na šoli 
velika sramota. Nimamo za
gotovljene osnovne pravice, 
da smo ustrezno plačani za 
svoje delo, nimamo omogo
čenih niti minimalnih stan
dardov za poučevanje na šo
li in ne moremo si kaj, da se 
ne bi vprašali: Kaj je sploh s 
to našo šolo? Kakšna pri
hodnost seji obeta?«

Povod za sklicanje zbora 
delavcev na Srednji vzgoji
teljski šoli so bile v prvi 
vrsti težavne finančne raz
mere. Skladi so namreč 
prazni in da bi jih lahko po
krili, bi na šoli potrebovali 
staro milijardo in 18 milijo
nov dinarjev. Neustrezne 
pa so tudi delovne razmere, 
saj onemogočajo normalno 
poučevanje, zlasti še nara
voslovno matematičnih 
predmetov.

Žrtev reformne 
mreže

Srednja vzgojiteljska šola 
je - po besedah njenega rav
natelja Boruta Stražarja - 
ena od žrtev reformne mre
že. Januarja 1983 seje prese
lila s Poljanske ceste v nove 
prostore na Kardeljevi ploš
čadi, kjer deli streho s Peda

goško akademijo. Šola je ta
ko izgubila svoje lastne (če
prav stare) prostore, kjer je 
pouk potekal bolj kakovost
no kot v zdajšnjih prostorih.

S pedagoško akademijo 
namreč niso našli skupnega 
jezika pri izkoriščanju pro
storov, ker je le-ta že sama 
preveč utesnjena. Tako da
nes šola - tri leta po preseli
tvi - še zmeraj ne deluje v 
skladu s predpisi. Kot je re
kla profesorica kemije Ana 
Golob, ni na voljo niti kva
dratnega metra, kjer bi lah
ko shranjevali kemikalije, 
zato so začasno kar v oma
rah za klopmi šolarjev, kar je 
varnostno nedopustno.

Zato se tudi ni čuditi, če je 
v zadnjih dveh letih zapusti
lo šolo kar 16 učiteljev (na 
novo pa se jih je zaposlilo 
sedem). Takšnim množič
nim odhodom so v prvi vrsti 
botrovale nizke plače. V ilu
stracijo jih nekaj navedimo: 
povprečni OD snažilke z 22 
leti delovne dobe je bil lani
41.000 dinarjev, profesorja z 
20 leti dobe 64.900 dinarjev, 
profesorja s 34 leti dobe 
73.000, tajnice z 22 leti dobe
54.000 in ravnatelja z 22 leti 
delovne dobe 93.000 dinar
jev. Profesorji raznih strok 
so ob tem povedali, da šola 
zadnja leta nazaduje, čeprav 
je svojčas služila za zgled na 
svojem področju.

Slepe miši z 
gospodarstvom

Po zadnjem sklepu skup
ščine Izobraževalne skupno
sti Slovenije se bodo osebni 
dohodki prosvetnih delav
cev v primerjavi z lanskim 
decembrom zvišali za 65 od
stotkov. Osnova za izračuna
vanje bo enota enostavnega 
dela, ki so jo ovrednotili na
35.000 dinarjev. Toda izobra
ževanje bi bilo treba, kot je

opozorila Anka Muhvič, 
obravnavati kot sestavni del 
združenega dela: »Če tega 
ne bomo napravili, se bomo 
še naprej šli slepe miši z go
spodarstvom.«

Pri tem so omenili tudi do
ločeno dvoličnost družbe, ki 
po eni strani, med podelje
vanjem Žagarjevih nagrad, 
govori o tem, da je treba za 
profesorje pridobiti najbolj
še kadre, po drugi strani pa 
se do njih obnaša tako mače
hovsko. Poleg tega usiha tu
di vpis na šolo, nanjo priha
jajo čedalje slabši učenci - 
čeprav bi morali opravjati 
pedagoško delo z otroci res 
najboljši, če hočemo, da bo
mo - kot ves čas govorimo - 
vzgojili res najboljše kadre.

Svoje težave so skušali do
slej na šoli reševati po samo
upravnih poteh. Na razne 
strani so razposlali vrsto do
pisov, organizirali pogovore, 
vendar pa se stvari za zdaj 
niso še nikamor premaknile. 
Položaj šole ostaja še naprej 
nedorečen. Po drugi strani 
pa nimajo posluha za njiho
ve gmotne težave niti na Izo
braževalni skupnosti Slove
nije, čeprav so jo o tem na
tanko obvestili (mimogrede: 
zbora delavcev se ni udeležil 
nobeden od predstavnikov 
Izobraževalne skupnosti, če
prav so jih povabili).

Ali naj torej predstavniki 
šole še naprej tekajo od Pon- 
cija do Pilata in modelujejo, 
da bi naposled le rešili njiho
ve zagate? Vsakršno odlaša
nje bi bilo prejkone neodgo
vorno in bi povzročilo veliko 
škodo ne le ugledu šole in 
profesorjem, ki na njej po
učujejo, ampak tudi mladim 
ljudem, ki se na njej šolajo - 
s tem pa tudi našim bodo
čim rodovom, ki jim bodo 
prepuščeni v uk.

Marija Frančeškin
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Pete zimske športne igre sozda Merx Celje

LOVORIKA BLAGOVNEMU 
CENTRU

Na Kopah nad Slovenj 
Gradcem so bile pete zim
ske športne igre delovnih or
ganizacij sozda Merx iz Ce
lja. Zbralo se je rekordno 
število tekmovalcev iz 19 de
lovnih organizacij. Tekmo
vanje je sicer ovirala gosta 
megla, vendar ni mogla ska
ziti športnega razpoloženja 
borbenosti in tovariškega 
srečanja. Tekmovanje je bilo 
organizirano v veleslalomu 
in smučarskih tekih v ženski 
in moški konkurenci v treh 
kategorijah, in sicer do 30 
let, od 30 do 40 let in nad 40 
let.

Najboljši so bili športniki 
Blagovnega centra, ki so 
prejeli prehodni pokal me
dobčinskega sveta ZSS ko
roške regije, letos prvič, saj 
je bil štiri pretekla leta v ro
kah športnikov Potrošnika, 
ki so bili tokrat šele tretji. 
Drugi so bili tekmovalci 
Tkanine.

In še rezultati:

Veleslalom - veteranke:
1. Milica Gabron, DS SS, 2.

Ivanka Paulija, TEKO, 3. 
Marija Petauer, Potrošnik. 
Ženske B: 1. Sonja Kun, Ho- 
teli-gostinstvo, 2. Dragica 
Fijavž, Dravinjski dom, 3. 
Ruža Repanšek, Potrošnik. 
Ženske A: 1. Vlasta Smon- 
kar, Potrošnik, 2. Martina 
Cigler, Dravinjski dom, 3.

Darja Goričan, Hoteli-go- 
stinstvo.

Ženske skupaj: 1. Tkanina, 
2. Blagovni center, 3. Hoteli- 
gostinstvo. Veterani: 1.
Slavko Lisec, DS SS, 2. 
Franc Lekše, Potrošnik, 3. 
Branko Hriberšek, Blagovni 
center. Člani B: 1. Emil Gre-

Športniki Blagovnega centra so prejeli lepo priznanje za 
zmago

Le kazati 
na napake 
‘e premalo

Zveza telesnokulturnih organizacij Slovenije je pred 
dnevi opravila obračun štiriletnega dela. sprejela 
usmeritve in načrte za prihodnje obdobje ter izvolila 
novo vodstvo.

Na skupščini so poudarili, da je predsedstvo izpol
njevalo naloge v zaostrenih družbenogospodarskih 
razmerah, v katerih se je pogosto kazalo razhajanje 
med dogovorjenim in vsakdanjo prakso. To med dru
gim velja tudi za težnje, da bi z večjo zagnanostjo in 
več ustvarjalnosti sproti urejevali najbolj žgoče pro
bleme. Vse prepogosto smo se namreč le pogovarjali o 
vzrokih za nezavidljive razmere, nismo pa bili dovolj 
močni, da bi se s težavami učinkovito spoprijeli in jih 
potisnili na obrobje. Zato. so menili na skupščini, 
'večjih sprememb na telesnokulturnem področju ne 
bo. če ne bo prave volje, da bi k ocenam o težavah 
prispevali tudi predloge in zamisli, s katerimi bi začr
tali nadaljnjo pot. .

Ljubo Jasnič. ki je minula štiri leta predsedoval 
zvezi, je na skupščini med drugim poudaril:
• Predstavniki Zveze telesnokulturnih organizacij 

Slovenije so se v minulem obdobju vse preveč izčrpa
vali v razpravah in dogovarjanju o ponujenih rešitvah, 
ker niso imeli dovolj opore v telesnokulturnih delav
cih pa se nam ni posrečilo uresničiti usmeritev, še 
manj pa zanje pridobiti strokovne in organizacijske 
delavce v občinah in društvih.
• Vsekakor ni dovolj kritizirati razmere v telesni 

kulturi. Jasno moramo povedati, kaj je potrebno spre
meniti, kaj izboljšati in na kaj pozabiti. Nobenega 
dvoma namreč ni, da smo kljub težavam dosegli neka
tere uspehe v množičnosti in kakovosti. To so 
pomembni koraki pri spreminjanju odnosov in prakse 
v naši telesni kulturi.
• Žal smo premalo izrabili priložnost, da bi bolj 

izkoristili bogato znanje in izkušenje mnogih strokov
njakov in športnih delavcev. S tem smo zamudili mož
nost, da bi spodbudili hitrejši razvoj telesne kulture v 
naši republiki.
• Ne glede na vsa dogovarjanja nismo izoblikovali 

in sprejeli meril, s katerimi bi uredili položaj vrhun
skih športnikov. Prav tako pa smo ostali na pol poti 
pri opredelitvah prednostnih programov na ravni 
republike in občin. Tako smo spustili iz rok možnosti, 
da bi programe dejavnosti snovali na vsebinsko enot
nih podlagah.

Ni kaj, novo vodstvo Zveze telesnokulturnih organi
zacij Slovenije bo imelo v prihodnjem mandatnem 
obdobju polne roke dela. Bistvena naloga pa bo, kot že 
rečeno, ne le iskanje vzrokov za odstopanja od začr
tane poti, ampak tudi sprotno urejanje najbolj žgočih 
problemov. To pa ne pomeni nič drugega kot manj 
sestankovanja in modrovanja ter več konkretnega 
dela.

A. U.

gor, Potrošnik, 2. Boris 
Klančnik, Dravinjski dom, 
3. Konrad Breznikar, Bla
govni center. Člani A: 1. Sil
vo Gobec, KK Šentjur, 2. 
Jernej Borovnik, TEKO, 3. 
Smago Tanjšek, Zdravilišče 
Dobrna.

Moški skupaj: 1. Potroš
nik, 2. Blagovni center, 3. 
Avto Celje

Veleslalom ženske in mo
ški skupaj: 1. Blagovni cen
ter, 2. Potrošnik, 3. Tkanina.

Smučarski teki - Vete
ranke: 1. Marija Petauer, Po
trošnik, 2. Truda Tomažin, 
Tkanina, 3. Anica Kitek, 
Blagovni center. Ženske B: 
1. Fanika Jamnik, Potroš
nik, 2. Elizabeta Poljski, 
MPI, 3. Milica Vozlič, Tkani
na. Ženske A: 1. Verica Vreč
ko, Potrošnik, 2. Verica Kot
nik, Potrošnik, 3. Mira Ma
rin, Potrošnik.

Ženske skupaj: 1. Potroš
nik, 2. Tkanina, 3. Blagovni 
center. Veterani: 1. Martin 
Zabukošek, Blagovni cen
ter, 2. Jože Kolar, MPI, 3. 
Brane Hriberšek, Blagovni 
center. Člani B: 1. Rado So- 
din, Tkanina, 2. Rado Kru- 
šič, Blagovni center0 3. 
Zdravko Brglez, KK Šent
jur. Člani A: 1. Zmago Tanj
šek, Zdravilišče Dobrna, 2. 
Janez Črešnar, KK Šentjur, 
3. Črtomir Polanc, Avto Ce
lje. Moški skupaj: 1. Tkani
na, 2. Blagovni center, 3. Av
to Celje Smučarski teki mo
ški in ženske skupaj:!. Tka
nina, 2. Blagovni center, 3. 
Potrošnik.

Končni vrstni red:
1. Blagovni center 211 točk.
2. Tkanina 197, 3. Potrošnik 
191, 4. DS SS sozda Merx 98, 
5. MPI 96, 6. Avto Celje 88, 7. 
KK Šentjur 73, 8. Hoteli-Go- 
stinstvo 70, 9. Dravinjski 
dom 57, 10. Teko 47, 11. 
Zdravilišče Dobrna 32,5 
točk, 12. KZ Slovenske ko
njiče 30, 13. Gostinsko po
djetje 28,14. KZ Laško 22.15 
Avtotehnika 19, 16. RTC 
Golte Moziije 16 točk, 17. 
MODA 8, 18. KZ Celje 6 in 
19.Reklama 5 točk.

Zdenka Zimšek

SMUČARJI PLANIKE 
NA ZELENICI
Irena Dolčič ugnala tudi moške

Na smučiščih Zelenice so 
člani športne sekcije konfe
rence OOS Planike iz Kranja 
in TVD Partizan Medvode 
pripravili letošnje prvenstvo 
Planike v veleslalomu. Na 
dobro pripravljeni progi, ki 
je imela 19 vratič, je nastopi
lo 70 tekmovalcev in tekmo
valk.

Najhitrejša med vsemi je 
bila Irena Dolčič, ki je za 47 
stotink prehitela tudi Janeza 
Ribnikarja, zmagovalca med 
moškimi.

Rezultati:
Ženske - nad 30 let: 1. Ma

rija Zorč 51,19, 2. Tončka 
Uhan 52,87, 3. Nada Šmid 
55,66. Do 30 let: 1. Irena Dol
čič 42,69, 2. Mojca Papler 
44,94, 3. Andreja Debelak 
45,43.

Moški - nad 40 let: 1. Sta
ne Jenko 44,91, 2. Leopold 
Hladnik 44,92, 3. Jože Res
nik 45,39. Od 30-40 let: 1. 
Janez Prosenc 44,30, 2. Vla
dimir Klančar 44,54, 3. Jure 
Frelih 44,57. Do 30 let: 1. Ja
nez Ribnikar 43,16, 2. Vinko 
Klopčič 43,26, 3. Henrik Per
ko 44,34.

J. K.

ŽENSKE IN DISKRIMINACIJA
avtorice: Maca Jogan, Jasna Fischer, Polona Končar, Maja 
Košak, Tanja Rener, Katja Boh, Vida Miloševič.

»Morda bog ve. Ne rečem, da 
je, toda če je, potem ni dober- 
kajti zakaj je ustvaril žensko?« 
je pred mnogimi leti zaupala 
neka Afričanka angleški bo
jevnici za žensko enakoprav
nost O. Schreiner.
Ali je še kaj žensk po svetu, ki 
mislijo tako kot ta Afričanka?
Je socializem, ki se ob mnogih 
ovirah vendarle uveljavlja kot 
zasnova drugačnega življenja, 
izoblikoval bolj humane raz
mere za položaj žensk? 
cena 1985 din

S premišljei 
prehrano 
do večje 
zmogljivost

'Ljubitelji domačih živali zelo skrbno hranijo svoje 
pse. mačke, ptiče, ribice in tudi svoje druge ljubljence. 
Prav dobro so namreč poučeni, kaj vse je potrebno za 
zdravje in lep videz živali. Hrana, bogata z vitamini, še 
ni dovolj. Potrebni so še beljakovinski dodatki, pa 
kalcij, minerali in kdo ve kaj še vse. Ja, za zdrav razvoj 
se je potrebno pač potruditi.

Ne glede na omenjeno pozornost do živali pa danda
nes zelo pogosto ugotavljamo precejšnjo brezbrižnost 
ljudi za lastno pravilno prehrano. Prehrana sodobnega 
človeka je namreč vse prej kot premišljena. Vsebuje 
preveč omak. preveč ogljikovih hidratov in težko pre
bavljivih zapečenih jedi. Pa tudi preveč kalorij in po 
drugi plati premalo vitaminov.

Na naših mizah je običajno premalo polnovredne 
beljakovinske hrane, kjer so ribe ali navadna gove
dina. Odrasli, ki jim očitno manjkajo beljakovine, s 
katerimi bi zavrli staranje, puščajo pitje mleka otro
kom in vnukom. Pozabili so namreč na pregovor iz 
otroštva, da je potrebno piti mleko vsak dan. Ta pijača 
ima namreč veliko dragocenih beljakovin in kalcija. 
Zato je več kot dobrodošla pri ohranjanju telesnih in 
duševnih zmogljivosti.

Ker z leti potrebujemo vse manj kalorij, jih moramo 
omejiti. Delno zato. ker so starejši pač nekoliko manj 
aktivni, pa tudi zato. ker se pri njih zmanjša osnovna 
presnova, ki določa potrebo po kalorijah.

Pri 90 letih je osnovna presnova za četrtino manjša 
kot v srednjih letih. Po 60. letuje manjša za 10. po 70. 
pa za približno 20 odstotkov. To pomeni, da potrebuje 
moški srednjih let in povprečne teže približno 1800 
kalorij dnevno, če pri tem miruje. Isti mož bi potrebo
val med 60. in 70. letom le 1650, med 70. in 80. letom pa 
samo še 1470 kalorij dnevno, seveda ob mirovanju.

A. U. I

Na 43. »šuštariadi« kar 500 
tekmovalcev

NAJHITREJSI 
SPET SMUČARJI 
PEKA

V zimskošportnem središ
ču Kope so delavci Tovarne 
usnja iz Slovenj Gradca pri
pravili letošnjo »šuštari- 
ado«, 34. Srečanje delavcev 
usnjarsko-predelovalne in
dustrije Slovenije. Na zah
tevnih in dobro pripravlje
nih progah je v veleslalomu 
in tekih na smučeh nastopi
lo blizu 500 udeležencev in 
18 organizacij združenega 
dela. Najuspešnejši so bili 
tekmovalci in tekovalke trži- 
škega Peka, ki so med eki
pami prepričljivo zmagali 
pred Alpino in gostitelji.

Rezultati:

VELESLALOM - MOŠKI 
- od 30 let: 1. Marko Krav
car, 2. Smiljan Josef (oba Pe
ko, 3. Miro Podobnik (Alpi
na). Od 30-40 let: 1. Oto Kri
vec (TUŠ), 2. Franc Komac 
(TRIO), 3. Jože Meglič (Pe
ko). Od 40-50 let: 1. Janez 
Šmitek (Alpina), 2. Niko 
Hladnik (Peko), 3. Nande 
Kramar (Peko) in Vinko 
Permanšek (TUŠ). Nad 50 
let: 1. Vinko Goričan (TUS),
2. Stane Stanovnik (Tekstil),
3. Janez Perko (TRIO).

ŽENSKE - do 30 let: 1.
Barbara Barbo (IUV), 2. 
Blanka Ruparčič, 3. Suzana 
Ruparčič (obe Peko). Od 
30-40 let: 1. Milena Dolčič, 
2. Metka Sava, (obe Peko), 3.

Lidia Fasvald (TUS). Nad 40 
let: 1. Dorica Roblek (Peko), 
2. Nuška Zagorc (TUS), 3- 
Angelca Berložnik (IUV).

TEK NA SMUČEH - MO
ŠKI do 30 let: 1. Stane Sta
nonik (Alpina), 2. Jože Bo
hinc (Peko), 3. Stane Lotrič 
(Konus). Od 30-40 let: 1- 
Lojze Oblak (Alpina), 2. Mar
jan Sedej (Peko), 3. Dušan 
Degleria (IUV). Nad 40 let: 
1.Vinko Grašič (TRIO), 2. Ja
nez Ambrož (Peko), 3. Brane 
Mlinar (IUV).

ŽENSKE - do 30 let:
1.Ksenija Smolnikar
(UTOK), 2. Helena Dolenc,
3. Ivica Kosmač (obe Alp1' 
na). Nad 30 let: 1. Fanika Mi- 1 
najl (TUS), 2. Milena Omer
zu (IUV), 3. Lidija Ambrož 
(Peko)

EKIPNO - VELESLA
LOM - ŽENSKE: 1. Peko, 2- 
IUV, 3. TUS, MOŠKI: !• 
TUS, 2. Peko, 3. Alpina- 
SKUPNO: 1. Peko, 2. TUS, 3- 
Alpina.

TEK NA SMUČEH - ŽEN
SKE: 1. TUS, 2. Alpina, 3- 
IUV. MOŠKI: 1. Peko. 2. Al
pina, 3. IUV. SKUPNO: 1- 
Alpina, 2. Peko, 3. IUV.

EKIPNO: 1. Peko, 2. Alp1' 
na, 3. TUS, 4. IUV, 5. Kon«s- 
6. TRIO, 7. Planika, »■ 
UTOK. .

Janez Kikelj
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Bosiljka Janjatovič, Miroslav Stiplovšek

REVOLUCIONARNI 
SINDIKATI JUGOSLAVIJE
1919 -1920
Združitev razrednih sindikatov na revolucionarni podlagi

bili zanje združenja, ki da 
bodo varovala delavske 
gmotne, socialne in druge 
interese, vendar ne v boju s 

. kapitalističnim sistemom, 
ampak v njegovih okvirih, v 
okvirih zakonitih možnosti. 
Tudi desničarji so zahtevali 
združitev in pri tem poudar
jali federalistično načelo. 
Pravzaprav so ga zlorabljali, 
ker so si z njim hoteli samo 
zagotoviti vpliv v sindikatih 
in med delavstvom sploh, ne 
da bi v praksi upoštevali ra-

med levičarji - oziroma ko
munisti in njihovimi somi
šljeniki - ter socialdemokra
ti oziroma socialisti. Odloči
tev za revolucijo in nepo
pustljiv razredni boj je seve
da terjala tudi nov tip sindi
kalne organizacije, uveljavi
tev načela: eno podjetje - 
ena sindikalna organizacija. 
Dotlej so bili sindikati stro
kovna delavska združenja, v 
katerih so v glavnem prevla
dovali ozki interesi za zašči
to posameznih poklicev. Le-

Ob izidu Zgodovine Zveze komunistov 
Jugoslavije

Oktobra leta 1985 je v srbohrvaščini izšla Zgodovina Zveze 
komunistov Jugoslavije, marca letos pa njen slovenski prevod 
v založništvu tozda Komunist Ljubljana in Državne založbe 
Slovenije. Zgodovina Zveze komunistov Jugoslavije obsega 
418 strani, razdeljena pa je na štiri dele: Delavska gibanja v 
jugoslovanskih deželah do ustanovitve enotne revolucionarne 
Partije. Jugoslovansko komunistično gibanje v pripravah na 
revolucijo 1919-1941, KPJ v osvobodilni vojni in socialistični 
revoluciji 1941-1945 in Obdobje socialistične revolucije 
1945-1980.

Uredniški odbor je v uvodni besedi poudaril: -Zaradi zna
čaja in namena knjige pa tudi zaradi njenega omejenega 
obsega pisci niso imeli namena zgodovinopisno obnoviti vseh 
Prvin življenja in delovanja Komunistične partije oziroma 
Zveze komunistov Jugoslavije, temveč so želeli le strnjeno 
Povzeti bistvene procese in odnose njene zgodovine, ki so 
vplivali nanjo oziroma je ona vplivala nanje. Avtorji so želeli 
predvsem prikazati temeljne zgodovinske tokove, težnje in 
Procese, pomembne za razvoj jugoslovanskega komunistič
nega gibanja, pa tudi najpomembnejše zgodovinske dogodke, 
ki ponazarjajo ali odslikavajo te procese, hkrati pa pojasniti 
njihovo bistvo in utemeljenost.«

Za izpolnitev te zahtevne naloge je komisija za zgodovino pri 
predsedstvu CK ZKJ za delo v posameznih fazah pripravljanja 
Zgodovine ZKJ pritegnila k sodelovanju širok krog znanstve
nih delavcev iz vseh republik in pokrajin. Tako je bilo v znan
stvenih skupinah za posamezna obdobja tudi deset znanstve
nih delavcev iz Slovenije, ki so skupaj s 55 drugimi jugoslovan
skimi zgodovinarji s svojimi prispevki in razpravami sodelo
vali pri oblikovanju prvih osnutkov besedil. Ta so bila gradivo 
za delo uredniškega odbora in avtorjev, ki so napisali posa
mezne dele oziroma poglavja Zgodovine ZKJ.

Objavljamo prispevek dr. Bosiljke Janjatovič iz Inštituta za 
zgodovino delavskega gibanja Hrvatske in dr. Miroslava Sti- 
plovška z ljubljanske filozofske fakultete o razvoju in delova
nju revolucionarnih sindikatov do Obznane, ki je bil napisan 
kot gradivo v okviru dela druge znanstvene skupine, ki je 
imela nalogo, pripraviti prvi osnutek besedila o komunistič
nem gibanju 1919-1941. Poudarimo naj, daje v Zgodovini ZKJ 
osvetljena tudi vloga strokovnih organizacij - sindikatov v 
posameznih obdobjih razvoja jugoslovanskega revolucionar
nega gibanja, mestoma pa so prikazane tudi nekatere posebno
sti njihovega delovanja v Sloveniji in vseh jugoslovanskih 
Pokrajinah.

Revolucionarna preobraz
ba družbe in nepopustljiv 
razredni boj kot sredstvo za 
dosego tega strateškega cilja
- temeljni zahtevi in usmeri
tvi, ki sta gnali levico v de
lavskem političnem gibanju 
in pripeljali do ustanovitve 
Socialistične delavske stran
ke Jugoslavije (komunistov)
- SDSJ (k), sta bila tudi pod
laga za združitev razrednih 
sindikalnih-strokovnih or
ganizacij. Ta usmeritev pa je 
dala tudi organizacijska na
čela pri združevanju sindi
katov: šlo je za tesno poveza
vo s partijo in centralizacijo. 
Za tako podlago pri združe
vanju sindikatov so se takoj 
po nastanku jugoslovanske 
države potegovali sindikati 
v Srbiji ter Bosni in Herce
govini, se pravi tamkajšnji 
Glavni delavski zvezi. Spre
jemali so jo tudi levičaiji v 
Vojvodini in Dalmaciji. V 
boju s socialdemokrati v 
vodstvu Splošne delavske 
zveze so jih poudarjali tudi 
levičarji iz Hrvatske in Sla
vonije ob ustanovitvi Karte
la strokovnih organizacij v 
začetku 1919. leta.

Tudi delavci po preostalih 
delih države so zahtevali 
združitev kot pot za izboljša
nje svojega družbenega in 
gospodarskega položaja, ki 
se je v razmerah med prvo 
svetovno vojno poslabšal do 
skrajnih mej. Z desničarji iz 
Hrvatske in Slavonije je bilo 
tudi desničarsko vodstvo 
Strokovne komisije iz Slo-

JIsis«
Delegati na kongresu slovenskih delavskih strokovnih organizacij junija 1919 v Ljub
ljani

venije, ker so tako eni kot 
drugi nasprotovali nepo
pustljivemu razrednemu bo
ju in tesni povezavi partije 
in sindikata. Potegovali so 
se za domnevno nevtralnost 
sindikalnih organizacij, s ka
terimi da se more in mora 
samo izboljšati položaj de
lavcev v okviru tistega, kar 
hoče izpeljati buržoazna 
družba. V tem je bil tudi nji
hov reformizem v sindikal
nih vprašanjih - sindikati so

zredne interese delavcev. 
Utemeljevali so ga v različno 
stopnjo gospodarskega, so
cialnega in kulturnega raz
voja ter z razlikami v sindi
kalni organiziranosti v posa
meznih deželah, kar je vse 
terjalo določeno samoupra
vo pokrajinskih sindikalnih 
central.

Te bistvene razlike so 
ostale stalnica v vsem med
vojnem obdobju, še naprej 
pa so povzročale spopade

Vičarji so se potegovali za 
enotne, industrijske zveze, v 
katerih bi bili zbrani delavci 
posameznih gospodarskih 
panog, zbir vseh takih stro
kovnih zvez pa bi bilo enot
no sindikalno gibanje, tesno 
povezano s programom, po
litiko in akcijo enotne poli
tične stranke delavskega ra
zreda jugoslovanskih dežel.

Nadaljevanje prihodnjič

Nagradna križanka
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Celovška cesta 43. s pripisom na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ŠT. 11. Nagrade so 
1.200. 1.100 in 1.000 dinarjev

RSSMOGnaOpaETTISARnKORE1SPONDENTKA, AJANT. DAN, DEAN, LSD, ITERA- 
TIV, OTEKLOST, AJAJA, VRAN, RTANJ, NOS, IA, AKNA, ANT, LT, TNT, EA, 
STISKA, OČIVIDEC. KARNI. SANATORIJ, VEDA, TNALA, ATI, OKAN

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 10:
1. nagrada 1.200 din: Jožica Kalin. Koširjeva 3, 61000 Ljubljana;
2. nagrada 1.100 din: Mirko Vrbnjak, Engelsova 83, 62000 Maribor;
3. nagrada 1.000 din: Andelka Hudovernik, Hrušica 70, 64270 Jesenice.
Rešitev velike nagradne križanke: HOČEMO. KARON, ZNAMO ZMOREMO, 

EKSPERIMENT. SE. AKA. SLANA. IA. DO. STARANJE. VD, OKEN PRLEK. KOLO- 
MAN EROT. DNO. AL, AVNOJ, RACIN. APORT, RIS, OSE, USKOK, MEHUR, 
AELITA. STO. PTIČI. SODA, VNESEK, PELERINA, INTRIGANTSTVO, RACAK, 
JAMIE ATON. AP, VO, LE. PTA, ISO, NOS. ČEBELNJAK, EMANTS, DA, JURIJ 
GAGARIN. IKA. TOPER. LESAR. AREKA, ŠALI, RED NEER, MAN KLUN KRANJ
SKA GORA. OM. AE. AGON. RIP, IGRA. TAT, UROK, NITRA, VR, ŠODA, UN, ROTO, 
CD OP. SKELETON, NAOČARKA, DETONATOR, SAN MARINO, LEOV, IST, 
STARK, RABIN, PELLA. AKAD, AORTA, LACI. IDE, RACA, VIRNA, RJA, RAK, 
REGIJA. NJIVA. HIJENA, AN ANA, SJENICA, MENIH, NATALITETA, ENN, VATA, 
JA KIRNJE. ANTAR. ASKAR, KA, IO, KRAAL, IDEJA. VANE, IVO, DELO TEMELJ 
NAPREDKA, PAR, LOK. DARIAN, AURIOL 
Izžrebani reševalci velike nagradne križanke:

1. nagrada 2.000 din: Vlado Pučnik, V. Vlahoviča 44,63320 Titovo Velenje; 2. nagrada 
1 800 din: Sandra RfTpmk, Lož n. h., 61386 Stari trg pri Ložu,; 3. nagrada 1.700 din: Ivan 
Knez, Pernice 24, 62366 Muta; 4. nagrada 1.600 din: Jožica Perme, Lavrica 111 d, 61291 
Škofljica; 5. nagrada 1.500 din: Janez Zupančič, DO Bell Črnomelj, 68344 Črnomelj; 6, 
nagrada 1.400 din: Vladimir Kozina, Šmartinska 8a, 61000 Ljubljana; 7. nagrada 1.300 din: 
Malka FLavrenčič. Mučeniška 5.65222 Kobarid; 8. nagrada 1.200 din: Jože Vršič, Stročja 
vas 31/c, 69240 Ljutomer; 9. nagrada 1.100 din: Petra Simeonov, Titova 41, 64270 Jese
nice: 10. nagrada: 1.000 din: Ivo Žnidar, Graška 15, 61270 Litija; 11. nagrada Ljubljanski 
originali: Janez Snedec, Šuceva 27, »KOP«, 64000 Kranj; 12. nagrada Ruleta na Atlan
tiku- Viktorija Oplotnik, Čeče 87,61430 Hrastnik; 13. nagrada Sedma sila: Anica in Franci 
Strupi PTT Brnik. 64210 Brnik-Aerodrom; 14. nagrada Sestavljenka kranjskih rek: Ana 
Rupnik. Šerceijeva 10,63325 Šoštanj; 15. nagrada Velika knjiga križank: Maijanca Černe, 
KGP Kolodvorska 25, 61330 Kočevje
Nagrade bomo poslali po pošti. ___________________ _______

Delavska enotnost
• Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije.

List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko 
enotnost 15. novembra leta 1967, ob njeni 25-letnici, odlikoval z redom zaslug za narod 
z zlato zvezdo • Izdaja ČGP Delo - tozd Delavska enotnost, 61000 Ljubljana, Celovška 
cesta 43, poštni predal 313-VJ, telex 31 787 • Glavni urednik in direktor tozda: Dušan 
Gačnik • Odgovorni urednik: Franček Kavčič • Člani uredništva: Marjan Horvat

škin, Janez Sever, Meri Jurca (tajnica), Sonja Seljak (redaktorica-lektorica), Franci 
Mulec (oblikovalec) • Pomočnik direktorja tozda: Milan Živkovič. • Telefon: glavni 
urednik in direktor tozda 322-778, odgovorni urednik 313-942, pomočnik direktorja 
tozda 322-778, tajništvo uredništva 313-942 • Naročniška centrala 318-855 • Založba 
Delavske enotnosti, Celovška c. 43, Ljubljana, odgovorni urednik 318-855 • Uredništvo 
Naš delavec, skupna revija slovenskih časnikov in revij Ljubljana, Celovška c. 43,
311- 956 • Uredništvo Naša žena, Ljubljana, Celovška c. 43, 318-855 in 321-651 • Center 
za razvijanje obveščanja v združenem delu in servis za tisk glasil organizacij združenega 
dela, Ljubljana, Celovška c. 43, 323-951 • Ekonomsko komercialni sektor, Ljubljana, 
Celovška c. 43, 320-403 • Računovodstvo, Ljubljana, Hrvatski trg 3, 312-125 in 310-923 
• Žiro račun 50100-603-41502 • Knjigarna galerija Ljubljana, Tavčarjeva 5, 317-870 in
312- 891 • Posamezna številka Delavske enotnosti 45 din, letna naročnina 2.340 din • 
Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo • Poštnina plačana v gotovini • Tisk 
ČGP Delo, tozd Tisk časopisov in revij, Ljubljana, Titova 35 ^Izdajateljski svet Delavske 
enotnosti: Drago Seliger (predsednik), Ciril Brajer, Magda Erbežnik-Bučar, Dušan Gač
nik, Alfred Golavšek, Jože Hozjan, Franček Kavčič, Vlajko Krivokapič, Ivo Miglič, 
Leopold Perc, Jože Peterkoč, Brane Praznik, Pavel Stupnikar, Andrej Ulaga in Igor 
Žitnik.



Ljubljana, 4. april 1986 Delavska enotnost ]k

Jugoslavija na energetskem razpotju

RUŠENJE
JEDRSKEGA MITA

Jugoslovani pač ne bi bili
Jugoslovani, če ne bi marsi
katere stvari postavljali na
glavo, drugače kot ostali 
svet. Podobno se nam zdaj 
dogaja z gradnjo jedrskih 
elektrarn. Ze oktobra lani je 
bil namreč objavljen v Urad
nem listu SFRJ mednarodni 
razpis za nakup štirih nukle
ark in za prenos jedrske teh
nologije. Šele zdaj pa je v 
posameznih republikah ste
kla živahna razprava o tem, 
ali smo zanje in kaj pomeni
jo jedrske elektrarne za našo 
državo z gospodarskega, po
litičnega, socialnega in ne 
nazadnje psihološkega vi
dika.

Načrtovane štiri nuklear
ke, ki naj bi nas stale kakih 
16 milijard dolarjev, so torej 
že otipljivo tu, med nami. 
Tako po eni strani slišimo, 
da vlada v svetu veliko zani
manje za naš razpis (ki bo 
veljal do 25. junija), po drugi 
strani pa je zavladala* nič 
manjša ogorčenost med de
lovnimi ljudmi in občani, ki 
zahtevajo celo to, naj bi o 
tem vprašanju razpisali vse

jugoslovanski referendum. 
Ali se nam prej obeta, da bo 
gradnja nukleark propadla 
ali pa ljudje razpravljajo o že 
odločenem?

Tudi javna tribuna v Can
karjevem domu z naslovom 
»Jedrske elektrarne da ali 
ne« ni odgovorila na to vpra
šanje, čeprav je bila drugače 
ambiciozno zastavljena, o 
čemer priča ugledna udelež
ba mednarodno priznanih 
izvedencev s tega področja, 
kot so hamburški fizik Kla
us Traube, londonski soci
olog Martin Spence, new- 
yorški politolog Les Leva- 
dow in dunajski biolog Carl 
Mahzano, skupaj z njimi pa 
tudi del naše priznane tehni
ške in humanistične »sme
tane«.

čini. Zato so nekateri raz- 
pravljalci v Cankarjevem 
domu predlagali, da bi mo
rali najprej ovreči že spreje
to odločitev o gradnji nukle
ark. Drugič, premalo govori
mo o dejanskem jedru tega 
vprašanja, to je o bolj gospo
darni porabi energije.

Tri ključna 
vprašanja •

Razprava je osvetlila tri 
ključna vprašanja. Prvič, da 
je to početje, nad katerim se 
zdaj toliko hudujemo, dejan
sko zakonito. Sprejeli smo 
ga z dolgoročnim razvojem 
naše države v zvezni skupš

In tretjič, pri nas prikazu
jemo le pozitivno plat jedr
skih elektrarn, ker se stro
kovnjaki strinjajo z varnost
jo tovrstnih objektov, med
tem ko so razmere v svetu 
precej drugačne. Tam so 
med fiziki mnenja o teh 
vprašanjih zelo deljena, tudi 
nasprotujoča. Naši delovni 
ljudje bi vsekakor morali 
poznati obe plati medalje, če 
naj bi se najbolje odločali, 
ko jim bodo naložili finanč
no breme - saj je na dlani, da 
ga bodo morali nositi prav 
sami.

Pri tem se pojavlja zelo 
pomemben vidik, ki ga ne bi 
smeli zanemariti in so nanj 
opozorili tudi na javni tribu
ni: gre za gospodarsko in po
litično odvisnost nerazvitih 
držav od tistega, od katerega

gradnje in obratovanja nu
kleark.

Še naprej
energetska
potratnost

A v tem, ko si razviti svet 
prizadeva, da bi porabil čim 
manj energije na enoto pro
izvoda, pa je naša uradna po
litika še naprej naravnana v 
energetsko potratnost in 
razsipnost, z vsemi sprem
ljajočimi posledicami za na
še gospodarstvo. Dr. Miha 
Tomšič je denimo opozoril 
na to, da smo šele na pritisk 
mednarodnih bančnikov v 
zadnjem letu prišli do trdnih 
dokazov, da je zmanjšanje 
porabe energije v naši indu
striji ne samo možno, ampak 
tudi ekonomsko zelo zaže
leno.

Na pobudo svetovne ban
ke so tako lani opravili v 
Sloveniji konkretne tehnič
ne in ekonomske raziskave 
v nekaterih delovnih organi
zacijah. Te raziskave so jas
no pokazale, da je tehnično 
možno in ekonomsko upra
vičeno zmanjšati v industriji

Nezaupanje v 
ustvarjalnost

Kaj je razlog za to, da se ^ 
tem področju stvari pri naS- 
tolikšno muko premikajo' 
ali pa se sploh ne - je težkc 
reči, a dobršno zrno resni1" 
je nedvomno v izjavah ml? 
dih strokovnjakov, ki jih t 
bilo slišati na javni tribrn11, 
da je v naši družbi še vedo0 
veliko nezaupanje v ustyar' 
jalnost. Zvečine jo podpira' 
mo le na besedah, v praksl 
pa jo po navadi zatiramo-

Kaj torej storiti? Za kaldj 
no energetsko prihodnost 
odločiti, da bo za naš raz.vC 
najbolje?

Zanimiva je misel dr. T? 
maža Kalina, da bi se moraj! 
v naši državi najprej zateka11 
k vodnim virom, ki so še sla; 
bo izkoriščeni. Potem naj I31 
prišle na vrsto nuklearke 111 
šele na koncu termoelek' 
trarne. Matej Bor pa je a8 
javni tribuni denimo predla' 
gal, naj bi skušali do let8 
2000 shajati s klasičnia1! 
oblikami energije, čeprav b* 
bilo treba žrtvovati kakšfl0 
reko, in hkrati čim bolj vaf'

Od štirih predvidenih jedrskih elektrarn (poleg slo
venske v Krškem, ki obratuje že dobrih pet let), naj bi 
začeli v naslednjih letih najprej graditi jedrsko elek
trarno v Prevlaki na Hrvaškem. Gradnja naj bi bila 
končana do leta 1995. Drugo nuklearko naj bi končali 
leta 1998, tretjo 2001 in četrto leta 2003. Še vedno 
nismo rešili vprašanja, kam z jedrskimi odpadki- 
Kako potratno ravnamo z električno energijo pa pri
čajo tile podatki: letos bomo porabili v Jugoslaviji 81 
milijard kilovatnih ur, do leta 1990 pa načrtujejo 
porabo kar 160 milijard kilovatnih ur električne ener
gije.
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jedrsko tehnologijo kupuje
jo. Tako se nerazvite države 
dejansko znajdejo med dve
ma ognjema, saj jim jedrsko 
tehnologijo ponujajo tako z 
Zahoda kot z Vzhoda - sled
nja je tudi cenejša. Ekonom
ski pritisk je še toliko moč
nejši, ker gradnja jedrskih 
elektrarn v svetu - razen 
redkih izjem - že vrsto let 
upada.

Gospodarski račun se pri 
zidavi nukleark pogosto ne 
izide. Stroški namreč neneh
no naraščajo, predvsem za
radi zahtev po večji varnosti 
jedrskih central (zaradi ne
varnosti sevanja) in pa zara
di potreb po čim varnejšem 
odlaganju jedrskih odpad
kov. V ZDA je obdobje raz
cveta nukleark že zdavnaj 
mimo, med drugim tudi za
to, ker ta čas ne rabijo več 
toliko jedrske energije kot 
prej, ko so še razvijali bazič
no industrijo. Visoko razvita 
elektronika (čipi) namreč ni 
energetsko potratna. V ZDA 
si zdaj še posebej prizadeva
jo za to, da bi do leta 2000 
odkrili čim varnejši, to je 
čim bolj izpopolnjen sistem

porabo energije za približno 
četrtino. To bi lahko dosegli 
pri nespremenjenih proiz
vodnih programih in le z 
manjšimi naložbami v iz
boljšave obstoječih tehno
logij-

Rezultati tovrstnih razi
skav so v Washingtonu poz
nani že leto dni, mi pa jih še 
vse do danes nismo objavili! 
Zato je vprašanje, zakaj jih 
ne potegnemo iz predalov in 
jih začnemo v praksi uresni
čevati, saj bi nam bile samo 
v prid. Nekateri zatrjujejo, 
da bi bilo mogoče omenjene 
spremembe vpeljati hitreje, 
kot pa zgraditi jedrske elek
trarne.

Kar 38 odstotkov vse ener
gije v Sloveniji porabi indu
strija, od tega več kot polovi
co štiri industrijske panoge, 
v katerih dela pičlih 10 od
stotkov slovenskih delav
cev, ki ustvarjajo le približ
no 9 odstotkov družbenega 
proizvoda. Te panoge so čr
na in barvasta metalurgija, 
proizvodnja gradbenega ma
teriala in predelava nekovin. 
Ta bazična industrija je sicer 
potratna po vsem svetu, pri 
nas pa je zaradi razdroblje
nosti, zastarelosti opreme, 
nizke storilnosti, nizke avto
matizacije, neustreznih su
rovin ipd. še dosti hujša.

čevati z energijo. Šele potenj 
bi gradili nuklearke, ko bo 
nova tehnologija postal8 
varnejša in dostopnejša.

Vsekakor je že mogoče re' 
či, daje dozdajšnja razpra'3? 
-vključno z zadnjo javno trr1 
buno o postavljanju jedr
skih elektrarn - pokazala, d8 
celotna zasnova našega na' 
daljnjega razvoja dejansko 
visi v zraku. V takšnih raz
merah so potrebne strokov
ne, vsestranske informacijo- 
ki bi lahko pospešile odgo
vorno odločanje. Pri teip 
nam manjka tudi kultura dH 
aloga. V strpnem ozračju bij 
morali vprašanje osvetliti z 
vseh plati in skupno poiska
ti najboljšo pot.

Potrebna bi bila tudi od
govornost in razsodnost po
sameznikov, ki o teh zade; 
vah odločajo in ki bi moral) j 
dajati prednost kakovosti j 
pred količino. Tu bi bil kaj
pak potreben korenit misel-1 
ni zasuk in pri tem se vsiljU' 
je Trstenjakova misel o tenr 
kako daleč je pravzaprav 
človek v hoji za samim se
boj. Potreben nam ni ne pe' 
simizem ne optimizem, aifl" 
pak realizem: takšen zdrav 
razum, ki bo pred odloča
njem znal preudariti in pre' 
misliti.

Marija Frančeškin

LIPE SVEDER: NEKAJ PA LE ZMOREMO
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